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Najbližšie vydanie Slovenských národných novín č. 17 vyjde s dátumom 12. august 2023
■ Renesančná perla Šariša Fintický kaštieľ zo 17. storočia prechádza komplexnou rekonštrukciou
■ Michal Spevák pôvodom zo Srbska približuje novú knihu o sto rokoch futbalu v Petrovci

Lietajúci tanier s  kozmickými tónmi

R-2023012

●  Zaujal i  ste ma na nedáv-
nom otvorení výstavy vý tvar-
ných diel v t renč ianskej Mest-
skej vež i ,  kde ste návštevníkov 
vernisáže „bavi l i“ hudobnou 
produkciou na hudobnom 
nástroj i  dov tedy nevídanom 
pre mnohých jej  účastníkov. 
Tvarom pr ipomína zmen-
šený l ietajúci tanier,  akési 
mini UFO, k toré aj vyludzuje 
nevšedné až kozmické tóny. Na 
čom to vlastne tak or iginálne 
muzicírujete?

Nástroj  je handpan a ja som 
ho pomenoval PanTon. Hrám 
aj   na austrálske didger idoo 
a af r ický bubon djembe. Výrobe 
handpanu a hre na ňom sa venu-
jem okolo osem rokov. 

●  Čo vás naviedlo na 
takéto aktívne hudobné expe-
rimentovanie?

Handpan nie je môj výmysel, 
výrobu podobného nástroja som 
videl v Rusku. Vybral  som sa 
tam s rovnako muzikantsky zalo-
ženým kamarátom, ktorý si moju 
záľubu v hudbe všimol na inter-
nete. Ako muzikantskí nadšenci 
chceli sme sa niečo nové priuč iť, 
a tak sme cestovali na „ruský výlet “ 
a po tamojšej poznávacej epizóde 
a zbieraní poznatkov sme začali 
spoločne vytvárať podmienky na 
výrobu našich handpanov.  

● Melódie sa v handpane 
vyludzujú udieraním prstov do 
okolia viacerých vytepaných 

preliačin, ktoré sú „naladené“ 
do požadovaných tónin. Pokiaľ 
viem, ste Trenčan a profesiou 
automechanik. Máte interesant-
ného koníčka. Akú perspektívu 
pre seba a svoj unikátny nástroj 
si komponujete?  

So spomínaným kamarátom 
sme stále v kontakte, ale momen-
tálne žije v Chorvátsku, kde pokra-
čuje a hrá sám. Môžem povedať, že 
stretnutie s ním a handpanom bolo 
osudové a zmenilo mi smerovanie 
v živote. Môj hudobný nastroj mi 
zrejme bude na ďalšej ceste verný 
spoločník. Úč inkovanie na takýchto 
a podobných kultúrnych akciách je 
príjemným spestrením a rád ich aj 
v budúcnosti absolvujem.

Zhováral sa Emil SEMANCO 

Matica slovenská si práve pri-
pomína 160 rokov  existencie. 
Počas svojho pôsobenia to 
nemala na ružiach ustlané v nija-
kom politickom režime. Prežila 
zrušenie v roku 1875 za silnejúcej 
maďarizácie slovenského národa.  
Čechoslovakisti a pražskí cen-
tralisti počas prvej Českosloven-
skej republiky na ňu vyvíjali tlaky 
v duchu chorej myšlienky jednot-
ného československého národa. 
Predstavitelia Hlinkovej Sloven-
skej ľudovej strany zase v prie-
behu prvej Slovenskej republiky 
od nej žiadali, aby sa každý č len 
Matice stal automaticky č lenom 
ich strany. No a komunisti – č i 
už v päťdesiatych rokoch, alebo 
počas normalizácie  – jej č innosť 
obmedzili, ako sa len dalo.  Nezlo-
mili ju a Matica všetky tieto režimy 
prežila. 

Po nežnej revolúcii v rokoch 
1991 a 1992 zohrala nezastupi-
teľnú rolu pri vzniku druhej slo-
venskej štátnosti, postavenej na 
pilieroch demokracie, kresťanstva 
a slobody slovenského národa. 
V súčasnosti – v časoch suverén-
nej Slovenskej republiky – pre-
žíva opäť vytláčanie z verejného 
priestoru. Cíti nevraživosť č i 
mieru nepochopiteľnej nedôvery 
niektorých politikov, médií a, žiaľ, 
aj verejnosti. 

Už vyše desať rokov predstavite-
lia štátu nedokázali inštitucionálne 
zvýšiť štátnu dotáciu na č innosť 
Matice.  Pritom za toto obdobie sa 
život na Slovensku zdražil niekoľ-
konásobne. Naopak, už odídená 
vláda Igora Matoviča nám ju zní-
žila. Po kovidovej pandémii jej 
súčasná energetická kríza zasa-
dila ďalší vážny hospodársky úder, 
ktorý môže národnú ustanovizeň 
na jeseň tohto roka priviesť na 
prah platobnej neschopnosti. Pri-
tom žiadame štát len o dofinanco-
vanie enormného zvýšenia cien za 
energie oproti roku 2022 vo výške 
stotisíc eur. Podporu navyše zatiaľ 
nezískala.

Matica slovenská prežila ťažké 
časy a prežije aj tento ekonomický 
marazmus.  Smutné je, že sa tak 
deje v roku 160. výroč ia jej vzniku. 
Na druhej strane – nadácie, ktoré 
mnohé pôsobia aj proti záujmom 
štátnosti, dostávajú jednorazovo 
desaťmiliónové dotácie, pričom 
Matica živorí ročne len s 1,5 
milióna eura a vykonáva štrnásť 
štátnych úloh na poli podpory slo-
venského vlastenectva, vedy, kul-
túry č i vzdelávania. 

Maroš SMOLEC,
šéfredaktor SNN
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TRI OTÁZKY PRE: Petra MAŠTALÍRA, výrobcu a  hráča na unikátny handpan

MATICA OSLAVUJE
160 ROKOV

SLOVO O SLOVENSKU

Fotografi a: Ján SEMAN
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Premiér Maďarska asi fakt nemá čo riešiť. Najnovšie ho zaujali nadchádzajúce parlamentné voľby na Slovensku. 
Na predsedu vlády členskej krajiny Európskej únie v 21. storočí a viac ako sto rokov po Trianone však Orbán 
zapôsobil na civilizovaných ľudí skôr ako neprebudený a mimo reality.

Štefan ZLATOŠ – Karikatúra: Andrej MIŠANEK

Nie územie, ale Orbán je odtrhnutý od reality

Akékoľvek spochybňovanie územnej integrity Slovenska je neprijateľné

územnej integrity Slovenska je nepri-
jateľná vec. Neprospieva to ani bila-
terálnym vzťahom a nepomáha to ani 
maďarskej menšine na Slovensku,“ 
vyhlásil slovenský premiér. Dodal, že 
vedenie slovenskej diplomacie si pred-
volalo maďarského veľvyslanca Csabu 
Balogha a informovalo ho o tom, prečo 
sú vyjadrenia Orbána pre Slovensko 
neakceptovateľné a neprijateľné.

■ POLITIKA NENÁVISTI
Reakcia slovenských Maďarov 

príjemne prekvapila. Zrejme s ňou 
a v takom odmietavom tóne nerátal 
ani sám Orbán. Vyjadrenia maďar-
ského predsedu vlády Viktora Orbána 
o Slovensku ako o „odtrhnutom území“ 
môžu slúžiť niektorým stranám, pro-
fitujúcim v predvolebnej kampani zo 
zhoršenia slovensko-maďarských 
vzťahov. Upozornili na to predstavitelia 
strany Most – Híd, ktorí sa od Orbáno-
vých slov dištancujú. Predseda Mosta 

Najnovšie začal riešiť neúspech 
politických predstaviteľov maďar-
skej menšiny na Slovensku, ktorých 
volebné preferencie sa vyvíjajú inak, 
ako sa podľa Orbána na „vicišpánov 
v Horných Uhrách patrí“. Orbán totiž 
na tradičnej letnej univerzite Maďa-
rov v Rumunsku (ktorá Rumunov 
mimoriadne srdí) kritizoval maďarskú 
menšinu na Slovensku, ktorá napriek 
tomu, že tvorí zhruba desať percent 
obyvateľstva, nie je schopná zabez-
pečiť svoje zastúpenie v slovenskom 
parlamente. Situáciu označil za slabý 
výkon, pokiaľ niekto chce niečo urobiť 
pre svoju vlasť v „odtrhnutých častiach 
krajiny“.

■ HASÍ BENZÍNOM
Viktor Orbán si nadšene prihrie-

va svoju etnickú nacionalistickú polie-
vočku na pozadí vojny na Ukrajine. 
Nechajme bokom konflikt Rusov 
a Ukrajincov a všimnime si už verba-
lizované požiadavky časti politického 
spektra v Poľsku na niektoré regióny 
Západnej Ukrajiny a tiež pomerne 
časté vyjadrenia predsedu vlády 
Maďarska na adresu na Ukrajine žijú-
cich Maďarov a narážky na politic-
ko-geografický návrat Zakarpatskej 
Ukrajiny do čias pred druhou svetovou 
vojnou. Bohvie, prečo nikto na Sloven-
sku nepíše ani o tom, že český pre-
zident Pavel vymenoval veľvyslanca 
v Kosove, čím de facto uznal Kosovo 
ako nezávislý štát. To je však iná, aj 
keď do politického kontextu obsahovo 
významne zapadajúca téma. 

■ SLOVENSKÁ REAKCIA
Predseda slovenskej vlády Ľudo-

vít Ódor označil výroky maďarského 
premiéra Viktora Orbána o Slovensku 
ako o „odtrhnutom území“ za nepri-
jateľné. „Akékoľvek spochybňovanie 

či na mnohé obete, ktoré bojovali za 
zvrchovanosť a suverenitu Slovenska. 
„Máme Slovenskú republiku a oko-
lie do nás kope, pretože máme slabú 
vládu,“ skonštatoval predseda SNS. 

■ ŠKANDALÓZNE VYJADRENIE
Predseda strany Smer–SD 

Robert Fico zareagoval na kontro-
verzné slová maďarského premiéra 
Viktora Orbána konštatovaním 
o „škandalóznom vyjadrení“. „Viktor 
Orbán vie, že Slovensko je dnes slabé 
ako nikdy, že ho tri roky viedli a vedú 
amatéri bez vzťahu k vlastnej štát-
nosti. Ani tak však nemôžem súhlasiť 
s tým, aby označoval Slovensko ako 
‚odtrhnuté územie‘. To je to isté, ako 
keby som takto hovoril o Podkarpat-
skej Rusi,“ zdôraznil Robert Fico na 
sociálnej sieti. 

Milan Uhrík za Republiku poslal 
tento odkaz Viktorovi Orbánovi: „Pán 
Orbán, Slovenská republika nie je 
‚odtrhnuté územie‘. Sme suverénny 
a hrdý štát. Už by ste to konečne mohli 
pochopiť aj v Budapešti.“

■ BEZ IREDENTY A REVIZIONIZMU
Matica slovenská protestuje proti 

vyjadreniam maďarského premiéra 
Viktora Orbána, ktorý označil Slo-
vensko za „odtrhnutú časť krajiny“. 
Spochybňovanie suverenity Sloven-
ska je absolútne neprípustné. Súhlasí 
s potrebou dobrých a priateľských 
vzťahov so susednou krajinou, no bez 
iredenty a revizionizmu. Stanovisko 
vedenia inštitúcie poskytol jej tajom-
ník Ján Seman.      

„Slovenská republika nie je 
a nikdy nebola odtrhnutou časťou 
súčasného Maďarska. Šírenie poli-
tických anachronizmov dávno zanik-
nutého Veľkého Uhorska popiera 
akékoľvek maďarské vyjadrenia 
o úprimných a priateľských vzťahoch 
medzi Maďarskom a Slovenskom, 
čo umocňuje aj fakt, že minulý rok 
sa Viktor Orbán objavil na futbalo-
vom zápase so šálom s mapou Veľ-
kého Uhorska,“ konštatovalo vedenie 
Matice slovenskej a označilo za zará-
žajúce, že takéto priame i nepriame 
odkazy na Veľké Uhorsko sa dejú 
v roku, keď si pripomíname 30. výro-
čie vzniku SR, 105. výročie vzniku 
Československa a 160. výročie vzniku 
Matice.

V Š IML I  SME  S I

Nebyť tohto opáta z kláštora na Panónskej hore, biskupa v Päťkostolí, ale 
aj uhorského básnika a prozaika, asi by sme o mníchoch Andrejovi-Svoradovi 
a Beňadikovi, pustovníkoch zo Skalky pri Trenčíne aj zo Zobora, a zázrakoch 
s nimi spojených nevedeli. V roku 1083 oboch vyhlásila cirkev za svätých...  

Blahoslavený Maurus podľa všetkého pochádzal z okolia Nitry, kde sa 
narodil okolo roka 1000, vzdelanie získal u benediktínov na Zobore. Takže 

pohnútky na napísanie prvej 
uhorskej legendy o životnom 
príbehu asketických bratov, 
benediktínskych mníchov, 
určite mal, najmä keď mu Svo-
radov osud osobne vyrozprá-
val jeho žiak Beňadik, čosi 
z osobného poznania pridal aj 
zoborský predstavený rehole 
Filip a do literárneho spraco-
vania oboch kultových osudov 
ho povzbudzovali pápež Gre-
gor VII. a kráľ Ladislav. Pan-
nonhalmský biskup nemohol 
tušiť, že jeho stručný literárny 
dej podnieti toľko úžasných 

súvislostí a Skalka sa do nich zapíše ako miesto duchovného, vzdelanostného 
a všeobecného rastu ako najstaršie pútnické miesto na Slovensku na uctenie si 
oných svätých mužov a v posledných rokoch aj konaním medzinárodného lite-
rárneho a výtvarného sympózia Ora et ars, ktoré má za sebou šestnásť prínos-
ných ročníkov. Tentoraz ho organizátori pripravili v prvých júnových dňoch a do 
literárnej sekcie, ktorú zastrešoval R. Dobiáš,  pozvali E. Ondrejičku, M. Mališa, 
J. Tluku a J. Tomášika. Výtvarnú sekciu pod garanciou J. Vydrnáka sformovali 
G. Sargsyan, E. Šándorová, A. S. Botek, D. Monček, M. Jesus Machek-Rivero, 
Z. Augustínová-Boteková, J. Syrový, A. Spišáková, J. Botek. Záverečnú prezen-
táciu prác v deň konania výročnej púte 17. júla, na ktorej sa zúčastnili predstavi-
telia Mesta Trenčín, TSK, TOS, KBS, Nitrianskej diecézy a farnosti Skalka, obo-
hatili aj diela zosnulej B. Znojemskej. Obsiahle kurátorské hodnotenie predniesol 
teoretik M. Kvasnička. Program s vystúpením speváčky A. Bartošovej skvelo 
uvádzal herec Š. Bučko. Dovidenia na Skalke o rok...

Emil SEMANCO – Foto: Štefan KAČENA

Čo biskup Maurus netušil

Fénix pristál v hrade Červený kameň

Hlavná cena za obnovu národnej pamiatky putuje do Liptovského Jána

Už neviem, kto prišiel na pred-
sedníctvo spolku s nápadom vysta-
vovať v tejto obci. Spočiatku som na 
návrh hľadel skepticky. V Jáne som 
predtým nebol. Lenže už prvý kon-
takt s prostredím obce ma doslova 
očaril. Dvadsaťdva kaštieľov rodu 
Svätojánskych ma fakt ohúrilo a ďal-
šie pamätihodnosti a prírodné danosti 
tento začiatočný vnem ešte prehĺbili. 
Ako magnet na mňa pôsobil najmä 
tamojší stredoveký architektonický 
skvost – národná kultúrna pamiatka 
Kostol sv. Jána Krstiteľa, aj keď 
v tom čase vyzeral dosť schátralo 
a o potrebe jeho obnovy sme na otvo-
rení výstavy len opatrne prehodili 
pár viet s vtedajším starostom Jura-
jom Fiľom a  primátorom Liptovského 
Mikuláša Jánom Blcháčom. Aj preto 
ma zaujala informácia, že sa ľady 
pohli a kostol prechádza komplex-
nou obnovou. Ešte viac ma potešila 
správa, že po vydarenej rekonštruk-
cii v rokoch 2021 – 2022, ktorá dala 
svätostánku pôvodný hodnoverný 
historický výraz a priniesla aj zaují-
mavé reštauračné objavy, kandiduje 

Keď sme na skorú jar v roku 2017 priviezli z Bratislavského hradu výstavu Koloria do Liptovského Jána, na 
prvý pohľad bolo zrejmé, že sa nám všetky obrazy a aj niekoľko sôch z výstavnej kolekcie členov Umelec-
kej besedy slovenskej do priestorov zrenovovaného Szentiványiovského kaštieľa, ktorý vtedy už tretí rok 
slúžil v tejto pozoruhodnej obci ako kultúrne centrum, do výstavnej sály nepomestia. Ale akoby zázrakom 
s využitím všetkých možností interiéru a schodísk a pridaných stojanov sa to podarilo a atmosféra na ver-
nisáži s účinkovaním krojovanej muziky, účasťou vedenia obce i okresu a hojným publikom vyvážila všetky 
prepravné a inštalačné štrapácie...

na Cenu Fénix – Nadácie SPP – za 
najvydarenejšiu adaptáciu NKP v jej 
šestnástom ročníku. V predošlom 
ročníku získal Cenu Fénix kostol rov-
nakého mena na cintoríne v Modre, 
úzko spojený s menom Ľudovíta 
Štúra. Akosi som preto neveril, že by 
sa voľba zopakovala. Viac som medzi 
tridsiatimi šiestimi navrhnutými a dva-
nástimi vybranými do finále favorizoval 
za najkrajšiu pamiatku roka dlhodobo 
zachraňovaný a adaptovaný Kos-
tol sv. Žofie v Zborove, na ktorom sa 
devastačne podpísali obidve svetové 
vojny. Ten získal čestné uznanie. Roz-
hodlo šestnásťtisíc hlasov spomedzi 
šesťdesiatdvoch tisíc hlasujúcich, že 
najvydarenejšou i najpôsobivejšou 
rekonštrukciou prešiel opäť Kostol sv. 
Jána Krstiteľa – tentoraz však v Lip-
tovskom Jáne. Na hrade Červený 
kameň odborná porota  udelila cenu aj 
Meštianskemu domu č. 12 na námestí 
SNP v Banskej Bystrici, Mestskej veži 
v Brezne a za vynikajúci počin aj zdru-
ženiu Čierne diery za záchranu NKP 
Železiareň v Betliari. 

Text a foto: Emil SEMANCO

Herec Štefan BUČKO, básnik Erik ONDREJIČKA 
a spisovateľ Rudolf DOBIÁŠ počas uvádzania 

,

záverečného ceremoniálu 16. ročníka me-
dzinárodného literárno-výtvarného sympózia 
ORA ET ARS na Skalke.

Kostol sv. Jána Krst i te ľa v Liptov-
skom Jáne pred obnovou a po nej

A K T U Á L N E

Bez akejkoľvek nadsádzky 
z vlastnej skúsenosti  môžem 
povedať, že meno generála Milana 
Rastislava Štefánika v mnohých 
(a nielen) európskych krajinách 
otvára dvere. O tomto význam-
nom štátnikovi som si mala čo 
povedať s niekdajším ministrom 
kultúry Francúzska Franckom 
Riesterom, keď som ako minis-

terka  bola rokovať o rekonštruk-
cii hvezdárne v Meudone, kde M. 
R. Štefánik pôsobil, aj s mnohými 
ďalšími predstaviteľmi kultúry 
doma i v zahraničí. Iniciovala som 
Rok Milana Rastislava Štefánika, 
vďaka ktorému sa veľkolepé celo-
národné oslavy na Bradle dostali 
viac  do povedomia verejnosti 
i médií. Ministerstvo kultúry pod 
mojím vedením venovalo veľkú 
pozornosť rekonštrukciám miest, 
spätých s týmto významným dip-
lomatom, vedcom, literátom, ces-
tovateľom, bojovníkom za slobodu 
a národné sebaurčenie.

Prečo o tom hovorím? 
V týchto dňoch sme si pripome-
nuli 143. výročie narodenia gene-
rála M. R. Štefánika a v mnohých 
častiach Slovenska si toto výro-
čie pripomínali niekoľko dní pred 
i po samotnom Štefánikovom 
narodení.

Miestny odbor Matice slo-
venskej v Banskej Bystrici je 
mimoriadne aktívny a nikdy 
nezabúda. Pri pomníkoch tejto 
jedinečnej osobnosti v niekdaj-
ších obciach, dnes mestských 
častiach Rudlová a Sásová, sa na 
pietnom akte položenia vencov 
a pri kultúrnom programe zišli tí, 
ktorí si pamiatku nezlomného dip-
lomata ctia celé roky. Za pozva-
nie úprimne ďakujem predsedovi 
Miestneho odboru Matice slo-
venskej v Banskej Bystrici JUDr. 
Pavlovi Boroňovi. 

Ľubica LAŠŠÁKOVÁ

Generálovi
Štefánikovi

– Híd László Sólymos vníma Orbánove 
vyjadrenia ako pokus o nešťastné a aj 
zbytočné zasahovanie do septembro-
vých volieb na Slovensku, pravdepo-
dobne na prospech strany Aliancia. 
„Tá sa pre politiku nenávisti rozhodla 
už vtedy, keď na kandidátku pozvali 
politika Györgya Gyimesiho. Jeho 
kontroverzné vyjadrenia im asi nesta-
čia, tak teraz takýmto spôsobom zvý-
šili obrátky,“ vyhlásil Sólymos. Pod-
predseda Mosta – Híd Konrád Rigó 
upozornil, že Orbánove kontroverzné 
vyjadrenia, spochybňujúce nemennosť 
hraníc, môžu poslúžiť v predvolebnej 
kampani viacerým stranám.

Mimoparlamentný Hlas – SD ostro 
odsúdil vyjadrenia maďarského pre-
miéra Viktora Orbána, ktorý vo verej-
nom vystúpení označil Slovensko za 
„odtrhnuté územie“. Takáto rétorika 
je podľa strany neprijateľná a spo-
chybňuje zvrchovanosť a územnú 
celistvosť Slovenskej republiky. 
V kontexte rusko-ukrajinského konfl iktu 
to vytvára nebezpečný precedens. 

■ NEPRIJATEĽNÁ RÉTORIKA
„Vyjadrenia Viktora Orbána 

sú dôkazom, že Slovensko sa 
potáca v bezvládí celé tri roky 
a národnoštátny záujem nie je schopná 
brániť ani úradnícka vláda Ľudovíta 
Ódora. Parlamentné voľby dávajú 
šancu vytvoriť silnú a v zahraničí reš-
pektovanú vládu, ktorá svojou politi-
kou obnoví rešpekt voči Slovensku aj 
na medzinárodnej scéne,“ reagoval 
Hlas – SD. Maďarský premiér Vik-
tor Orbán to prehnal. Vyhlásil pred-
seda mimoparlamentnej SNS Andrej 
Danko. „Verím, že to boli slová 
v emóciách. Hoci takému skúsenému 
politikovi by sa to nemalo stávať,“ po-
dotkol. Dodal, že Slovensko nesmie 
zabudnúť na obdobie maďarizácie 

ČO IN Í  NEP ÍŠU
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spojenca tak ako kedysi v roku 
1956 v Poľsku pri destalinizácii. 
Ak by Praha prekročila moskov-
ské červené čiary, to by maďarské 
úsilie vážne ohrozilo. Aj Dubček, 
po januárových zmenách 1968 vo 
vrcholnej funkcii, stál o maďar-

ské poradenstvo. A tak dva týždne 
po nástupe do funkcie vedúceho 
tajomníka KSČ 20. januára 1968 ide 
Dubček na poľovačku do Palárikova 
a potom reprezentačne pohos-
tinne do bývalého prezidentského 
zámočka v Topoľčiankach aj so svo-
jím maďarským hosťom – starým 
známym Jánosom Kádárom.

 „Blahoželám a úprimnú 
sústrasť,“ boli prvé Kádárove 
slová. Dobre vedel, prečo ho 
Dubček pozval. A aj okrem iného 
radil, aby nerobil nijakú ura-
zeneckú politiku a vypočul si 

názory ostatných a dosiahol, 
aby ho vypočuli na spoločnom 
stretnutí, tajné schôdzky nepo-
važoval za užitočné. Stretnutie 
dopadlo dobre. Dubček dokonca 
povedal, že s nikým iným si tak 
neporozumel, pre Kádára to bolo 

stretnutie politikov naplnených 
zodpovednosťou a starosťami.  
Už začiatkom februára telefono-
val  Dubček osobne maďarskému 
veľvyslancovi v Prahe, išlo o  ofi-
ciálnu schôdzku  4. a 5. februára 
v Komárne/Komárome. To hovorí 
za veľa. Je zrejmé, čo hľadal Dub-
ček. Maďarský záujem bol zasa 
na takých zmenách v Prahe, aké 
nenarazili v Budapešti. Teda zme-
nách, ktoré nehrozia politickou 
destabilizáciou, budú pre Sovietov 
menším zlom, keď sa budú sústre-
ďovať len na ekonomické zmeny. 

Takisto Sovieti by azda dali zelenú 
takým zmenám, lebo by nepriamo 
pomáhali aj ich záujmom zlepšiť 
fungovanie ich toporne stagnujú-
ceho systému. 

Ale už v máji bolo všetko 
inak. Na uzavretom vrcholnom 

stretnutí sovietskych, maďar-
ských, bulharských, poľských 
a východonemeckých (NDR) 
strán, o invázii rozhodovali bez 
Dubčeka, Kádár volá po boji 
v dvoch smeroch. „Proti nepriate-
ľom socializmu, kontrarevolucio-
nárom a agentom imperializmu, 
ako aj proti predchádzajúcim 
chybám. Ak nebojujete na dvoch 
frontoch, ste mŕtvi. Možno nie-
koho zatknúť, možno niektoré 
noviny zastaviť, netreba sa báť, 
čs. súdruhovia musia začať bojo-
vať.“Kádár na porade piatich štátov 

o invázii (!) argumentuje (sloven-
skými) novinami – mládežníckym 
denníkom Smena a odborárskym 
denníkom Práca. „Sú v rukách gau-
nerov a zrejme sú kontrolované zo 
zahraničia.“ „Gauneri“ (išlo o husár-
sky kúsok Emila Remeňa a Milana 
Vároša v Smene kládli provokatívne 
otázky Bacílkovi, ktorý bol v päťde-
siatych rokoch ministrom národnej 
bezpečnosti, a ten úbohý starec sa 
vyhováral, že za nič v politických 
procesoch nemôže, že to všetko 
robili výlučne sovietski poradcovia 
poslaní z Moskvy. 

A tu maďarský komunista 
Kádár vyťahuje nátlakovú kartu: 
„My otvorene hovoríme o svojom 
znepokojení nad vývojom v Česko-
slovensku, nedávno sme predvolali 
československého veľvyslanca, 
pretože sa objavili nacionalistické 
tvrdenia, že v Maďarsku sa odo-
hráva asimilácia Slovákov a iné 
nacionalistické vyhlásenia. Ak to tak 
pôjde ďalej, aj my začneme prejavo-
vať záujem o osudy maďarského 
obyvateľstva v Československu.“ 

Je to príbeh o tom, že maďar-
ská karta sa vyťahuje  bez ohľadu 
na režimy vždy kvôli maďarským 
strategickým záujmom.

Dá sa to? Jasné že to ide. Potvr-
dzujú to aj takmer všetky prieskumy 
verejnej mienky za uplynulý mesiac 
júl. Lenže, tento trend nie je platný 
všeobecne a na to by mnohé poli-
tické subjekty na Slovensku nemali 
zabudnúť.

Ono to vlastne s tým „nerob nič 
a vyhraj“ nie je až také jednoznačné. 
Stačí mať prezidentku, ktorá kampaňuje 
za vás, stačí mať prezidentku, ktorá 
mladých v zahraničí burcuje, aby volili 
„poštou“, koho, to predsa všetci vieme. 
Mimochodom, prečo je Progresívne 
Slovensko jediný politický subjekt, ktorý 
takto vedie gro svojej kampane v anglo-
saskom zahraničí a ešte masívnejšie 
v Prahe? Ostatným politickým stra-
nám vo volebnej kampani hlasy voličov 
v zahraničí zjavne a asi aj ostentatívne 
nechýbajú, nemajú o ne záujem? Tak 
sa to aspoň javí pri sledovaní ich pred-
volebných aktivít. Tu je vysvetlenie toho 

zázraku, že strana, ktorá je v priesku-
moch volebných preferencií na druhom 
mieste, doma nerobí nijakú kampaň, 
teda nijakú zrozumiteľnú, vysvetľova-
ciu, programovú, a ak, tak ponúka iba 
množinu akýchsi „všeobjímajúcich“ 
fráz. Zrejme si vystačí pri takej voleb-

nej účasti, aká u nás zvyčajne býva, 
s hlasmi mladých ľudí žijúcich v zahra-
ničí, dokonale zmanipulovaných slo-
venskou mainstreamovou propagan-
dou, bohato dostupnou aj na diaľku na 
internete. Ide totiž o desaťtisíce hlasov, 
ktoré určite zamiešajú predpokladaným 
volebným výsledkom v parlamentných 
voľbách  posledný septembrový deň na 
Slovensku.

Voľby sa nedajú vyhrať ani tak, 
že ich politickí protagonisti z kandidát-
nych listín víkend čo víkend tancujú 

s tetuškami, veselia sa s deťmi, tu a tam 
zavítajú s gulášom medzi ľudí práce 
a potom v pracovné dni týždňa už 
o nich nič nevieme. Dôkazom tohto 
poznania je napríklad takmer pád, ale 
určite pokles donedávna ešte tradič-
nej dvojky a na jar chvíľami aj jednotky 
preferenčného rebríčka  strany HLAS 
– SD. Prezentácia strany ešte automa-
ticky neznamená prezentáciu jej poli-
tických povolebných ambícií, zámerov, 
a teda programu. A najmä rozhodovania.

To, že voľby nemožno vyhrať ani 
nepretržitým nadávaním oponentom do 
zlodejov a mafi í, uvidíme veľmi pravde-
podobne tiež. Napokon, k tomu obrazu 
nás navádzajú spomínané prieskumy 
renomovaných agentúr. Politika vul-
gárnej nenávisti a prehnanej, ničím 
nepodloženej odbornej samoľúbosti už 
slovenských voličov neoslovuje. Tí chcú 
zmenu, poriadok, právny štát, dôstojné 
ekonomické i morálno-etické pod-

Orbánova posttrianonská trauma

Prečo zasa o maďarských výrokoch
Dušan D. KERNÝ

Nerob nič a ešte vyhraj voľby

SPOZ A OPONY

mienky na život na Slovensku počas 
ďalších štyroch rokov. Potvrdením 
takejto potreby je fakt, že viacero poli-
tických subjektov, ktoré pred pár rokmi 
mohli iba snívať o zastúpení v parla-
mente, má na toto dnes celkom dobrú 
šancu.

Mimochodom, voliť proti... Nie je 
to dosť neambiciózna ponuka politikov? 
Volebná kampaň viacerých politických 
strán je postavená na mobilizácii voliča 
voliť proti. Ale nemáme právo ako slo-
bodní občania voliť konečne niekedy aj 
„za“? Voliť takú politiku, ktorá sa nám 
pozdáva, ktorú považujeme za slušnú, 
nevulgárnu, neprimitívnu, nekonfl iktnú, 
ale, naopak, programovo spolupra-
cujúcu, konštruktívnu? Zdá sa to až 
ako z ríše rozprávok na Slovensku, 
ale nenadišiel už čas voliť aj múdrosť, 
kompetentnosť?

Do volieb zostáva šesť týždňov, 
počas ktorých môžu volebné štáby 
doslova zabrať. Ponúkať reálne vízie, 
dôstojný program, predstavy o povo-
lebnej spolupráci. A to je to, čomu sa 
politici najintenzívnejšie vyhýbajú. Majú 
okrídlenú vetičku o tom, že „až volič 
rozdá karty“.Ťažko čakať od rozumného 
voliča, že si zvolí ten politický subjekt, 
o ktorom nevie, s kým sa zajtra spojí. Je 
teda najvyšší čas začať s občanmi hrať 
poctivú hru. 

Maďarský premiér Viktor Obrán 
nazval Slovensko na tradičnej letnej 
univerzite Tusványos odtrhnutým úze-
mím Maďarska.  Práve na tomto fóre 
už desaťročia vydáva svoje vyhláse-
nie mestu a svetu, akési maďarské 
Urbi et orbi. Hovorí tam to, čo by 
v bežnej politickej „prevádzke“ možno 
aj zapadlo, každopádne by tak nevy-
znelo. Preto znalci pomerov vždy 
čakajú na povestný letný rituál, keď 
Orbán zvestuje posolstvá, najmä sve-
tovému Maďarstvu, ale iste do znač-
nej miery aj domácemu publiku.   

Spomínaným prejavom jasne 
dokázal, že politická societa v Maďar-
sku sa ešte stále s Trianonom 
nevyrovnala. Treba si veľmi dobre 
uvedomiť, že maďarská politika pra-
cuje s dlhodobými víziami. Je vždy 
intelektuálne pripravená argumen-
tovať na prospech revízie, čo sa jej 
minimálne v 20. storočí aj viackrát 
podarilo. Na príklade Slovenska si 

môžeme jasne ilustrovať, že maďar-
ská armáda v 20. storočí päťkrát 
vstúpila na územie Slovenska. Bola 
tu do roka 1918, potom hneď v roku 
1919, keď sa  hordy Bélu Kuna pokú-
šali o vytvorenie pobočky boľševickej 
republiky rád. Potom po prvej Vie-
denskej arbitráži v roku 1938 a nako-
niec v roku 1968.  Pri tomto výpočte 
nemôžeme nespomenúť druhú Vie-
denskú arbitráž, keď Maďarsko 
získalo značné územia  na úkor 
Rumunska (Sedmohradsko) a Srb-
ska (Vojvodinu). Ich zahranično-po-
litická koncepcia je vždy rovnaká. 
Sú vždy pripravení, ak sa medzi-
národná situácia vyvinie v nepro-
spech ich susedov a potom využijú 
svoju pozíciu na to, aby presadili 
revíziu hraníc. No a musíme s poľu-
tovaním konštatovať, že niekedy je 
táto stratégia úspešná. Minimálne 
v 20. storočí to tak bolo viackrát.  
Po roku 1990 sa naplno ukázalo, 

že trauma z Trianonu v priebehu 
dlhých desaťročí nezmizla, len bola 
utlmená. Prvý postsocialistický pre-
miér Maďarska József Antall hneď 
po tom, ako sa ujal moci, vyhlásil, 
že mieni byť premiérom nie desiatich 
miliónov Maďarov, ktorí žijú v Maďar-

sku, ale všetkých pätnástich miliónov, 
ktorí žijú všade na svete, najmä však 
v susedných krajinách. Na jeho výrok 
potom v roku 1998 nadviazal premiér 
Viktor Orbán, ktorý ho v podstate 
zopakoval s tým, že začal aj napĺňať 
program, ktorým by spojil maďarské 
národné spoločenstvo ponad hranice 
Maďarska. Zásadným krokom, ktorým 
sa to malo dosiahnuť, bolo vydávanie 
maďarských pasov, a teda aj občian-
stva ponad hranice. 

Napokon nechajme prehovoriť 
samotných vysokých  predstavite-

ľov maďarskej diplomacie. Maďar-
ský štátny tajomník na ministerstve 
zahraničných vecí Zsolt Németh 
povedal: „Nejestvuje menšinová 
trauma, ale celé Maďarsko má traumu 
z Trianonu.“ V tejto súvislosti vyslo-
vil nádej, že práve „Slovensko  by 
mohlo byť precedensom riešenia – 
spájania maďarského národa ponad 
hranice vytváraním inštitucionálnych 
a právnych väzieb medzi Maďarskom 
a Maďarmi, ktorí sú občanmi sused-
ných štátov“. 

Ďalší Obránov štátny tajom-
ník A. Varehy potvrdil, že cieľom 
maďarskej zahraničnej politiky je 
národná integrácia: „Tento proces sa 
zavŕši, keď každý maďarský občan, 
ktorý žije mimo Karpatskej kotliny – 
rozumej mimo Maďarska – dostane 
štátne občianstvo Maďarskej repub-
liky a s tým súvisiace volebné právo 
v Maďarsku.“ Toto úsilie zavŕšil pre-
miér Orbán, keď vyhlásil, že „dnes 
je celá národná politika o budovaní 
15-miliónového inštitucionalizova-
ného spoločenstva, čo znamená, že 
každý Maďar, ak chce, dostane  sa 
do inštitucionalizovaného osobného 
vzťahu s maďarským štátom“.  

Dnes veľmi dobre vieme, že po 
takýchto vyjadreniach nasledovali 
konkrétne politické kroky. Prijal sa 
zákon, ktorý umožňoval prideľovanie 

maďarského občianstva bez akej-
koľvek väzby na Maďarsko. Dotyčný 
nemusel v Maďarsku dlhodobo žiť či 
pracovať, stačilo ovládanie maďar-
ského jazyka a to, že sa narodil 
v „Karpatskej kotline“. Proti takýmto 
snahám sa viacerí susedia bránili. 
Slovenská republika konkrétne tým, 
že neumožňovala dvojité občianstvo 
svojim občanom. Iste, aplikácia také-
hoto zákona bola komplikovaná, pre-
tože bolo ťažké niekomu dokázať, že 
získal cudzie štátne občianstvo a tým 
mu zobrať to naše. Nakoniec naj-
viac na to teda doplatili naši krajania 
v USA či v Austrálii, resp. tí, ktorí sa 
vysťahovali, ale dlhodobo žili v zahra-
ničí, chceli si však udržať väzby na 
rodný štát.  

Dnes je aj jasné, aký bol zámer 
takéhoto občianstva bez jasnej väzby 
na krajinu, ktorá ho vydávala.  Orbá-
novské Maďarsko sa pokúsilo vydá-
vaním obč ianstva ponad hranice 
vytvoriť akúsi piatu kolónu, ktorá 
by mohla v správnom čase, teda  
v čase, keď by bolo medzinárodno-
právne postavenie susedov Maďar-
ska oslabené a, naopak, mohlo zne-
užiť svoje menšiny na revíziu hraníc. 
Je zrejmé, že v najbližšom čase nič 
také nehrozí, ale svojho sna o revízii 
hraníc sa orbánovská garnitúra stále 
nevzdala.

Tento rok uplynie päťdesiat-
päť rokov od dramatických udalostí 
búrlivého roka 1968. Spomienky by 
mohli byť ponaučením. Vtedy obsa-
dilo Československo pod soviet-
skym velením štvrť milióna vojakov 
piatich štátov. Dnešné Rusko na 
inváziu v Ukrajine nasadilo stopäť-
desiattisíc vojakov. Veľavravný roz-
diel. A to sa na vojenskej akadémii 
v Moskve vyučuje obsadenie Čes-
koslovenska ako vzorová úspešná 
akcia...

Je toho veľa, o čom sa dá 
a musí hovoriť. Medziiným aj čo 
nám rok 1968 hovorí o cieľoch 
maďarskej politiky. V onom roku 
sa začal zavádzať v Maďarsku 
nový hospodársky mechanizmus, 
onen gulášový komunizmus, čo 
urobil z Maďarska najveselší barak 
v socialistickom tábore. Maďari 
robili zmeny tak, aby nenarazili na 
sovietsku nevôľu. Mali v pamäti 
krvavý október 1956, sovietske 
tanky.  V československých pre-
menách a Dubčekovi videli poten-
ciál spojenca. Veď mohli byť DVA 
vedúce reformné štáty. Budapešť 
by mala v Prahe a v Dubčekovi 

K O M E N T Á R

P O Z N Á M K A

Ivan BROŽÍK

Roman MICHELKO
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Len zdravý a múdry národ môže prežiť

Rastislav ŠEPTÁK: Od začiatku som bojoval za slovenskú samostatnosť

Bývalý národný politik Rastislav ŠEPTÁK je jedným zo zakladajúcich členov Slovenskej národnej strany.  V období 
rokov 1994 – 2002 bol zvolený ako jeden z najmladších poslancov Národnej rady SR. Rozprávali sme sa aj o tom, na 
akých základoch by mala stáť súčasná národná politika. 

● S akými predstavami ste 
v mladosti vstupovali do vysokej 
politiky? 

Bol som mládenec plný ideálov 
a entuziazmu. Všetko je to o srdiečku. 
Bojoval som, aby Slovensko bolo kra-
jinou, kde sa všetkým bude dobre žiť! 
Ako hrdý Slovák som vždy chcel pre 
Slovensko a ľudí tu žijúcich to naj-
lepšie. Tak som vychovaný, a preto 
som od marca 1990 dodnes v SNS. 
Slovenská národná strana bola vždy 

stranou, ktorá bojovala za práva 
Slovákov, nezávislý slovenský štát, 
budovala vlastenecké povedomie 
a zjednocovala.

● Ako sa vám vtedy podarilo 
si získať na svoju stranu mladú 
generáciu? 

Jednoznačnou národnou politi-
kou. Veľmi veľa záleží aj na samotnej 
výchove detí nielen v rodinách, ale aj 
v škole. Som presvedčený, že to bola 
najmä zásluha rodičov, starých rodi-
čov a učiteľov, ktorí vychovávali k úcte 
a hrdosti... Pokiaľ naše deti budeme 
učiť a vychovávať, aby boli hrdí Slo-
váci a Slovenky, tak sa nám to vždy 
pozitívne vráti. Aj keď mnohí odchá-
dzajú nabrať skúsenosti do zahrani-
čia, väčšina z nich sa vráti späť. To je 
nakoniec prospešné pre Slovensko. 
Tvrdím, že keď sme mladých ľudí ako 
štát vychovali a postarali sa o vzdela-
nie, mali by to spoločnosti po určitom 
čase svojou prácou a skúsenosťami 
vrátiť. Osobne preferujem vzdelanie, 
lebo potrebujeme múdru mladú gene-
ráciu a zároveň im my musíme vedieť 
odovzdať naše životné skúsenosti. Iba 
tak sa môžeme posúvať ďalej.

● Ako trebárs vnímate obdobie 
tzv. mečiarizmu, počas ktorého ste 
boli koaličným poslancom vo vte-
dajšej Národnej rade SR? 

Od samého začiatku som bojoval 
za samostatnosť. Stali sme sa mladou 
Slovenskou republikou. Naplnil sa sen 
o našom sebaurčení. Osobne som 
veľakrát zažil, ako sa nám vyhrážali, 
napríklad „že budeme visieť na kan-

Zhováral sa: Matej MINDÁR – Foto: archív R.Š. a Štefan KAČENA

● Myslíte si teda, že väč-
šina tých, čo boli vtedy proti, sa 
postupne identifikovala so samo-
statnou Slovensku republikou? 

Myslím si že áno. Za tých tridsať 
rokov sa Slovensko stalo hrdou kraji-
nou. Pravda je však aj to, že politika 
ľudí rozdeľuje, zvlášť v tomto post-
kovidovem čase je národ veľmi zne-
chutený. Prišli neskúsení amatéri 
bez akýchkoľvek skúseností s ria-
dením štátu. Stačilo, aby mali kopec 
„prachov“, a mediálna propaganda 
z nich urobila hrdinov a záchrancov... 
Ľudia stokrát opakovanej lži uverili 
a výsledky vidíme, cítime v priamom 
prenose, každý na vlastnej koži. Pri-
tom je jasné, aby ste štát mohli viesť, 
musíte byť v prvom rade človek, 
ktorý v živote reálne niečo dokázal 
a zároveň vychovaný politik mini-
málne s ekonomickými či právnickými 
skúsenosťami. 

● S čím podľa vás súvisí tento 
trend „nepolitikov“? 

Ľudia sú dnes ľahko manipulo-
vateľní. Uveria nereálnym sľubom 
a marketingovým hrám. Veľký vplyv 
majú médiá, ktoré vedia vyrobiť popu-
lárneho lídra aj z neschopného hlu-
páka! Dnes po troch rokoch žneme, 
čo si väčšina zvolila, a pociťujeme 
to všetci... Niekde sme urobili chybu. 
Doslova nám ukradli či zmanipulo-
vali celé generácie detí. Rodičia im 
chceli zabezpečiť, aby lepšie žili ako 
oni. Všetko dostali na podnose, o nič 
nemuseli bojovať ako my v socia-
lizme. Do toho internet a sociálne 
siete a dnes sa nestačíme čudovať, 
aké názory majú... Celé rodiny sú 
rozhádané. Odcudzujeme sa jeden 
druhému, prevláda závisť a zlo. 
Obávam sa, či ešte platí to naše 
povestné slovanské dobro a vítanie 
hostí chlebom a soľou, alebo je to len 
rozprávka... Takýmto spôsobom sa 
pomaličky stráca národná identita... 

● Čo by mala ponúkať sloven-
skej verejnosti súčasná národná 
politika? 

V prvom rade by mala prinášať 
stabilitu, prosperitu, národné, soci-
álne a kultúrne témy. Mala by hľadieť 
na človeka, ktorý na Slovensku žije. 
Vedieť každému, kto pracoval a pra-
cuje, pomôcť, aby slušne a dôstojne 
žil. Čo tým chcem povedať? Každý 
človek potrebuje mať naplnené zák-
ladné životné istoty. Na to potre-
bujeme dobre nastavený sociálny 
a zdravotný systém. Lebo len zdravý 
a múdry národ môže prežiť. Slo-
venská národná strana presadzuje 
národnú politiku na prospech ľudí 
žijúcich na Slovensku. Zápasíme za 
Slovensko.

INTERV IE W

delábroch po celej Mudroňovej ulici 
v Bratislave“. Spomínam si aj na to, 
ako sme hľadali ľudí na kandidátku, 
pretože sa báli za SNS kandidovať. 
Obdobie, keď bol premiérom Vladi-
mír Mečiar, vnímam tak, že sa usilo-
val urobiť pre Slovensko všetko, ako 
najlepšie vedel. Bol to premiér, ktorý 
naozaj kontroloval všetkých svo-
jich ministrov, či robia svoju prácu 
tak, ako majú. Bol tiež premiérom, 
ktorý Slovensko začal stavať od toho 
povestného základu. Porovnajte si, čo 

sa deje na Slovensku dnes, tam náj-
dete odpoveď... 

● Aká bola potom vtedajšia 
opozícia?

Opozícia bola naozaj voči nám 
veľmi tvrdá. Ale nikdy to nebolo pove-
dzme také zákerné, ako je to dnes. 
Dokázali sme si povedať do očí každý 
svoj názor a zaň sa aj doslova „pobiť“. 
Nikdy sa však nestalo, aby národ bol 
taký rozdelený, ako je teraz. Bežní ľudia 
vtedy žili skutočnou politikou. Jednodu-
cho zaujímali ich veci verejné. Nebolo 
toľko zákerného svinstva a politické 
strany mohli uspieť len odbornosťou. 

● Ako ste hľadeli na tých,
ktorí boli v tom čase proti vzniku 
samostatnej Slovenskej republiky? 

Bol to ich názor. Ja som mal svoj 
názor. Dodnes som presvedčený, že 
vytvorenie samostatnej Slovenskej 
republiky bolo pre našu spoločnosť 
tým najlepším riešením. Vtedy sa 
hovorilo, „že krava sa pásla na našich 
poliach, ale dojili ju Česi“. Heslo Slo-
venskej národnej strany bolo: „Cudzie 
nechceme, svoje si nedáme!“ Toto 
platí dodnes. Stojím si za tým, že Slo-
váci majú právo na svoj samostatný 
štát. Som hrdý, že ako zákonodarca 
som bol pri jeho začiatkoch. 

komunikácie, ulice i električky vizuál-
nym smogom. Nie je to iné ani teraz 
v horúcom lete, keď sa na nás poze-
rajú vyžehlené bytosti z fotošopov, 
pripomínajúce tváre z hollywood-
skych filmov. Pozrime sa napríklad na 
masky ťahúňov Sasky. Majstrovsky 
vyretušovaná Mária Kolíková sa zme-
nila na Megan Fox, nepodobná na 
strapatú paniu z parlamentnej lavice, 
a môžeme iba tipovať, koho nám pri-

pomína mladý trénovaný junák Bra-
nislav Gröhling...

Bilbordov je veľa, veľa neprávd 
a málo originality. A texty – prázdna 
frazeológia. Spomeňme len pútač 
Progresívneho Slovenska s portrétom 
Michala Šimečku s textom: Dôstojná 
budúcnosť pre všetkých. Vyberme 
si: Ide o banalitu, alebo o dôstojnú 
budúcnosť pre všetkých hetero aj 
queer ľudí, ktorých rodová identita nie 
je cisrodová, čiže títo ľudia sa môžu 
identifikovať ako gej, lesba, bise-
xuál alebo trans. Pravdepodobne 
by to zodpovedalo ideologickému 

nastaveniu tejto progresívnej strany.
Kde sú tie časy, keď sa liberálna strana 
SAS (dnes Saska) vytasila so zábav-
ným pútačom útočiacim na nižšie pudy 
voličov snímkou fotogenických nôh 
Jany Cigánikovej (dnes Bittó Cigáni-
kovej) s červenými nohavičkami spus-
tenými na pol žrde s textom: „Zbavme 
sa zbytočných prekážok.“ Napriek 
tomu alebo práve preto, že ten „výjav“ 
pripomínal skôr vývesný štít pred 

vstupom do erotického salónu ako do 
parlamentu, zabodoval naplno. Mladá 
žena z bilbordu je dnes poslankyňou 
slovenského zákonodarného zboru, 
kandidátkou Sasky do septembrových 
predčasných volieb a rýchlovykvase-
nou odborníčkou na zdravotníctvo. 
Na slovenského voliča v stave letnej 
hibernácie dnešný saskársky slogan 
„meníme hru“ nezaberie. Marketér 
strany sa pomýlil. Kto by už len skočil 
na ten bonmot, kto by uveril „novej“ 
hre Richarda Sulíka! 

Žijeme inak ako pred rokom 2020. 
Počas troch rokov sme zažili tri per-

manentné krízy troch nespôsobilých 
vlád. Pretrpeli sme šialenstvá Igora 
Matoviča, nemohúcnosť motáka Edu-
arda Hegera a trpíme dnes vajatanie 
nekompetentnej vlády Zuzany Čapu-
tovej, ktorú alternuje istý Ódor. Tie 
tri roky tragických udalostí vydajú za 
celý ľudský život. Národ platí vysokú 
daň za  rozhodnutie oklamaných voli-
čov v prezidentských voľbách v roku 
2019 a v parlamentných voľbách 
v roku 2020. Životná úroveň zaradila 
spiatočku prudkou rýchlosťou podob-
nou skôr pádu zo strminy. V životnej 
úrovni sme druhí najhorší v Európ-
skej únii, máme podľa Eurostatu  
najvyšší medziročný rast cien v kraji-
nách eurozóny (11,3 percenta), čo je 
vysoko nad priemerom  EÚ (5,5 per-
centa). Drastické zdražovanie a dras-
tické zadlžovanie znamená, že pri-
bližne milión slovenských občanov sa 
ocitlo na hranici prežitia alebo živorí 
na hranici chudoby. Podľa domácich 
štatistík najohrozenejšou vrstvou oby-
vateľstva sú deti a rapídne sa zhoršila 
aj situácia dôchodcov. Ak sa národ 
nepoučí, ak uverí politickým dobrod-
ruhom, liberálnym tárajom, ziskovým 
politickým neziskovkám, ak nezoberie 
správu vecí verejných do vlastných 
rúk a dopustí sa omylu aj v nastáva-
júcich voľbách, zaslúži si svoj trpký 
osud.

Boulevard, po našom bulvár, to 
je čosi ako parížska ulica plná ľudí, 
obchodov, kaviarní a najmä neodmys-
liteľných kabaretov. V devätnástom 
storočí tu kameloti predávali noviny 
a vykrikovali ich senzačné bulvárne 
titulky. Odvtedy je prívlastok „bul-
várny“ synonymom poklesnutého, 
mravne upadnutého štýlu v médiách, 
literatúre, v reklame, aj v politike. 
V bulvárnom médiu nehrá podstatnú 
úlohu samotná informácia či podá-
vaný fakt, ale senzácia podnecujúca 
emócie, ktoré prekrývajú pravdivosť 
správy a jej skutočný význam. Bulvár 
je vlastne gýč, rovnaký ako bilbordy 
či bilboardy, ktoré sú len imitáciou 
pravdy. Metóda bulvarizácie aj bilbor-
dizácie patrí k manipulatívnym tech-
nikám, aké sa hojne využívajú i zne-
užívajú v novinách, elektronických 
médiách a v predvolebnom politickom 
ringu.

Ak sa prenesieme z klasiky bul-
váru devätnásteho storočia do súčas-
nosti, zisťujeme, že sme na Sloven-
sku nepokročili, najmä v bulvarizácii 
politiky, ani o centimeter. Spomeňme 
si len na taký predvolebný gýč ako 
sú bilbordy (bilboardy), ktoré zapla-
vujú naše mestá, chotáre, cestné 

Pekné pútače a realita
Ľudovít ŠTEVKO

M E D Z I  N A M I

To najotravnejšie, čo môže 
byť, je aktualizovanie sa operač-
ného systému počítača, tabletu 
alebo moderného telefónu. Zvy-
čajne prichádza v rámci fungu-
júceho zákona schválnosti vo 
chvíli, keď sa vám aktualizovanie 
a s ním spojené nevyhnutné čaka-
nie naozaj absolútne nehodí.

Bežne spraví užívateľ to, že 
buď oznam o potrebe aktualizá-
cie dlhodobo ignoruje, alebo tú 
rozbehnutú už zruší a nenechá ju 
prístroj dokončiť. A to je obrovská 
a riskantná chyba. S aktualizá-
ciami totiž prichádzajú aj rôzne 
„záplaty“, ktoré rýchlo reagujú na 
aktuálne bezpečnostné hrozby. 
Ak teda chcete mať svoje osobné 
údaje a najmä najrôznejšie ban-
kové a platobné systémy a heslá 
k nim v bezpečí, nájdite si čas 
na aktualizáciu vašej elektroniky, 
vrátane mobilného telefónu.

V posledných týždňoch sa 
začal masívne šíriť spyware Spy.
SpinOk, ktorý útočí na zariadenia 
s operačným systémom Android, 
teda najmä telefóny a počítačové 
tablety. Aj keď ešte predminulý 
mesiac o ňom prakticky nikto 
nevedel, aktuálne stojí už za kaž-
dým piatym zachyteným útokom. 
Kedy ste aktualizovali telefón? 
V apríli? Neskoro!

Na hrozbu upozornili bezpeč-
nostní experti ESET-u s tým, že 
sa tento nepozvaný návštevník 
prakticky okamžite vyhupol na 
druhú priečku najrozšírenejších 
hrozieb pre Android. V najnovších 
štatistikách tejto antivírusovej 
spoločnosti má podiel 19,47 
percenta.

Spy.SpinOk sa šíri ako 
domnelý doplnok pre vývojárov. 
Je to „plnokrvný“ spyware – jeho 
úlohou je napríklad získavať 
informácie o súboroch v zaria-
dení obete a odosielať ich útoč-
níkom, dokáže však tiež kopíro-
vať dočasný obsah v schránke 
zariadenia alebo ho nahradiť. 
Navonok to vyzerá tak, že vám 
do telefónu pribudla nejaká malá 
hra alebo žrebovanie o nejaké 
ceny. Podľa bezpečnostných 
expertov ide o úplne nový typ 
rizika pre užívateľov smartfó-
nov s platformou Android. Spy.
SpinOk je softvérový modul 
s funkciami spywaru, ktorý 
dokáže zhromažďovať informá-
cie o súboroch v napadnutom 
zariadení a následne ich odo-
sielať útočníkom. Objavil sa 
v celom rade aplikácií, naprí-
klad aj tých, ktoré sú „určené“ 
na úpravu videí. Na svoje šírenie 
využíva mobilné hry, ktoré napo-
dobňujú slávnu hru Minecraft.

Nové funkcie, zlepšenie 
výkonu, príjemnejší vzhľad, jed-
noduchšie ovládanie. Aj to bežne 
zabezpečujú aktualizácie. Okrem 
toho však naozaj plnia ešte jednu 
veľmi dôležitú úlohu. Opravujú 
chyby v operačných systémoch, 
softvéroch a aplikáciách, ktoré by 
mohli hekeri zneužiť. Množstvo 
kyberútokov sa deje práve vinou 
„dier“ v softvéroch, cez ktoré 
hekeri do počítača či iného zaria-
denia „prepašujú“ malware. Po 
sprístupnení novej aktualizácie 
vývojári uvádzajú, čoho presne 
sa aktualizácia týka. Hekeri 
môžu striehnuť práve na tieto 
informácie, a ak zistia, že aktu-
alizácia súvisí s bezpečnostným 
problémom, môžu situáciu využiť 
a pokúsiť sa napadnúť zariadenia, 
ktoré zatiaľ aktualizáciu nemajú 
nainštalovanú.

Ján ČERNÝ

SEBAOBR ANA

Neignorujte 
aktualizácie

Zápasy o Slovensko neustávajú ani po tridsiatich rokoch samostatnosti. Na hradnom kopci 
v Bratislave sa odohráva politika, ktorá pravých vlastencov napĺňa rozpakmi a rozčarovaním.

p y j p p

Bývalý poslanec parlamentu za Sloven-
skú národnú stranu Rastislav ŠEPTÁK si 

ý ý p p

mladú generáciu v časoch vzniku našej 
štátnosti získal práve národnou politikou.
Dnešnej mládeži sú takéto myšlienky,
žiaľ, na míle vzdialené. 
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mom spotreby. V roku 2017 si podala 
firma žiadosť o eurofondy na rozšírenie 
výroby.

■ ŠKOLA KORUPCIE?
Pri tejto kauze sa vynára okolo šted-

rej skrine eurofondov aj niekoľko zaprá-
šených politických mŕtvol. Žiadosť vtedy 
podpísal minister školstva Peter Plavčan. 
V tom čase musel odstúpiť z funkcie pre 

viaceré kauzy spojené s vyplácaním euro-
fondov, pričom sa doteraz nikto nepoza-
stavil nad tým, že dotácie ministerstva 
školstva v hodnote šesťsto miliónov eur 
aj na rozšírenie výroby piva malo pod 
palcom práve jeho ministerstvo. Problém 
sa prevalil v roku 2018 pre nespokojnosť 
Slovenskej akadémie vied, keď zverejnila, 
že pivovar bol úspešný, ale neprešiel ani 
jeden projekt akadémie. Pivovar vtedy 
získal takmer 3,6 milióna eura, pretože 
spoločnosť Distrib Capital, ktorej pivovar 
patrí, uspela v projekte na „implementáciu 
inovatívnych výrobných postupov v pre-
vádzke pivovaru Karpat“. 

Plavčana ako rektora súkromnej 
vysokej školy v Sládkovičove Danubius 

už v minulosti preverovala polícia. Zistilo 
sa, že vyše sto študentov z Ruska a Bie-
loruska v škole študovalo slovenčinu za 
päťtisíc eur, pričom do školy nechodili, ale 
„študovali“ v priestoroch robotníckej uby-
tovne v bratislavskom Lamači. Preverovali 
aj agentúru, ktorá kurzy sprostredkovala. 
Na ich dekrétoch, zaslaných cudzinec-
kej polícii, bol Plavčanov podpis. Trestné 
oznámenie študentov sa akoby vyparilo 
v mori iných káuz...

■ PIVNÁ SEKERA
Už v roku 2021 sa prevalilo, že 

takmer rovnakú sumu, ako dostala, pri-
bližne 3,5 milióna eura, dlhuje eseročka 
Distrib Capital finančnej správe, 37-tisíc 
Sociálnej poisťovni a vyše osemtisíc 
Všeobecnej zdravotnej poisťovni. Bývalá 
Poštová banka (dnes 365 banka), preto 
podala návrh na konkurzné konanie. 
Dlh momentálne podľa ekonomického 
portálu finstat.sk dosahuje sumu deväť 
miliónov eur. Firma mala pritom megalo-
manské vízie, ktoré zahŕňali aj výstavbu 
pivovaru v Bratislave a produkciu piva 
v plechovkách. Preto je veľmi zvláštne, 
že obvinení sú stíhaní na slobode. 
S bežnou osobou by sa asi postupovalo 
inak, a určite by im boli zablokované 
účty. Ale na Slovensku stačí, ak spo-
ločnosť s ručením obmedzením vyhlási, 
že je „predĺžená“, teda má viac záväz-
kov ako majetku, niečo zaplatí, skončí 
v dražbe a všetko pôjde ďalej bez straty 
desiatky. Nielen tej pivnej.

Inak, do pivovaru som chodil občas 
nakupovať po ceste z práce aj ja, pretože 
pivá boli naozaj jedinečné, takže okolie 
poznám. Pivovar v Hrnčiarovciach nad 
Parnou bol len pár desiatok metrov vedľa 
Ústavu na výkon trestu odňatia slobody 
s minimálnou ostrahou. Budeme sledo-
vať, ako sa toto zneužívanie eurofondov 
bude vyvíjať ďalej.

Ďalší miliónový podvod s eurofondmi je utopený v remeselnom pive

Matičné oslavy jubilea pritiahli do Martina tisíce návštevníkov

Úrad európskej prokuratúry na konci júla  spustil na Slovensku prostredníctvom Národnej kriminálnej agentúry 
akciu Karpat. Zatkli pri nej šesť ľudí, medzi inými aj dvoch štátnych úradníkov zo Slovenskej inovačnej a energe-
tickej agentúry. Dnes už skrachovaná pivovarnícka spoločnosť Distrib Capital požiadala o financie na rozšírenie 
remeselného pivovaru. S agentúrou podpísali zmluvu o nenávratnom finančnom príspevku vo výške 7,8 milióna 
eura, z ktorého štyridsaťpäť percent spolufinancovala Európska únia.

V Martine sa 3. až 6. augusta 2023 uskutočnili celoslovenské matičné slávnosti pri príležitosti 160. výročia zalo-
ženia Matice slovenskej a 30. výročia vzniku samostatnej Slovenskej republiky. Bohužiaľ dvaja z troch najvyšších 
ústavných činiteľov – prezidentka a premiér republiky – i všetky médiá tzv. hlavného prúdu odignorovali jedny 
z najväčších štátotvorných osláv našich moderných slovenských dejín. 

Podnikanie podľa karpatskej receptúry

Opodstatnenosť ustanovizne je nespochybniteľná

Ivan KRAJČOVIČ  – Koláž: autor

Matej MINDÁR - Foto: Maroš SMOLEC

Ako to býva domácim zvykom, 
napokon obvinení, medzi ktorými sú maji-
teľ, konateľ a účtovník pivovaru Karpat 
z Hrnčiaroviec nad Parnou a tiež konateľ 
spoločnosti, ktorá zvíťazila vo verejnom 
obstarávaní, sú stíhaní na slobode. Podľa 
Úradu európskej prokuratúry sú pritom 
obvinení z podvodu pri verejnom obsta-
rávaní, z úverových podvodov a prania 
špinavých peňazí.  

■ PIVOVAR KARPAT
 Pivovar vznikol v roku 2015 v prie-

myselnej zóne pri Trnave. Založil ho 
podnikateľ Andrej Sabovčík. Pri stavbe 
mu pomáhal hlavný pivovarník a staviteľ 
pivovarov Jozef Krýsl z Plzne. Ocenenia 
sa len tak hrnuli. Získali cenu za naj-
lepší novootvorený pivovar na Slovensku 
v roku 2015, sedemnásťstupňové pivo 
Karpat Weizen Bock získalo prvé miesto 
v desiatom ročníku Jarnej ceny českých 
sládkov.

Už v tom roku produkovali ročne 
milión fliaš piva. Vyrábali najmä spodne 
kvasené pivá, ktoré zaštiťoval český pivo-
varník Tomáš Hub, neskôr Američan Mat-
thew Wirtz. V pivovare bola aj podniková 
predajňa, inak sa pivo distribuovalo pro-
stredníctvom spoločnosti Tesco. Už vtedy 

Začiatok matičných slávností sa 
odštartoval dvojdňovým V. kongresom 
matíc a inštitúcií slovanských národov 
v priestoroch Turčianskej galérie. Ofi-
ciálny program v piatok 4. augusta ďalej 
pokračoval v poobedňajších hodinách 
odhalením busty v matičnej Aleji deja-
teľov pred druhou budovou Matice slo-
venskej autorovi súčasnej slovenskej 
vlajky a exilovému gréckokatolíckemu 
kňazovi, ktorý žil v Kanade, Mons. Fran-
tiškovi Fugovi. 

■ ODHALENIE BUSTY
Prítomný bol aj podpredseda 

Národnej rady SR Juraj Blanár (Smer 
– SSD). Poďakoval Matici slovenskej, 
že nezabudla na tohto nášho rodáka, 
ktorý sa narodil presne pred sto rokmi. 
„Udialo sa to aj pri príležitosti 160. 
výročia založenia Matice slovenskej. 
Je smutné, že takéto okrúhle výročie 
významnej inštitúcie predstavitelia štátu 
ignorujú. Ale niet sa čo čudovať, ak si 
neboli schopní ani dôstojne uctiť 1160 
rokov od príchodu vierozvestov zorga-
nizovaním celoslovenských osláv, aké 
prináležia takémuto výročiu.“

Vo večerných hodinách pred dru-
hou matičnou budovou prebehlo insce-
nované Valné zhromaždenie Matice 
slovenskej z roka 1863 so slávnostným 
príchodom Štefana Moysesa. Po ňom 
nasledovali príhovory vzácnych hostí. 
Ako prvý vystúpil bývalý prezident 
SR Ivan Gašparovič, ktorý zdôraznil, 
že Matica slovenská má svoju histó-
riu a svoje miesto v našej spoločnosti. 
„A každý Slovák by si mal túto inštitúciu 
vážiť. Je to kus našej histórie. Je to kus 
nášho boja za slobodu a samostatnosť.“ 
Správca Matice slovenskej Maroš Smo-
lec v krátkosti zhodnotil komplikované 

sa degustátor piva z odbornej stránky 
opive.sk Peter Hudák čudoval, ako sa dá 
tretinková fľaška predať za konečnú cenu 
99 centov. Voči chuti nemal námietky, 
naopak pivo bolo hodnotené dobre, aj 
keď otázkou bol čas spotreby, pretože šlo 
o nepasterizované pivo. Upozornil však aj 
na to, že pivovar prelepoval etikety s dátu-

Pokiaľ ide o infláciu, Sloven-
sko sa naozaj nemá čím chváliť. 
Iba ak by sme boli hrdí na aktu-
álne najhoršie umiestnenie spo-
medzi všetkých štátov Európskej 
únie. Vyplýva to z bleskovej šta-
tistiky Eurostatu. Zopakujme si, 
že o inflácii hovoríme vtedy, keď 
dochádza k všeobecnému rastu 
cien tovarov a služieb, nielen 
k rastu cien jednotlivých polo-
žiek. To znamená, že za jedno 
euro sa toho dá dnes kúpiť menej 
ako včera. Inými slovami, inflácia 
znižuje hodnotu peňazí v prie-
behu času. V našom konkrétnom 
príklade si dnes za jedno euro 
kúpime to, čo nás vlani v tomto 
čase stálo deväťdesiat centov. 
Alebo inak, za stoeurový nákup 
vlani zaplatíme dnes stodesať 
eur...

Aj keď medziročná inflácia 
v eurozóne sa v júli spomalila 
na priemerných 5,3 percenta 
z 5,5 percenta v júni, Slovensko 
je v tomto štatistickom ukazo-
vateli stále najhoršie. Inflácia 
v eurozóne v júli postupne kle-
sala. Index spotrebiteľských cien 
v júli medziročne vzrástol o 5,3 
percenta po zvýšení o 5,5 per-
centa v júni, uviedol štatistický 
úrad Európskej únie Eurostat vo 
svojom rýchlom odhade. Odhad 
ukazuje, že na Slovensku bol 
v júli rast cien na úrovni 10,2 per-
centa. Teda takmer dvojnásobok 
priemeru. A tak iba smutne zopa-
kujeme, že je to najviac zo všet-
kých krajín Únie.

Pri pohľade na hlavné zložky 
inflácie v eurozóne sa očakáva, 
že potraviny, alkohol a tabak 
budú mať najvyššie rasty cien. 
Ide o júlových 10,8 percenta 
v porovnaní s 11,6 percenta 
v júni, nasledovali služby 5,6 per-
centa v porovnaní s 5,4 percenta, 
priemyselné tovary bez energií 
(5,0 percenta v porovnaní s 5,5 
percenta v júni) a energie (6,1 
percenta v porovnaní s 5,6 per-
centa v júni).

Ročná inflácia je zmena 
cenovej hladiny spotrebného 
tovaru a služieb medzi aktuálnym 
mesiacom a tým istým mesiacom 
predchádzajúceho roka. Mesačná 
inflácia je zmena cenovej hladiny 
medzi aktuálnym a predchádza-
júcim mesiacom. Rýchly odhad 
inflácie v eurozóne sa vydáva 
na konci každého referenčného 
mesiaca. Eurostat zverejňuje 
kompletný súbor harmonizova-
ných indexov spotrebiteľských 
cien (HICP) pre eurozónu, EÚ 
a č lenské štáty približne v polo-
vici mesiaca, nasledujúceho po 
referenčnom mesiaci. Ďalšie 
vydanie s úplnými údajmi na 
júl 2023 je naplánované na 18. 
augusta 2023.

 (ib)
Karikatúra: Ľubomír KOTRHA

Sme 
najhorší

NA OKR AJ

dejiny Matice. Ďalej skonštatoval, že sa 
súčasný demokratický režim v samo-
statnej Slovenskej republike počas libe-
rálnych vlád snažil obmedziť matičnú 
činnosť. Preto v závere vyzval všetkých 
prítomných súčasných a budúcich poli-
tikov, aby pomohli Matici slovenskej. Je 
presvedčený, že tým pomôžu celému 
slovenskému národu, ktorý bude mať 
zabezpečenú svoju budúcnosť. 

■ PRÍHOVORY POLITIKOV
Bývalá ministerka kultúry 

a súčasná poslankyňa Národnej rady 
SR Ľubica Laššáková (Hlas – SD) 
pripomenula, že ako malý národ sme 
zažili rôzne dejinné udalosti. „Práve tu 
na pôde Matice slovenskej si treba pri-
pomínať, že vďaka aj takým dejateľom, 
ako boli Ľudovít Štúr, Jozef Miloslav Hur-
ban či Michal Miloslav Hodža, sme ako 
národ ustáli veľakrát aj tvrdé obdobie 
maďarizácie, popieranie akýchkoľvek 
kultúrnych, vzdelanostných či politic-
kých práv. Našu národnú svojbytnosť 
sme nikdy nestratili a hrdo sme obhájili 

svoje právo na národnú existenciu.“ Po 
jej vystúpení nasledovali príhovory pred-
sedníčky Matice lužicko-srbskej Anje 
Pohontschovej, poslancov Európskeho 
parlamentu Milana Uhríka (Republika), 
Kataríny Roth Neveďalovej (Smer – 
SSD), Miroslava Radačovského (SNS), 
poslancov Národnej rady SR Tomáša 
Tarabu (Život – Národná strana – SNS), 
Igora Husa (OĽaNO a priatelia) a Rasti-
slava Schlosára (ĽSNS). So svojím prí-
hovorom vystúpila tiež podpredsedníčka 
Slovenskej národnej strany Dagmar 
Kramplová. Každý z nich ocenil prácu, 
činnosť a historický prínos Matice slo-
venskej a jej zmysluplnosť v súčasnom 
globalizovanom svete 21. storočia. 

■ DIVADLO Z KOMÁRNA
Piatkový program ukončilo diva-

delné predstavenie Čaj o piatej, ktoré 
pripravilo Divadlo Komora – prvé 
profesionálne divadlo v Komárne 
pôsobiace pri Dome MS v Komárne.
Sobotný program 5. augusta 2023 sa 
mal pôvodne odohrávať vo vonkaj-

ších priestoroch pred budovou Matice 
slovenskej. Pre nepriaznivé počasie 
bol však presunutý do Športovej haly 
v Martine-Podháji. Pred večerným 
galaprogramom vystúpili mnohé folk-
lórne matičné kolektívy zo všetkých 
kútov Slovenska a zo zahraničia. Po 
zaznení štátnej hymny SR predniesol 
svoj prejav predseda Národnej rady 
SR Boris Kollár (SME RODINA), ktorý 
v úvode s radosťou skonštatoval, že na 
tieto slávnosti prišli zástupcovia rôz-
nych politických strán naprieč celým 
politickým spektrom. „Matica slovenská 
dnes rovnako bojuje ako pred mno-
hými rokmi, keď na štyridsať rokov 
bola zrušená. Aj dnes bojuje s progre-
sívnym liberalizmom, ktorý rovnako by 
ju najradšej rozpustil, zrušil a zničil!“  
Poďakoval zároveň všetkým prítom-
ným poslancom Národnej rady SR, 
ktorí minulý rok  zákonným spôsobom 
zafixovali výšku jej účelovej štátnej 
dotácie. Predseda Matice slovenskej 
Marián Gešper pripomenul, že tento rok 
slovenský národ oslavuje veľké výro-
čia, ako je založenie Matice slovenskej 
a vznik samostatnej Slovenskej repub-
liky. „Nie je náhodné, že Matica sloven-
ská bola založená v roku 1863. Stalo 
sa to na tisíce výročie príchodu svätých 
Cyrila a Metoda, ktorí nielen priniesli 
vieru, ale aj vážny  štátno-politický akt 
poslinením suverenity vtedajšej Veľkej 
Moravy.“ 

■ PRE MLADÝCH
Primátor Mesta Martin Ján Danko 

sa poďakoval Matici slovenskej za 
jej doterajšiu činnosť. Po skončení 
jeho vystúpenia na znak úcty a vďaky 
v mene Mesta Martin odovzdal predse-
dovi MS pamätný list pri príležitosti 160. 
výročia založenia Matice slovenskej. Po 
zaspievaní matičnej hymnickej piesne 
Kto za pravdu horí program ďalej pokra-
čoval vystúpením Slovenského ľudo-
vého umeleckého kolektívu (SĽUK) 
a koncertmi Veroniky Rabady a Zuzany 
Smatanovej. Matičné slávnosti boli ofi-
ciálne ukončené v nedeľu 6. augusta 
katolíckou svätou omšou a evanjelic-
kými službami Božími. Na oslavách sa 
zúčastnilo vyše dvetisíc návštevníkov. 
Len počas vystúpenia SĽUK-u bolo 
v hale takmer tisícpäťsto prítomných.

K AUZ A

Radostná atmosféra osláv narodenín Matice slovenskej panovala aj mimo útrob športovej 
haly.  Na fotografi i vyhráva súbor Veselí chlapi od Levíc.
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na Ukrajinu, nevedel predvídať?  To 
naozaj chceme, aby závažnú otázku 
národného záujmu vyriešil až úplne 
náhodný č i poverený minister, ktorý 
tam je na niekoľko týždňov?

Takto vznikajú legitímne, 
oprávnené otázky. Nie je ich málo. 
A bude ich pribúdať. Musíme sa 
držať nespochybniteľných fak-
tov. Presadiť inú žurnalistiku, 
vecnú, faktograf ickú, zohľadňujúcu 
a nepotláčajúcu oprávnené otázky 
o národných záujmoch. A to zna-
mená neignorovať verejnú mienku, 
ale presvedč ivo komunikovať. 
Nespoliehať sa len na propagandu, 
najmä nie teraz, keď sa verejno-

právna televízia a rozhlas stali 
vlastne štátnymi.

■ NAPÄTÁ ATMOSFÉRA 
Podľa Medzinárodného meno-

vého fondu nemecká ekonomika je 
už druhý štvrťrok v mínuse, eko-
nomika stagnuje, Nemecko je v EÚ 
v týchto ukazovateľoch na posled-
nom mieste. Inf lácia síce klesá, 
ale nie tak rýchlo ako inde v EÚ. 
Podľa MMF je Nemecko na posled-
nom mieste a pokiaľ sa týka rastu, 
čo osobitne škrie nemecké médiá, 
je, že dokonca aj Putinovo Rusko 
vystavené sankciám a vojne zazna-
menalo rast. Nemecko zatiaľ žilo 
ilúziou úspechu. 

Americký Wall Street Journal 
píše, že Nemecko ťahá európsku 
ekonomiku dole. Britský The Econo-
mist konštatuje, že nemeckí šéfovia 
sú deprimovaní. Institut der Deut-
schen Wir tschaft (IDW) v auguste 
uvádza, že medzi podnikateľmi 
panuje veľká frustrácia. Preto sa 
dožadujú štátnych subvencií, najmä 
pokiaľ ide o investície a o ceny elek-
triny. Nemecko bolo vždy lokomotí-
vou európskej ekonomiky, ale teraz 
má podľa nemeckého verejnopráv-
neho rozhlasu DLF (26. 7.) problém. 
Ťahúň – automobilový priemysel – 
nezaberá. Výroba klesla o dvadsať 
percent, nenastal obrat vo výrobe 
e-áut, ani v Číne a ani v Nemecku 
dopyt nie je, ich produkcia klesla 
o tridsať percent. Problém je, že 
vojna urobila energiu, a tým plá-
novanie nielen drahšou, ale najmä 
neistou. Nedá sa, tak ako pred-
tým spoľahlivo plánovať. Poučenie 
z toho je, že pri všetkom rozhodo-
vaní treba uvážiť najmä ekonomické 
argumenty. 

■ NOVÉ NATO
Všetko sa odohráva v novej ére 

nového konceptu NATO. Dokument 
prijatý vo Vilniuse je už prístupný 
na internete. Zmení celú  európsku 
vojenskú bezpečnostnú štruktúru.  
Okrem iného sa majú na odstraše-

Atmosféra konfrontácie a novej studenej vojny na našom kontinente

Oprávnené otázky o národných záujmoch
Dušan D. KERNÝ – Foto: internet

Úplne náhodný slovenský 
minister poľnohospodárstva uviedol 
okrem obilia ďalšie plodiny a med. 
Slovenské sýpky sú plné, kam dávať 
novú úrodu? Päť a pol milióna eur 
„odškodnenia“ z Bruselu nestačí. 
Slovensko teda žiada od Bruselu 
pred ĺženie zákazu dovozu obilnín. 

Vojna sa tak odohráva akoby 
na našich poliach a sýpkach. Cel-
kom prirodzene, chlebovo, denne 
vzniká otázka, ako formulovať slo-
venské postoje, čo je náš národný 

záujem.  Ukrajina začala žatvu, je 
dobrá, na vývoz pripravuje päťde-
siatštyri miliónov ton rôznych obil-
nín. Vzhľadom na nič ivé ruské útoky 
a bojkot hľadá prepravu po súši. Tá 
však predražuje cenu. Cieľom Bru-
selu je pomôcť Ukrajine, solidarita 
má vyvážiť ruské agresívne počí-
nanie proti ukrajinským prístavom 
a sýpkam. 

■ ÚLOHA MÉDIÍ
Prečo o tom hovoríme? Úlohou 

médií je ukázať, že bezohľadné 
ruské ničenie je súčasťou celosve-
tovej vojny. Ruská úroda, úroda 
jedného z dvoch dlhé roky najväč -
ších svetových vývozcov obilnín, 
je tiež dobrá. Má dosiahnuť deväť-
desiat miliónov ton plus to, čo sa 

zoberie na anektovanom území. 
Obilie má byť ruskou zbraňou. 
Každá raketa, ktorá dopadne na 
sýpku v Odese, ako keby dopadla 
na naše č i  maďarské, po ľské alebo 
české polia. 

Pre žurnalistiku azda vzniká 
aj otázka dať dovedna kalendár 
slovenského postupu v Bruseli, 
pokiaľ ide o solidaritu, otvorenie 
hraníc pre tovary, naši zruční obil-
ninári vari ostali pri tom rozhodnutí 
bokom? Skúsení majitelia mlynov 
nezaváhali ani chvíľu. Azda nikto, 
kto vie, aký bol osud našej deväť-
desiatkilometrovej hranice pred 
vstupom ruských inváznych vojsk 

Tohtoročná žatva priniesla nepredvídanú úrodu – nesiali sme, a predsa žneme. Prečo? Máme legitímne otázky 
a všetky súvisia s Ukrajinou. Otázky si nekladú len poľnohospodári a potravinári. Sú aj prvoradou politickou 
témou v situácii rozčesnutej verejnej mienky vo víre predvolebnej kampane. Podpora verejnej mienky Ukrajine 
klesá. To sa nedá šmahom ruky vybaviť ako prejav proruskosti či proputinskosti. V rámci solidarity s Ukraji-
nou a v plnom súlade s politikou Európskej komisie sme otvorili hranice. A čo nastalo? Ako poukázal Die Zeit  
(26. 7.), „ medzi najväčších odberateľov 35 miliónov ton ukrajinských obilnín pôvodne pre Afriku boli Čína, 
Turecko a niektoré štáty EÚ“. 

GEOPOL IT IK A

povednosti Ruska za hroziaci hla-
domor v najchudobnejších krajinách 
sveta. Ako sa to už pri pokryteckých 

a skorumpovaných progresívnych 
médiách a politikoch stalo zvykom, 
pravda je značne iná.

■ DÁVAJÚ NAJBOHATŠÍM
OSN na svojom webe, ktorý je 

zameraný a dokumentujúci vývoz 
ukrajinských agrárnych produktov 
počas fungovania tzv. obilnej dohody, 
uvádza zarážajúce údaje. Ukrajina 
cez Čierne more vyviezla od začiatku 
jej platnosti, teda za takmer rok, 32,9 
milióna tony obilnín. Z toho do najbo-
hatších krajín sveta, najmä západnej 
Európy, smerovalo 14,3 milióna tony, 
čo tvorí 43,6 percenta z celkového 
vývozu. Najväčšími odberateľmi boli 

v miliónoch ton Španielsko (5,98), 
Taliansko (2,06) a Holandsko (1,96). 
Do krajín s vyšším ako priemerným 
príjmom putovalo dvanásť miliónov 
ton – 36,7 percenta z celku. V tejto 
skupine bola najväčším príjemcom 
Čína (7,96 milióna tony). Do chudob-
nejších krajín s menším ako priemer-
ným príjmom išlo 5,6 milióna tony, čo 
je 17,1 percenta. Pre najchudobnejšie 
štáty sveta, kde naozaj hrozí hlado-
mor, bolo vyčlenených len 822 094 
ton. Krajiny na pokraji humanitárnej 
katastrofy ako Afganistan, Somál-
sko, Etiópia, Sudán či Jemen získali 
z ukrajinského vývozu len 2,6 per-
centa produkcie!

■ FALŠOVANIE REALITY
Ďalším zaujímavým pohľadom 

do problematiky je oficiálna správa 
Ministerstva poľnohospodárstva USA 
(USDA), ktorá usvedčuje európske 
krajiny z pokrytectva a EÚ z falšova-
nia reality. Potvrdzuje údaje OSN, že 
hlavnými dovozcami ukrajinských obil-
nín boli bohaté európske krajiny. Hlav-
nými vývozcami bravčového mäsa do 
Číny v rovnakom čase boli Holandsko, 
Francúzsko a Španielsko. Ošípané 
sa pritom podľa údajov holandskej 
organizácie farmárov teraz vykrmujú 
najmä dovážanou ukrajinskou kukuri-
cou. Tá sa buď skŕmi, alebo sa spra-
cuje na priemyselné krmivo na export. 
Najnovšie materiály USDA dokonca 
v rozsiahlej štúdii o európskom poľ-
nohospodárstve tvrdia, že EÚ vďaka 
dovozu nepreclievaného ukrajin-
ského obilia, ktoré predáva vlast-
ným občanom, bude môcť v tomto 
roku exportovať historicky rekordné 
množstvo svojho vlastného. Európ-
ska únia tak bude najmä v západnej 
a severnej Afrike cenovo konkuro-
vať produkcii z USA aj Austrálie. 
Ruská strana nepristúpila na obnove-
nie dohôd z objektívnych ekonomic-

Obilie z ukrajinských polí by malo zachraňovať hladujúcich vo svete

V polovici júla vypršala platnosť dohody o vývoze poľnohospodárskych komodít z ukrajinských prístavov cez 
Čierne more. Kyjev a západní politici jej nepredĺženie tvrdo kritizovali a odsúdili argumentujúc humanitárnymi 
otázkami. Podľa Moskvy neboli splnené tie časti dohôd, ktoré sa týkali ruského exportu potravín, a hnojív a kori-
dory vytýčené pre plavidlá naložené obilím sa využívali na útoky proti Krymu. 

Lodné koridory slúžili aj na útoky proti Krymu
Radoslav ŽGRADA – Foto: internet

Pred vojnou patrila Ukrajina 
medzi kľúčových producentov kuku-
rice, pšenice, slnečnice a taktiež 
k desiatim najväčším producentom 
cukrovej repy, jačmeňa, sóje a repky. 
V objemoch pšenice bola s podielom 
dvanásť percent na štvrtom mieste 
svetového vývozu. 

■ ZAMÍNOVANÉ PRÍSTAVY
Podľa Wall Street Journal na 

potraviny z Ukrajiny bolo odkáza-
ných vyše štyristo miliónov ľudí. Od 
začiatku ruskej invázie, teda od febru-
ára do júna 2022, uviazlo v skladoch 
najmenej dvadsaťpäť miliónov ton obi-
lia určeného na svetové trhy, čo spô-
sobilo skokový nárast ich cien. Dôvo-
dom bola ruská vojenská blokáda 
a zamínovanie prístavov, ktoré naria-
dil Kyjev zo strachu pred námorným 
vylodením. Z iniciatívy OSN, najmä 
jej generálneho tajomníka Antónia 
Guterresa, a za pomoci Turecka uzav-
reli 22. júla 2022 Ukrajina a Rusko 
oficiálnu dohodu o vývoze obilnín 
z ukrajinských čiernomorských prísta-
vov Odesy, Černomorska a Južného. 
Tá umožnila bezpečnú prepravu poľ-
nohospodárskych produktov z troch 
spomenutých prístavov. Pôvodná 
dohoda mala trvať stodvadsať dní, ale 
odvtedy bola niekoľkokrát predĺžená.

OSN odhaduje, že dohoda o obil-
ninách znížila ceny potravín od marca 
2022 o vyše dvadsaťtri percent. 

Ruský veľvyslanec v Austrálii G. Logvinov varoval pred eskaláciou konfliktu so Zápa-
dom. V medzinárodnom spoločenstve sa už otvorene hovorí o druhej studenej vojne
medzi Západom a Východom.

Nákladné lode, ktoré prevážali ukrajinské obilie cez Čierne more, viezli neraz aj iný 
náklad ako pšenicu...

nie Ruska vytvoriť jednotky nasa-
denia, tr istotisíc vojakov, čo je 
desaťnásobok doterajšieho stavu. 
Slovenská verejnosť nebola komu-
nikačne pripravená na to, že pre 
nás to znamená napríklad nasade-
nie sedemsto španielskych vojakov. 

Na rozdiel od nás bojové jed-
notky na nasadenie budú v urč itých 
štátoch tak ako v ére studenej vojny. 
Mení sa aj doterajší princíp rotácie 
vojsk. Estónsko napríklad integruje 
do svojich divízií  jednu britskú bri-
gádu. Zásadne sa mení nemecká 
politika. Dlhé roky bolo zásadou 
nemeckej politiky nepripustiť návrat 
studenej vojny. Teraz nie sme len 
naspäť v časoch studenej vojny, ale 
svet je oveľa viac nebezpečný, než 
to bolo v rokoch konf liktu Západ 
– Východ. Konštatujú to nemecké 
médiá na okraj rozhodnutia vybu-
dovať v Litve základňu pre brigádu 
Bundeswehru so štyrmi tisíckami 
vojakov a s ročným rozpočtom sto-
deväťdesiat miliónov eur.

■ NÁZOROVÝ SPOR
Zápas prebieha aj v názoroch. 

Vplyvný americký historik prof. 
Timothy Snyder je presvedčený, že 
Rusko musí vojnu prehrať. Podľa 
jeho formulácie: „Západ musí Rusku 
pomôcť vojnu prehrať tak, aby bol 
možný nový ruský štar t, nový ruský 
zač iatok. Preto aj Ukrajina musí 
útoč iť na ciele v Rusku.“ Podľa 
nemeckého historika prof. Herberta 
Wulfa vojna sa nevedie len medzi 
Ruskom a Ukrajinou, aj NATO je 
súčasťou konfrontácie v tejto vojne 
na vyčerpanie. Sankcie musia na 
Rusko tvrdo dopadnúť, ale je nere-
alistické v krátkom čase predpokla-
dať rozpad Putinovho systému, no 
Putin musí dostať možnosť skonco-
vať vojnové úsilie tak, aby si zacho-
val tvár. Nie je to ústupok Západu, 
ale stratégia východiska z vojny. 
Ukrajine musí byť totiž jasné, že 
nerealistické ciele vojny znamenajú 
len jej predlžovanie, a preto nebudú 
mať podporu Západu.

kých a bezpečnostných príčin. Kori-
dory vytýčené pre plavidlá naložené 
obilím využívala ukrajinská strana na 
útoky, ako bol posledný na Krymský 
most, ale podstatnejšie; časti dohody 
týkajúce sa vývozu ruského obilia 
a hnojív sa prakticky neuplatňovali. 

■ CITEĽNÁ RANA
Napríklad z 262-tisíc ton hnojív 

z humanitárneho konvoja určených 
pre málo rozvinuté krajiny, zablo-
kovaných v európskych prístavoch, 
sa podarilo odoslať iba dve várky: 
dvadsaťtisíc ton do Malawi a tridsať-
štyritisíc ton do Kene. Zvyšok zostal 
v rukách Európanov. Sankcie na 
vývoz ruského poľnohospodár-
skeho exportu sa formálne zrušili, 
nie však sankcie na poistenie pre-
pravy ani na f inančné inštitúcie, 
kde mali putovať transakcie za pre-
daj. Fakty naznačujú, že Moskva 
sa už nechystá k dohode vrátiť. 
Dokazujú to útoky na ukrajin-
ské prístavy, ako aj predostretie 
podmienok, ktoré Západ zásadne 
neprijme, keďže by šlo o zač iatok 
rušenia sankcií a najmä by to bolo 
priznanie neplnenia týchto podmie-
nok od zač iatku dohody, ako je pri-
pojenie Rosselchozbank k systému 
SWIFT; odblokovanie zahraničných 
aktív a účtov ruských spoločností 
zapojených do výroby a prepravy 
potravín a hnojív; obnovenie dodá-
vok poľnohospodárskych strojov 
a náhradných dielov; obnovenie pre-
vádzky čpavkového potrubia Togliatti 
– Odessa; ďalej zrušenie obmedzení 
v oblasti poistenia a zaistenia a zru-
šenie zákazu vstupu do prístavov. 
Teda podmienky, aby sa dohoda rea-
lizovala vzájomne. Pre Kyjev to zna-
mená obrovskú ranu, pred vojnou sa 
deväťdesiat percent poľnohospodár-
skeho vývozu uskutočňovalo po mori 
a iné spôsoby sú nerentabilné.

Vývoz pomáhal Kyjevu splácať gigan-
tické vojnové dlhy. Koridor umož-
nil získať do jeho kasy 9,2 miliardy 
dolára. Štátny deficit Ukrajiny je tohto 
roka historicky najväčší – tridsať-
osem miliárd dolárov. Západné kra-
jiny podľa slov ukrajinského premiéra 
Denysa Šmyhala zaslali Ukrajine už 
dvadsaťtri miliárd dolárov. Prezident 
Volodymyr Zelenský však požaduje 
vyplatiť, teda aj od nás, celý štátny 
deficit. Nepredĺženie zmlúv ostro 
kritizovali západní politici. Podľa 
americkej veľvyslankyne pri OSN 
Lindy Thomasovej-Greenfieldovej 
sa Moskva dopustila „aktu krutosti“. 
Nechala sa počuť aj predsedníčka 
Európskej komisie Ursula von der 
Leyenová: „Silno odsudzujem cynický 
krok Ruska ukončiť čiernomorskú 
obilnú iniciatívu napriek snahám OSN 
a Turecka.“ Západný mainstream sa 
usiluje celý obraz dať do rámca zod-
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naného nesúladu medzi menovou 
politikou ECB a našou fiškálnou poli-
tikou môže byť dôvodom úsilie poľ-
nohospodárov a potravinárov zvýšiť 
si obchodnú maržu. Predajné ceny si 
v mnohých prípadoch zvýšili o viac 
percent, ako boli nákupné ceny, keďže 
v minulých rokoch boli ich obchodné 
marže nízke. Potravinári však už zis-
tili, že im v poslednom období klesajú 
maloobchodné tržby. Nie je to výsle-
dok klesajúcich cien, ale deje sa tak 
vinou poklesu obratu, čo vplýva aj na 
domácu spotrebu, ktorá sa vlani naj-
viac podieľala na raste HDP. V tomto 
roku to sotva zaznamenáme, keďže 
úspory z obdobia pandémie sa ľuďom 
už rozkotúľali. Napokon, k rastu inflá-
cie prispeli aj domácnosti svojím „hla-
dovým dopytom po všetkom“, čo si 
počas protipandemických opatrení 
a lockdownov nemohli dovoliť.

 Na rozpočtové saldo verejných 
rozpočtov bude od 1. 7. 2023 vplý-

vať novelizovaný zákon o sociálnom 
poistení. Od tohto dátumu sa zvyšujú 
dôchodkové dávky, rozmrazujú mini-
málne dôchodky, zvyšuje sa životné 
minimum a rozširuje sa okruh pobera-
teľov rodičovského dôchodku. 

                         
■ PARLAMENTNÉ POČTY 
S akými opatreniami prichádzajú 

politické strany a hnutia, aby sa cena 
potravín znížila, sa dozvieme na ich 
predvolebných mítingoch. Do inflačnej 
obchodnej marže, pod ktorou rozu-
mieme výrazne vyššie zvyšovanie 
predajných cien v porovnaní s nákup-
nými cenami, si nikto netrúfol zabŕdnuť 
z viacerých dôvodov. Obchodníci totiž 
tvrdia, že nemajú evidenciu o cenách 
a kalkuláciách nákladov, ktorú už 
budú musieť od augusta robiť a archi-
vovať tri roky. A tak jediné konkrétne 
opatrenie, na ktorom sa napokon 
poslanci dohodli, je, že od 1. augusta 
do 31. januára 2024 sa zamestnancom 
potravinárskeho sektora so zárob-
kom do sedemsto eur znížia odvodové 
povinnosti o 24,15 percenta. Namiesto 
zamestnávateľa ich do Sociálnej pois-
ťovne zaplatí štát. Ako to napokon 
dopadne, počkajme, keďže od júna sa 
zvyšujú príplatky za prácu v noci a cez 
víkendy, ktoré si zamestnávatelia oby-
čajne premietajú do svojich koncových 
cien. Ostatné návrhy, ako je zníženie 
DPH alebo iný spôsob zastropovania 
cien vybraných druhov potravín, sa aj 
na základe skúseností zo zahraničia 
medzi poslancami, ale ani medzi odbor-
nou verejnosťou nepodarilo presadiť. 
Proti regulácii cien, ako aj marží je aj 
rezortné ministerstvo a potravinárske 
zväzy, čo má pre nich logiku v tom, že 
domácnosti si viac nakúpia a kompen-
zácie cien sa zaplatia zo štátneho roz-
počtu. V tejto súvislosti treba povedať, 
že obchodné reťazce si už všimli, že 
dochádza k poklesu domácej spotreby, 
najmä objemu nakupovaných potravín 
domácností, a tak už začali so znižova-
ním cien ich privátnych značiek, ktoré  
sú vyrábané pre konkrétny obchodný 
reťazec aj bez toho, aby sa spoliehali 
na nekvalifikované rozhodnutie poslan-
cov. Oni totiž vedia, že čím menej budú 
domácnosti nakupovať, tým menej sa 
bude vo veľkoobchode objednávať, 
a tým aj budú nižšie množstevné zľavy. 

V  predvolebných kortešačkách budú dominovať ceny potravín     

Hypotekárne úvery novým nádejným vlastníkom bytov nenahrávajú

Podľa Eurostatu, štatistického úradu európskych spoločenstiev, vykazuje Slovensko vyše dvojcifernú infl áciu. Kon-
krétne je to 11,3 percenta, čo je v krajinách Únie s priemerom len 5,5 percenta najviac. Infl áciu držia na nemilom rekorde 
najmä ceny potravín. Slovenská verejnosť sa oprávnene pýta – prečo je to tak? Navyše  keď vieme, že agrárny sektor 
má osobitný predmet podnikania „pod holým nebom“, ktorý má dotácie z európskych i národných fondov... 

Realitný trh v hlavnom meste Slovenska, ale i vo väčších krajských mestách sa začína ochladzovať, pod čím sa 
rozumie pokles počtu predaných bytov aj ich cien. Dôvodom ochladenia je terajšia úroková sadzba ECB, ktorá už 
atakuje hranicu štyroch percent a podľa všetkého sa bude v tomto roku ešte ďalej zvyšovať. 

Inf lácia decimuje rodinné rozpočty

Menová politika drží dostupnosť bývania v šachu

Róber t HÖLCZ – Karikatúra: Ľubomír KOTRHA

Róber t HÖLCZ – Foto: Emil SEMANCO

Vysoké ceny potravín sú dnes veľ-
kou agendou politických strán a hnutí 
kandidujúcich do septembrových pred-
časných parlamentných volieb. Voli-
čov však  nezaujímajú politické pre-
káračky, ale budúca životnú úroveň, 
na ktorú majú ceny potravín podľa ich 
podielu na výdavkoch domácností naj-
väčší vplyv.      

■ DÔVOD SA NÁJDE
O inflácii sa už toho popísalo viac 

než dosť, aj o tom, že za jej mieru 
v percentách zodpovedá v našom 
prípade Európska centrálna banka, 
ktorej menovým nástrojom sú úrokové 
sadzby. V júni bola ich výška štyri per-
centá a podľa vyjadrenia bankovej rady 
ECB sa pred predčasnými parlament-
nými voľbami majú zvyšovať. Opäť je 
namieste otázka prečo, keď v posled-
nom období ceny energií, ktoré sa 
pokladajú za ďalšiu podstatnú príčinu 
inflácie, klesajú? Z odpovedí  ECB 
vyplýva, že dôvodom je jadrová inflá-
cia, pod ktorou sa rozumie rast cien 
v spotrebnom koši. Ak teda súvisí inflá-
cia so zvyšovaním príjmov zamest-
nancov, miezd bez rastu produktivity 
práce, ktoré pracovníci dostanú nielen 
preto, že chýbajú na trhu práce, ale 
najmä pre rast cien tovarov služieb, 
teda aby sa udržala kúpyschopnosť 
a spotreba, vychodí, že vyššiu jadrovú 
infláciu chce ECB riešiť „dopovaním“ 
úrokovej sadzby. To ako keby sme 
na rúbanie dreva nie ostrili, ale tupili 
sekeru... 

S jadrovou infláciou si ECB nepo-
radila aj preto, že na jej mieru má tiež 
vplyv fiškálna politika minulej vlády. 
Vládni politici v predvolebnom období 
„rozhadzujú“ verejné financie na vše-

Ak pred pandémiou boli hypote-
kárne úroky pod jedným percentom, 
dnes sú na úrovni vyše štyroch percent. 
Tým sa výrazne znižuje dostupnosť aj 
„príťažlivosť“ hypoték od banky nielen 
pre mladých ľudí, ale aj pre občanov 
s vekom nad štyridsať rokov. Realitné 
kancelárie hlásia, že dnes sa väčšinou 
predávajú byty už len bez hypotekár-
neho záložného práva. A tak developeri 
skôr „dopredávajú“ staré zásoby už nie-
koľko mesiacov dokončených nových 
bytov a výstavba  ďalších nových byto-
vých jednotiek sa na predaj odkladá, 
a keď, tak sa presúvajú do zatiaľ 
komerčného nájomného bývania, keďže 
výstavba štátnych bytov zatiaľ mešká.

■ LÁKAJÚ NA BENEFITY
V predchádzajúcich rokoch sme 

konštatovali medziročný pätinový nárast 
cien nových bytov. V tomto roku ich ceny 
medziročne klesajú do piatich percent, 
a to aj napriek tomu, že ceny stavebných 
a mzdových nákladov sa výrazne zvy-
šujú. Z predajných zmlúv developeri už 
vynechávajú inflačnú doložku. Namiesto 
nej ponúkajú rôzne benefity – kuchynskú 
linku, miesto na parkovanie zdarma, ale 
aj bonifikáciu hypotekárneho úveru na 
obdobie do troch rokov za úrok do 1,5 
percenta. K zásadnej zmene dochádza 

ličo populistické, čo im má zabezpečiť 
voličskú priazeň. To po predčasných 
parlamentných voľbách už nebude 
možné pre nevyhnutnosť konsolidácie 
verejných financií. 

■ PRIŠKRTENÁ SPOTREBA 
Prečo je inflácia u nás najvyš-

šia, keď úrokové sadzby ECB sú pre 
všetky členské štáty rovnaké, teda od 
júna štyri percentá? Odpoveď možno 
hľadať v tom, že rovnaké percento 
nevyhovuje všetkým ekonomikám, 
a teda rozdielnym fiškálnym opatre-
niam vlád členských štátov eurozóny 
, čo sa pokladá za najväčšiu slabinu 
spoločnej meny euro. Predpokladáme, 
že všetky štáty majú rovnaké ceny 
energií, ale určite s rozdielnymi regu-
lačnými opatreniami, ako aj rozdielne 
ceny potravín, čo má zásadný vplyv na 
mieru inflácie.

 Prečo sú teda práve potraviny 
na Slovensku drahé? Okrem spomí-

Úradnícka vláda premiéra 
Ódora nedostala v parlamente 
dôveru. Z hľadiska fungovania štátu 
má obmedzený mandát v hospodár-
skej, sociálnej i zahraničnej politike 
a jej úloha spočíva v organizačnom 
zvládnutí predčasných parlament-
ných volieb, príprave vyrovnaného 
štátneho rozpočtu, z dočerpania 
peňazí z minulého programovacieho 
obdobia a naštartovania ich čerpa-
nia zo schváleného Fondu obnovy. 
Vzhľadom na personálne obsadenie 
Ódorovho kabinetu, väčšinou z eko-
nomického prostredia NBS, sa pred-
pokladá, že vláda zanechá skôr len 
odkaz v podobe súpisu konkrétnych 
opatrení na ozdravenie kolabujúcich 
verejných fi nancií. 

Terajšie rozpočtové defi city – 
defi cit verejných fi nancií okolo 5 per-
cent a verejného dlhu okolo 58 per-
cent k HDP  – patria v rámci eurozóny 
medzi najnižšie. Problém však spo-
číva v tom, že sa neustále zvyšujú. 
Ich splácanie je oproti obdobiu pred 
covidom problematickejšie a hrozí, že 
zahraniční investori nebudú ochotní 
požičať nám ani za vysoké úroky, čo 
v krajnom prípade by viedlo k vyhlá-
seniu bankrotu. Zatiaľ sú známe len 
východiská plánu ozdravných opat-
rení. Tie neboli súčasťou Progra-
mového vyhlásenia vlády, čo môže 
byť jeden z dôvodov, prečo nezískala 
dôveru. Pozrime sa na niektoré z tých 
najpodstatnejších. Udržateľnosť verej-
ných fi nancií v tomto a v nasledujú-
com období zhoršujú novely zákonov 
o sociálnom poistení s účinnosťou od 
1. 7. 2023, týkajúce sa mimoriadnej 
valorizácie dôchodkových dávok, roz-
mrazovania minimálnych dôchodkov, 
výšky životného minima, rozšírenia 
poberateľov rodičovského dôchodku 
a ďalších, ktoré majú trvalý dosah na 
rozpočtové saldo verejných rozpočtov. 
Väčším problémom však bude zmena 
doterajšej kompenzácie cien energií, 
ktorá sa týkala všetkých domácností. 
Vláda bude navrhovať pomoc len pre 
domácnosti s nižšími príjmami, keďže 
výdavky na energie tvoria takmer 
pätinu ich príjmu. Kompenzácia cien 
energií zaťažuje v tomto roku štátny 
rozpočet sumou vyše tri miliardy eur, 
čo sa v nasledujúcom roku nebude 
opakovať. 

V štruktúre príjmov štátneho 
rozpočtu majú najväčší podiel dane 
za tovary a služby, dane z príjmov 
a kapitálového majetku, ako aj granty 
a transfery, v čom sú započítané 
aj peniaze z rozpočtu EÚ a z Plánu 
obnovy a odolnosti. Úradnícka vláda 
hovorí o potrebe modernizácie daňo-
vého systému, pod čím sa rozumie 
zmena váh týchto daňových príjmov. 
Podľa všetkého sa nebudú týkať daní 
z príjmov, ale skôr dane z nehnuteľ-
ností a negatívnych externalít, čo sú 
nepriaznivé efekty z nejakej činnosti, 
ako je trebárs fajčenie. Počíta sa so 
zjednodušením daňového systému, 
pod čím treba rozumieť zrušenie 
daňových výnimiek. Pri zostavo-
vaní štátneho rozpočtu má vláda 
problémy s dlhovou brzdou, ktorá 
podľa ústavného zákona o rozpoč-
tovej zodpovednosti pozná sankčné 
pásma prekročenia defi citu verejných 
fi nancií k HDP. Ich zmena si vyžaduje 
namiesto hrubého dlhu, v ktorom je 
započítaná rezerva štátu, aj keď sa 
neminula, len čistý dlh, čím by došlo 
k zníženiu sankčných pásiem. Či sa 
pri zmene dlhovej  brzdy zavedie aj 
daňová brzda, pod ktorou sa rozumie, 
že zavedením  doteraz nepoznanej 
dane sa v rovnakom rozsahu zruší 
iná, počkajme si na stanovisko budú-
cej koaličnej vlády, čo platí aj ako 
odkaz úradníckej vlády.

    Róbert HÖLCZ

Ozdravenie 
fi nancií

NA OKR AJ

v investičnom podnikaní s bytmi, ktoré 
sa na dopyte po nových bytoch podie-
ľalo vyše tridsiatimi percentami. Terajšia 
výnosnosť investičného bývania je zo 
spomínaných dôvodov, ako aj z dôvodov 
zvyšovania cien energií a dane z nehnu-
teľností už pre investorov nerentabilná, 
keďže ročná výnosnosť prenájmu 
je dnes pod tri percentá. Poniektorí 
z investičných podnikateľov s bytmi sa 
začínajú viac zaujímať o kúpu apartmá-
nov v dovolenkových oblastiach južnej 
Európy, ktorých cena je porovnateľná 
s cenami bytov u nás. Záujem o zahra-
ničné dovolenky pri mori nepoľavuje ani 
u nás, a to napriek narastajúcej inflá-
cii . Pokiaľ ide o staršie nehnuteľnosti, 

ktorých ceny boli aj na úrovni nových, 
dochádza tiež k zmenám – pokles ich 
cien je niekoľko desiatok percent, s ich 
predajom s cieľom kúpiť nové byty sa 
nedarí niekoľko mesiacov. 

■ REGIONÁLNE OSOBITOSTI  
Pokiaľ ide o realitný trh v menších 

mestách, tam nedochádza k poklesu 
cien bytov tak výrazne ako v hlavnom 
meste, keďže trh komerčného nájom-
ného, ako aj investičného podnikania 
nie je v regiónoch taký rozšírený ako 
v hlavnom meste, a keď niekto potre-
buje byt predať, väčšinou sa tak deje 
pre sťahovanie za prácou do iného 
mesta. 

Dostupnosť  hypotéky najnovšie 
ovplyvňuje aj výška životného minima, 
ktoré sa zvyšuje od 1. júla z doterajších 
234,42 eura na 268,88 eura. Z uvede-
ného dôvodu totiž poklesne výška dis-
ponibilného príjmu domácností, a teda 
aj suma na splátku hypotéky žiadateľa, 
čo má zásadný vplyv na výšku požado-
vaného úveru od financujúcej banky. 
Či sa treba obávať, že so zhoršova-
ním demografickej štruktúry budeme 
mať v niektorých mestách a obciach 
aj prázdne byty, zatiaľ nebudeme špe-
kulovať.  Reálne je, že tak ako v mno-
hých mestách na Západe aj  u nás 
bude o niekoľko desaťročí viac bytov na 
prenájom ako na predaj do osobného 
vlastníctva. 

■ HYPOTEKÁRNA KORTEŠAČKA 
O tom, že klesajúca dostupnosť 

bývania bude na jeseň jedna z hlav-
ných predvolebných tém predčasných 
parlamentných volieb, netreba pochy-
bovať. Bude zaujímať nielen nových 
žiadateľov o hypotéky, ale aj tých, čo 
si nestihli  zafixovať nízke úroky na 
dlhšie obdobie na začiatku minulého 
roka. Po skončení fixácie musia počí-
tať s výrazným nárastom mesačnej 
splátky až o niekoľko sto eur. Spo-
ločným menovateľom „vrchnosťou“ 
navrhovaných opatrení je zníženie úro-
kovej sadzby či už cestou bonifikácie 
úroku, ktorú zaplatí štát z verejných 
financií alebo banka zavedením ban-
kového odvodu  zo zisku. Z neho sa 
budú dotovať hypotekárne úroky. V hre 
je tiež príspevok na bývanie alebo 
zriadenie štátnej agentúry,  ktorá pre-
vezme starosť o byt s dočasne nesplá-
canou hypotékou, predĺženie lehoty 
splácania bez pokuty – a takto by sme 
mohli pokračovať. 

Nový bytový komplex v širšom centre Bratislavy.



16/2023

W W W . S N N . S K12. august  2023

8 . S T R A N A

R O Z H O V O R  T Ý Ž D Ň A

R O Z H O V O R  T Ý Ž D Ň A

Ľudovít Štúr v tomto bode prináša cel-
kom konkrétne odpovede vo svojom 
úvahovom spise Nárečja slovenskuo 
alebo potreba písaňja v tomto nárečí, 
uverejnenom spolu s jeho kodifikačným 
spisom – Naukou reči slovenskej – roku 
1846. Uvádza tu celkom racionálne 
dôvody – po prvé: najväčšia územná 
rozšírenosť stredoslovenských nárečí, 
po druhé: spontánne sa rozširujú  aj 
v reči  používateľov nepochádzajúcich zo 
stredného Slovenska, po tretie: je to reč 
najpravdivejšia slovenská, „najzavaruva-
nejšia“, najčistejšia a najplnohlasnejšia, 
po štvrté: je to reč, ktorou sa podarí pre-
konať rečové rozčesnutie národa zalo-
žené na konfesionálnom základe.     

● Prečo katolícka inteligencia 
už hneď na začiatku nechcela akcep-

tovať Štúrovu verziu slovenského 
jazyka?

V polovici štyridsiatych rokov 
19. storočia mala bernolákovčina už 
značnú literárnu, kultúrnu, nábožen-
skú a vzdelávaciu tradíciu, tvoril v nej 
všeobecne uznávaný básnik Ján Hollý, 
prozaik a národný buditeľ Juraj Fándly 
a aktívni nositelia tejto reči sa nechceli 
ani nemohli jednoducho vzdať spisov-
nej reči, ktorá už v tom čase nadobudla 
vážnosť, pestovala sa v literatúre, vydá-
vali sa v nej knihy, učebné a iné texty, 
používala sa vo vzdelávacej činnosti, 
pri bohoslužbách aj v cirkevnom živote. 
Prechod z jedného spisovného jazyka 
na druhý bol istý proces a vyžadoval si 
svoj čas. 

● Ani samotní evanjelici neboli 
v tomto smere hneď jednotní. V čom 
napríklad kritizoval štúrovskú spi-
sovnú slovenčinu Ján Kollár? 

Protirečivosť konania Jána Kollára 
bola v tom, že na jednej strane vo svo-
jich Národných spievankách z polovice 
tridsiatych rokov štúrovcom ukázal plno-
hodnotnosť a krásu slovenčiny, písal 
o nej ako o samostatnom jazyku, ale po 
vyjdení Štúrových spisov zorganizoval 
početných autorov na napísanie pro-
testných článkov a zhrnul ich do knihy 
Hlasové o potřebě jednoty spisovného 
jazyka pro Čechy, Moravany a Slováky, 
vydanej  ešte v tom istom roku v Prahe. 
Vo svojom príspevku ostrými slovami 
odsúdil Štúrov čin, Štúrovu spisovnú reč 
aj samého Ľudovíta Štúra. Ako tvorca 
koncepcie slovanskej vzájomnosti ura-
zene reagoval na Štúrovu kritiku tejto 
koncepcie a pridŕžal sa svojho návrhu 
na prijatie štyroch slovanských jazykov 
a literatúr. Naproti tomu Ľudovít Štúr na 
základe svojej koncepcie kmeňovitosti 
slovanského národa bránil právo kaž-
dého slovanského kmeňa, t. j. národa, 
na svoj vlastný jazyk a literatúru vo 
vlastnom jazyku. Proti svojim odporcom 
Ján Kollár po potlačení revolúcie presa-
dil ako vyučovací jazyk na slovenských 

školách tzv. staroslovenčinu, t. j. češ-
tinu upravenú niektorými slovenskými 
jazykovými prvkami. No tento umelý 
zásah nemal dlhé trvanie a do škôl sa 
znova dostala kodifikovaná spisovná 
slovenčina.

● K zjednoteniu katolíkov 
a evanjelikov došlo až na sednici 
Tatrína 10. augusta 1847 na fare 
v Čachticiach. Na čom konkrétnom 
sa dohodli na tomto stretnutí pred-
stavitelia oboch konfesií? 

Pre čachtické stretnutie je cha-
rakteristické najmä to, že sa na ňom 
zúčastnil značný počet členov Tat-
rína a že sa do vzájomných diskusií 
o podobe nového spoločného spisov-
ného jazyka zainteresovali aj katolícki 
duchovní. To značí, že katolícka strana 

prijala za základ budúceho spoločného 
spisovného jazyka Štúrovu strednú slo-
venčinu.  Aj samo stretnutie sa konalo 
na fare katolíckeho kňaza. Účastníkom 
sa podarilo zhodnúť sa na niektorých 
reformných bodoch v Štúrovom spisov-
nom jazyku, ako aj v pravopise. Táto 
schôdzka sa stala istou predzvesťou 
dohody evanjelickej a katolíckej strany 
na spoločnom znení spisovného jazyka. 
Dohoda, o ktorú sa Ľudovít Štúr veľmi 
zasadzoval, sa dosiahla na schôdzke 
zástupcov štúrovcov a bernolákovcov 
v paritnom zastúpení v októbri 1851 
v Bratislave. Na základe dohody vypra-
coval jazykovedec Martin Hattala nový 
kodifikačný spis pod názvom Krátka 
mluvnica slovenská, ktorý vyšiel tiež 
v Bratislave roku 1852. 

● Akým spôsobom sa vyvíjal už 
zjednotený spisovný slovenský jazyk 
do súčasnosti?

Po tzv. hodžovsko-hattalovskej 
reforme, ktorá sa týkala viac pravo-
pisu ako vlastnej jazykovej stavby, 
lebo Štúrova stredoslovenská jazyková 
magistrála zostala zachovaná, nastalo 
takmer polstoročné obdobie ustálenej 
autoritatívnej kodifikácie, keď sa do nej 
zasahovalo iba čiastkovo, v jednotli-
vostiach týkajúcich sa dávno prežitých 
historizmov zavedených Martinom Hat-
talom; mám tu na mysli praktické gra-
matiky Jozefa Karola Viktorina a Fraňa 
Mráza z polovice šesťdesiatych rokov 
19. storočia. Na väčší kodifikačný zásah 
sa odhodlal až Samuel Cambel prácou 
Slovenský pravopis. Historicko-kritický 
nákres z roka 1890 a najmä Rukoväťou 
spisovnej reči slovenskej z roka 1902 
a jej ďalšími vydaniami v réžii Jozefa 
Škultétyho, hlavného tvorcu martinského 
úzu ako vzorovej podoby spisovnej slo-
venčiny, ktorá sa stala predmetom kodi-
fikácie aj Samuelovi Cambelovi. Táto 
kodifikácia určila definitívnu podobu 
spisovnej slovenčiny na celé ďalšie 
desaťročia. Po nej sa skôr odstraňovali 
neželateľné bohemizmy kodifikované 

Dejiny každého národa sú neoddeliteľne zviazané s  existenciou vlastného jazyka

Zrádzanie národného jazyka je zradou samého národa
Zhováral sa Matej MINDÁR – Foto: archív SNN

● Akým spôsobom sa vyvíjali 
slovenské nárečia po zániku Veľkej 
Moravy? 

Nárečia slovenského jazyka boli 
a sú prirodzene vzniknutou aj priro-
dzene sa rozvíjajúcou podobou slo-
venského národného jazyka, ktorá je 
územne značne diferencovaná. Už 
pre 10. storočie sú známe tri nárečové 
makroareály, v ktorých jestvovali a vyví-
jali sa slovenské zemepisné nárečia: 
stredoslovenské, západoslovenské 
a východoslovenské. Tieto tri skupiny 
nárečí majú svoj pôvod v dávnejších 
vývinových obdobiach praslovan-
ského základu slovanských jazykov. 
Už v týchto časoch sa ako osobitný typ 
vyformovali stredoslovenské nárečia. 
Na rozdiel od ostatných dvoch skupín 
sa istými výraznými znakmi približovali 
najmä južnoslovanskej skupine slovan-
ských jazykov; týka sa to povedzme 
skupín rat-, lat- na začiatku slov typu 
rakyta, lakeť na rozdiel od ostatných 
dvoch nárečových skupín, kde im zod-
povedajú skupiny rot-, lot-, čiže podoby 
rokyta, loket či lokec. Iným rozdielnym 
znakom je zjednodušenie skupín dl, tl 
na jednoduché l v slovách ako zubalo, 
omelo. Tieto znaky sú v stredosloven-
ských nárečiach živé podnes a časť 
z nich sa stala aj súčasťou spisovnej 
slovenčiny. Stredoslovenské nárečia 
sa oddávna pokladali za najtypickejšie 
slovenské nárečia, aj preto si ich Ľudo-
vít Štúr vyvolil za východisko svojej 
spisovnej slovenčiny. Pritom stále treba 
mať na mysli, že popri tomto nárečovom 
základe sa oddávna formovali v dvor-
skom, vo vzdelaneckom aj v ľudovom 
prostredí osobitné kultivované útvary, 
ktoré sa neskôr stali východiskom na 
kodifikovanie spisovných jazykov.     

● Do akej miery jazyky okolitých 
národov v čase stredoveku ovplyv-
ňovali jej základné charakteristiky?

O ovplyvňovaní základných cha-
rakteristík slovenského jazyka sotva 
možno hovoriť, lebo slovenský jazyk si 
po celý čas svojho vyše tisícročného 
vývinu zachovával svoju podstatu zde-
denú z praslovanského obdobia svojho 
vývinu a túto podstatu ďalej rozvíjal 
v duchu vlastných zákonitostí. Kultúrne, 
náboženské, vzdelanecké, politické 
a iné činitele, pravdaže, podmieňovali 
úzke vzťahy slovenčiny s inými jazykmi  
a najmä v slovnej zásobe slovenčina 
prevzala z iných jazykov – osobitne 
z latinčiny, nemčiny, neskôr aj z češ-
tiny, ruštiny, menej z maďarčiny, ale aj 
z ďalších jazykov, v súčasnosti najmä 
z angličtiny – početné slová, odborné 
pomenovania, frazeologizmy a ďalšie 
prostriedky. No potrebné prevzaté prvky 
nenarušili jej jazykovú podstatu. 

● Aké osobnosti sa pokúšali 
pred Antonom Bernolákom nejakým 
spôsobom kodifikovať slovenský 
jazyk?

Jestvovali pokusy o stabilizáciu 
kultivovaného vyjadrovania napríklad 
v domácich náboženských textoch. 
Patrí sem povedzme  známy český 
spevník Juraja Tranovského Cithara 
sanctorum z roka 1636 pre potreby slo-
venských  evanjelikov a paralelný prvý 
tlačený katolícky spevník Cantus 
catholici – Písně katolické latinské 
i slovenské z roka 1655, ktorý zostavil 
Benedikt Szöllöši, ďalej preklad Svä-
tého písma, tzv. Kamaldulskej Biblie, 
do bohemizovanej kultúrnej slovenčiny 
v prostredí kamaldulskej rehole v Čer-
venom Kláštore z polovice 18. storočia. 
Kamaldulský slovník z roka 1763, kto-
rého autorstvo sa pripisuje Romualdovi 
Hadbávnemu, alebo východoslovenské 

kalvínske tlače z polovice 18. storočia. 
No týmto dielam nemožno pripísať kodi-
fikačný status. Ako prvý kodifikátor spi-
sovnej slovenčiny platí iba Anton Berno-
lák. A to tým väčšmi, že jeho kodifikácia 
bola komplexná, lebo sa týkala všetkých 
jazykových rovín, ako aj pravopisu.        

● Prečo sa bernolákovčina ne-
ujala ako jednotný spisovný jazyk? 

Bernolákov čin je historický a revo-
lučný, v nijakom prípade ho nemožno 
označiť za neúspech, dalo by sa pove-
dať, že ako „predstupeň“ definitívneho 
riešenia bol v istom zmysle nevyhnutný. 
Nemožno zabúdať, že Anton Bernolák 
bol prvý, kto povedal: Slováci, píšte po 
slovensky: tu máte slovo moje o reči 
vašej. V čase, keď aj v katolíckej časti 
slovenskej spoločnosti ešte doznievali 
silné slovakizačné kroky v používaní 
češtiny ako písomnej podoby spisov-
ného jazyka na Slovensku, bolo rozhod-
nutie za spisovnú slovenčinu odvážnym 
nielen jazykovým, ale aj celospoločen-
ským a priam politickým rozhodnu-
tím. Z jazykovedného hľadiska možno 
uvažovať o tom, že kultúrna západná 
slovenčina, ktorú kodifikoval vo svojich 
latinsky písaných spisoch  (okrem päť-
rečového slovníka), bola síce okrajovým 
variantom slovenskej spisovnej reči, 
ale predsa len nebola taká vzdialená 
tradičnej písomnej spisovnej češtine. 
Najväčší básnik bernolákovskej školy 
a jeden z najväčších slovenských bás-
nikov vôbec Ján Hollý bol stále presved-
čený, že bernolákovčina je tá správna 
spisovná slovenčina a aj voči Štúrovej 
spisovnej slovenčine zaujal v súkromí 
rezervovaný postoj, ale – ako upozornila 
profesorka Eva Fordinálová – nikdy proti 
nej verejne nevystúpil. Príčina, že sa 
bernolákovčina neujala ako celospolo-
čenská spisovná reč Slovákov, je zjavne 
v tom, že až Ľudovít Štúr spoznal his-
torickú nevyhnutnosť jazykového vývinu 
na Slovensku v tom, že kultúrna stredná 
slovenčina je práve tá podoba sloven-
ského jazyka, ktorej historicky zákonite 
patrí to, aby sa stala celospoločenskou 
spisovnou a kultivovanou podobou slo-
venského jazyka. 

● Na fare v Hlbokom sa 11. až 16. 
júla 1843 stretli Ľudovít Štúr, Jozef 
Miloslav Hurban a Michal Miloslav 
Hodža, aby sa dohodli na uzáko-
není spisovnej slovenčiny. Prečo 
si vybrali práve stredoslovenské 
nárečie? 

Najzákladnejšia odpoveď je tá, že 
pochopili dejinnú zákonitosť, to, že stre-
doslovenské nárečia v ich kultivovanej 
podobe boli priam predurčené na to, 
aby sa stali národnoreprezentatívnou 
formou slovenského národného jazyka. 

V júli tohto roka sme si pripomenuli 180. výroč ie kodif ikácie spisovnej slovenč iny, ktorá sa stala základom jej súčasnej verzie. Viac o tejto 
téme sme sa porozprávali v súčasnosti s najvýznamnejším jazykovedcom profesorom Jánom KAČALOM. 

v prvých oficiálnych Pravidlách sloven-
ského pravopisu z roka 1931 Václavom 
Vážnym a racionalizoval sa pravopis 
s cieľom čo najväčšmi ho priblížiť zvu-
kovej a výslovnostnej podobe jazyka. 
Na tomto poli má najväčšie zásluhy 
Henrich Bartek a ním založený aj vedený 
prvý slovenský jazykovedný časopis 
Slovenská reč (vychádza od roka 1932 
podnes). Týmito znakmi sa vyznačujú 
kodifikácie v Pravidlách slovenského 
pravopisu z rokov 1939 (úradne neprija-
tých), 1940, 1953 aj 1991.       

● Aký má historický význam 
kodifikácia slovenčiny z hľadiska 
národnoemancipačného úsilia Slová-
kov o vlastný štát? 

Už Bernolákova kodifikácia spisov-
nej slovenčiny z roka 1787 sa pričinila 
o to, že so slovenčinou ako osobitným 
slovanským jazykom rátal vo svojej kla-
sifikácii slovanských jazykov význačný 
český gramatik a zakladateľ slavistiky 
Josef Dobrovský. Aj Bernolákova, aj 
Štúrova kodifikácia mala výrazný poli-
tický dosah a podporovala národnoin-
tegratívne úsilie slovenského národa 
smerujúce k nadobudnutiu štátnej 
suverenity. Zákonitým vyvrcholením 
tejto prirodzenej línie bolo ustanovenie 
v článku 6 Ústavy Slovenskej republiky 
z 1. IX. 1992, podľa ktorého štátnym 
jazykom na území Slovenskej republiky 
je slovenský jazyk. Aj tým sa potvr-
dzuje historická skúsenosť slovenského 
národa, že jeho dejiny sú neoddeliteľne 
zviazané s jestvovaním osobitného slo-
venského jazyka ako vrcholnej súčasti 
národnej kultúry a že tieto dejiny po celý 
čas smerovali k nadobudnutiu vlastnej 
suverénnej štátnosti.      

● V druhej polovici 19. storočia 
a začiatkom 20. storočia sa obja-
vovali pokusy o jeho zjednotenie 
s českým jazykom. Aký zjednocu-
júci menovateľ mali tieto deštrukčné 
tendencie? 

Takmer celé slovenské dejiny sú 
poznačené okrem iného aj zápasom 
o obhajobu slovenského národného 
jazyka ako osobitného slovanského 
jazyka, ktorý sa vyvinul z praslovan-
ského základu po rozpade praslovanskej 
jazykovej jednoty v 10. storočí rovnako 
ako ostatné slovanské jazyky. Vznikol aj 
vyvíjal sa samostatne podľa vlastných 
zákonitostí a podľa potrieb jeho tvorcov 
a nositeľov a netvorí teda súčasť daja-
kého iného jazykového útvaru. Bolo 
treba zo slovenskej strany vyvracať 
rozmanité teoretické koncepcie zakla-
dajúce sa na čechoslovakistickej teórii 
o jednotnom československom národe 
a o jednotnom československom jazyku. 
V konečnom dôsledku tieto teórie sme-
rovali k pohlteniu slovenského národa 
a slovenského jazyka a k ich zániku 
v náručí bratského českého národa 
a jazyka. To, že sa tak doteraz nestalo, 
svedčí o zdravej odolnosti slovenského 
národa, o originálnej slovenskej kultúre 
ako nevyčerpateľnom zdroji národnej 
energie aj o vysokej argumentačnej 
úrovni vedeckých disciplín, ktoré museli 
túto originalitu dokazovať a dokázať. 

● Akú budúcnosť podľa vás má 
slovenský jazyk v súčasnom globali-
zovanom svete?   

Zodpovednosť za jestvujúci stav 
a ďalší vývin či priam osud spisovnej 
slovenčiny ako národnoreprezentatívnej 
a národnointegratívnej formy sloven-
ského národného jazyka je v rukách 
celej slovenskej spoločnosti. Treba veriť, 
že sa aj v budúcnosti budú od zodpo-
vedných orgánov aj jednotlivcov prijímať 
také koncepčné a organizačné kroky, 
ktoré najmä vo vzdelávacej činnosti 
povedú k zodpovednej, neprestávajúcej 
a všestrannej starostlivosti o náš spi-
sovný jazyk, o zaistenie jeho ďalšieho 
rozvoja v súlade s jeho vnútornými 
zákonitosťami a spoločenskými potre-
bami aj o ďalšie rozvíjanie jeho kultúry 
vo verejnom priestore, ako aj v neoby-
čajne diferencovaných individuálnych 
oblastiach jeho používateľov. Zrada 
vlastného národného jazyka a jeho kul-
tivovanej spisovnej podoby by bola zra-
dou samého národného spoločenstva.    

Bývalý prezident Ivan GAŠPAROVIČ udeľuje jazykovedcovi a matičiarovi prof. Jánovi KAČALOVI Č
vyznamenanie za celoživotné dielo v oblasti kultivovania slovenského jazyka. 

Profesor Ján KAČALA patrí k najvýznam-
nejším jazykovedcom súčasnosti.
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Predseda MS M. GEŠPER pri odhalení busty Vladimírovi Mináčovi v Aleji Velikánov ducha.
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sú (športovo povedané) mladší doras-
tenci. V unikátnej kolekcii je jediná na 
svete portrétna socha P. Dobšinského; 
od roka 2000 ako jediná na Slovensku 
je v Rimavskej Sobote Ulica kráľa Svä-
topluka. Zásluhou spisovateľa a mati-
čiara Drahoslava Machalu je kamienok 
z Námestia Velikánov ducha uložený 
v základoch jazdeckej sochy Kráľa Svä-
topluka na Bratislavskom hrade... 

Od začiatku realizácie projektu 
stál pri P. Dragijskom riaditeľ Domu 
MS pán Michal Hruška. Bez neho by 
na námestí možno bola len osamelá  
busta Š. M. Daxnera. A bez našich 
Velikánov ducha by sme dnes pravde-
podobne neboli ani my.  Daxner mal 
veľkú dôveru v zdravý rozum národa 
slovenského. Nesmieme ho sklamať!  
Vykročme do budúcnosti so zdravým 
rozumom v hrsti! Ochraňujme, bráňme 
a strážme svätú vec národa! Naučme 
sa svoje práva nielen spoznávať, ale 
aj ich uplatňovať, aby za stôl naozaj 
zasadla pravda nášho ľudu. 

Nová predsedníčka Živeny Alena HERIBANOVÁ rokovala v Matici

Slovenské územia Malohontu a Gemera darovali národu mnohé vynikajúce osobnosti

Matica slovenská a Živena sú autentické národné a kultúrne organizácie s dlhou históriou siahajúcou do 
druhej polovice 19. storočia. Obidve organizácie však stále vytrvalo pracujú na kultúrnej postati Slovenska 
akoby vedľa seba. Z iniciatívy nového vedenia Živeny sa 19. júla v bratislavskom sídle Matice slovenskej 
stretli delegácie oboch inštitúcií, aby hľadali možnosti spolupráce.

Neveľký Malohont a priľahlá časť Gemera sú bohatým rodiskom či pôsobiskom osobností národného života. Pred štvrťstoročím vznikol projekt Historické 
osobnosti Gemera-Malohontu, ktorým tu chcú pamätníkmi osobností národného života pripomínať ich prácu na roli národa dedičnej, historický význam 
regiónu a povzbudiť najmä mladú generáciu pri zvyšovaní národného povedomia, čo je na národnostne zmiešanom území veľmi potrebné a dôležité. 

Matica slovenská a Živena prehlbujú spoluprácu

Velikánov ducha v Rimavskej Sobote pribúda

Text a foto: IÚ MS

Peter DRAGIJSKÝ – Foto: archív SNN

V čase vzniku projektu sa autor 
projektu Peter Dragijský zoznámil 
s prof. M. S. Ďuricom, ktorý priestor 
na umiestnenie uvažovaných podobi-
zní pomenoval  Námestím Velikánov 
ducha a ich lokalizáciu Alejou Veliká-
nov ducha. Základnou ideou projektu je 
výrok L. Bartolomeidesa: „Sotva nájdeš 
vzdelanejšie obyvateľstvo, ako sú Slo-
váci tohto kraja.“ 

Autormi pamätníkov sú Mgr. art. M. 
Mikoš, J. Konuš, J. Balog, akad. sochár 
A. Melicherčík, akad. sochárka A. Kišá-
ková je autorkou štyroch búst a sochy P. 
Dobšinského, akad. sochár, M. Orman-
dík stvárnil deväť rodákov. Pamätníky 
sa podarilo systematicky rozmiestniť. 
V súbore  podobizní sú naše slávne ženy 
i dvaja predštúrovci. Duchovný vodca 
štúrovcov P. Jozefi je obklopený svoj-
imi dvanástimi učeníkmi. Symbolicky je 
umiestnený oproti buste Š. M. Daxnera, 
najvýraznejšej postavy našich dejín 
druhej polovice 19. storočia. A šiesti 
ďalší národovci, počnúc J. Škultétym, 

Svätý Gorazd je najstarším 
po mene známym slovenským svät-
com. Ako blízky spolupracovník sv. 
Cyrila-Konštantína a Metoda patrí 
medzi zakladateľov slovenských 
kultúrnych dejín. O šírenie goraz-
dovského povedomia sa zaslúžila 

najmä Spoločnosť sv. Gorazda 
na čele s predsedom Miroslavom 
Holečkom. Svätého Gorazda si pri-
pomínajú v Kútoch, v jeho rodisku 
v Močenku, ale každoročne 27. 
júla aj v eparchiálnom gréckoka-
tolíckom Chráme Povýšenia vzne-
šeného a životodarného Kríža 
v Bratislave. A pätnásteho septem-
bra pribudne najmä vďaka aktivite 
Antona Hrnka konečne aj dôstojný 
pamätník trojici svätcov – Cyrilovi, 
Metodovi a Gorazdovi na Bratislav-
skom hrade. Ide o dielo Antona 
Gábrika, ktorý vyhral verejnú 
matičnú súťaž o tento pamätník 
ešte v roku 2012.  Ale vtedy sa nám 
to nepodarilo. Raz vtedajší minister 
Maďarič nemal peniaze, inokedy 
primátor Bratislavy Ftáčnik poze-
mok. Ani čoby boli zohraní...

A predsa ostávame Goraz-
dovi, ale aj ďalším osobnostiam 
tamtých čias niečo dlžní. V sloven-
skom občianskom kalendári by ste 
darmo hľadali meno Gorazd, čo je 
neuveriteľné, ale aj meno Pribina, 
Koceľ či Angelár, Naum, Kliment či 
Sáva. Vyskytujú sa iba v matičných 
kalendároch.

Piateho júla sa začal Rok kres-
ťanskej kultúry. Je tu teda výborná 
príležitosť, aby sa mená týchto 
Slovákov z raných čias našich 
dejín ocitli aj v našom občianskom 
kalendári podobne, ako sú v ňom 
mená Cyril, Konštantín, Metod, 
Svätopluk, Rastislav či Mojmír.

Marián TKÁČ

Vo sv ia tok  v ie rozves t -
cov  v  duchu hes la  D ed ič -
s t vo  o tcov  zachova j  nám, 
Pane odha l i l i  v  a reá l i  Kos -
to la  sv.  U r šu le  v  M ok ro luhu 
v  ok rese  Barde jov  pamätnú 
tabu ľu  jednoduchému kňa -
zov i ,  ná rodovcov i  i  ume lcov i 
dekanov i   J ozefov i  M IK LO -
ŠOVI ,  k to r ý  v  te j to  fa r nos t i 
pôsob i l  pä ťdes ia t  r okov.  
Pamätnú  tabu ľu p r i  p r í lež i -
tos t i  110 .  v ý roč i a   na rode -
n ia  toh to  r odo ľuba odha l i l i 
a  posvä t i l i  v  m ies te  jeho 
pôsoben ia  p r ič i nením Ma t i ce 
s lovenske j ,  k to re j  p redseda 
Mar ián  Gešper  podpor i l  n ie -
len  samotnú  myš l ienku ,  a le 
a j  ce l kové  d ie lo .  Za  boha te j 
účas t i  d i vákov  spo lu  s  deka -
nom Marekom K rehe ľom 
a  kňazom fa r nos t i  M ok ro -
luh  Š te fanom Kaňukom sa 
p reds tav i te ľ  MS pod ie ľa l  na 
s lávnos tnom ak te  odha len ia 
tabu le .  V  s lávnos tnom pr í -
hovore   p r i pomenu l  pos lan ie 
i  odkaz  ná rodne j  us tano -
v izne  a  zdôrazn i l ,  že  i nš t i -
túc ia  v ždy  bude podporova ť 
ľudí ,  k to r í  sa  h rdo  h lás ia  ku 
ko reňom s lovenského národa 
a  pod ie ľa jú  sa  na  rozvo j i 
s l ovenske j  ku l tú r y.  Ž i vo tom 
ho  sp revádza lo  mot to:  , , N ič 
p re  seba ,  vše tko  p re  i ných .“ 
Vďaka Ma t i c i  s lovenske j  sa 
to to  hes lo  J ozefa  M ik loša , 
k to r ý  sa  na rod i l  24 .  júna 
1913 v  P lavn ic i ,  zachová na 
pamätne j  tabu l i  p re  ďa lš ie 
generác ie .

(ms)

G L O S A

Vážme 
si Gorazda

Hlboká stopa

Predstavite ľky Živeny – pred-
sedníčku  Alenu Heribanovú 
a tajomníčku Radku Semancovú 
– pr ijal v bratislavskom sídle 
Matice slovenskej jej predseda 
Marián Gešper s r iadite ľom Č len-
ského ústredia MS Mar tinom Haj-
níkom a vedeckým pracovníkom 
Slovenského literárneho ústavu 
Lukášom Perným. Novozvolená 
predsedníčka najstaršieho žen-
ského spolku Živena A. Her iba-
nová počas rokovania navrhla 
viaceré zaujímavé okruhy tém 
a možnej pr ierezovej spolupráce. 
Obidvaja predstavitel ia kultúrnych 
organizácií sa zhodli na obrode 
rozvíjania vzájomných vzťahov 
a zintenzívnení spolupráce pr i 
real izáci i  kultúrnych podujatí 
a akt ivít . Počas diskusie  pred-

O s l a v y  s v.  G o r a z d a  a j  z a  ú č a s t i  M a t i c e  s l o v e n s ke j

Matica slovenská, Spoločnosť sv. Gorazda, gréckokatolícka i rímskokatolícka cirkev si aj tento rok dôstojne pripomenuli sv. 
Gorazda, ktorý bol prvým slovenským biskupom. Podľa niektorých zachovalých prameňov ho vysvätil samotný sv. Metod so 
slovami: Toto je slobodný muž vašej zeme, dobre učený v latinských knihách, pravoverný. Spomienkové podujatia sa konali 
27. júla v gréckokatolíckom kostole v Bratislave a 30. júla v Kútoch. Za Maticu sa na  ich zúčastnil jej správca Maroš Smolec. 

Zachovávajme dedičstvo otcov
Pavol JAVORSKÝ – Foto: Peter SCHVANTNER

Na sviatok Svätých sedmopočet-
níkov – sv. Cyrila, Metoda, Gorazda, 
Klimenta, Nauma, Sávu a Angelára 
– sa v Katedrálnom chráme Povýše-
nia vznešeného a životodarného Kríža 
uskutočnila 31. spomienkana svätého 
Gorazda. Gréckokatolícku liturgiu 
v Bratislave celebroval ich protosyn-
kel Vladimír Skyba. Po liturgii sa prí-
tomným prihovoril predseda Prezídia 
MS Miroslav Holečko, ako aj správca 
MS Maroš Smolec. „Svätogoraz-
dovská tradícia si nenašla u Slová-
kov také miesto ako tradícia cyri-
lo-metodská, pritom sv. Gorazd bol 
slovenského pôvodu. Preto Matica 
slovenská podporuje všetky inicia-

tívy, aby sa táto tradícia rozšírila 
medzi čo najširšie vrstvy sloven-
ského národa. Ešte v roku 2012 sme 
aktívne pristúpili k osadeniu súsošia 
svätých Cyrila, Metoda a Gorazda 
v Bratislave. Práve Matica vyhlásila 

verejnú súťaž na sochu, ktorú vyhral 
akad. sochár Anton Gábrik. Avšak už 
vtedy sa proti tejto iniciatíve spus-
tila antikampaň liberálnych a prog-
resívnych médií, ktorá vyústila do 
toho, že magistrát hlavného mesta 
osadenie sochy pri Kostole Svätej 
Trojice nepovolil a projekt zaspal 
na dlhých desať rokov.  Dnes je pre 
nás cťou, že sa našli aktivisti, politici 
i predstavitelia cirkvi, ktorí dokázali 
tento projekt oživiť a v roku 1160. 
príchodu sv. Cyrila a Metoda na Slo-
vensko bude toto súsošie odhalené 
na Bratislavskom hrade.  Mimocho-
dom, toto umiestnenie pred desia-
timi rokmi odporúčali aj bratislavskí 

pamiatkari a komisia, ktorá rozho-
dovala o umiestnení diela. A čuduj 
sa svete, opäť liberálne a progre-
sívne médiá spustili proti súsošiu 
tvrdú kampaň. Vraj sú svätí chudí 
ako údenáče, že prečo sú bosí, 
prečo nemajú sandále a že autor je 
žiak komunistického sochára Jána 
Kulicha, ktorého Svätopluk je tiež 
na Bratislavskom hrade... Samo-
zrejme, priestor dostávajú tzv. kri-
tici, ktorí sa nedokázali presadiť 
svojou kreativitou v umeleckom pro-
stredí, a preto aspoň kritizujú. Je 
zrejmé, že ich kuvič ie hlasy nepadli 
tentoraz na úrodnú zem a súsošie 
bude stáť. Aj s dvojkrížom v rukách 
sv. Gorazda,“ povedal v Bratislave 
i Kútoch Maroš Smolec. 

Oslavy v Kútoch boli už trid-
siate štvr té v poradí. Prvé sa konali 
v roku 1990. Tento rok ich okráš-
lil aj koncert komornej skupiny 
Slovak kvartet. Predstavil krásne 
skladby  z diela Eugena Suchoňa, 
ktorého matka pochádzala z Kútov. 
V programe vystúpili aj naše spe-
vácke súbory Kúcané a Kútnica. 
Svätú omšu celebroval František 
Moško, kňaz z Kútov.

seda MS M. Gešper vyzdvihol 
skutočnosť,  že počas pôsobenia 

A . Her ibanovej v pozíc i i  r iadite ľky 
Slovenského inšt i tútu vo Viedni 

nakrút i la Matica slovenská v roku 
2018 dokumentárny f i lm o význam-
nom slovenskom učencovi Ada-
movi Frant iškovi. Tiež pr ipomenul, 
že matič iar i v Rimavskej Sobote 
odhali l i  bronzovú bustu významnej 
č lenke Živeny Izabele Textor iso-
vej. Napr iek zložitým okolnost iam, 
k toré sprevádzali Mat icu sloven-
skú v uplynulých rokoch a stále 
ovplyvňujú jej aktivity, obe strany 
odobrili podnet spolu organizovať 
podujatia na počesť Ambra Pietra 
(5. 10. 1843 Bobrovec – 3. decem-
ber 1906 Martin), čo je rovnako 
významná osobnosť pre Maticu aj 
pre Živenu, keďže bol č lenom výboru 
MS, iniciátor založenia Živeny a jej 
tajomník a má v tomto roku okrúhle 
jubileum. Vedenie MS tiež ponúklo 
Živene matičné výstavy k dvojsto-
ročniciam štúrovcov a M. Gešper 
osobne pozval jej predstaviteľky na 
tohtoročné Matičné slávnosti v Mar-
tine k 160. výroč iu ustanovizne. 

 Súčasťou programu stretnutia 
bola aj výmena reprezentatívnych 
t lačovín a periodík a  t iež komen-
tovaná prehliadka Galérie Matice 
slovenskej za prítomnosti jej iniciá-
torov Lukáša Perného a kurátora 
Ladislava Skraka z Výtvarného 
odboru MS, v ktorom – ako pripo-
menuli – je aj početné zastúpenie 
žien.

Zľava Lukáš PERNÝ, predseda MS Marián ÝÝ GEŠPER a Alena HERIBANOVÁ na pôde
bratislavskej Matice

Svätogorazdovskú tradíciu vytrvalo
propaguje predseda Spoločnosti sv. Go-
razda Miroslav HOLEČKO (vľavo), vedľa
p p g j p pp

neho správca MS M. Smolec. 
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Matica slovenská v  Martine dôstojne oslávila svoje úctyhodné narodeniny

Napriek nepriaznivému vývoju počasia národná ustanovizeň zorganizovala 3. až 6. augusta v Martine dôstojné, ale aj veľkolepé oslavy jej 160-ročnej 
histórie. Program sa začal už 3. augusta piatym Kongresom matíc a inštitúcií slovanských národov. Prišli zástupcovia takmer všetkých slovanských 
národov z Európy, ruskú vedeckú delegáciu nevynímajúc. V piatok odhalili pred druhou budovou bustu Mons. Františka Fugu, zabudnutého grécko-
katolíckeho kňaza a národovca, ktorý ako prvý navrhol podobizeň slovenskej vlajky. Následne sa začal vstupný program osláv inscenovaným Valným 
zhromaždením MS z roka 1863 a príchodom biskupa Štefana Moysesa na alegorickom koči a príhovorom hostí. Za Maticu pozdravil účastníkov jej 
správca Maroš Smolec. Večer patril divadelnému predstaveniu Čaj o piatej v podaní matičného divadla Komora z Komárna. 

Už 160 rokov bije matičné srdce v slovenskom národe
Maroš SMOLEC - Foto: Maroš SMOLEC, Peter SCHVANTNER, Ján SEMAN

Sobotňajší program sa pre pred-
poveď hustého dažďa v popolud-
ňajších hodinách musel premiestniť 
spred budovy Matice do Športovej haly 
na Podháji. Na jeho atraktivite to nebolo 
poznať. Odpoludnie v ňom vystupo-
vali desiatky matičných folklórnych 
súborov z celého sveta i matičného 

zahraničia pod názvom Matica žije na 
Slovensku i vo svete. V hale prebiehal 
galaprogram pre starších i mladších. 
Prítomných pozdravil predseda Národ-
nej rady SR Boris Kollár. Za Maticu 
sa im prihovoril jej predseda Marián 
Gešper. Nasledovalo vystúpenie profe-
sionálneho SĽUK-u a program pre mla-

dých. Koncertovali speváčky Veronika 
Rabada a Zuzana Smatanová. 

Celé tri dni spomienky boli plné 
pozitívnej energie a kvalitných umelec-
kých vystúpení. Škoda, že žiadna tele-
vízia na čele s RTVS nezareagovala 
na možnosť priameho prenosu alebo 
aspoň záznamu z osláv 160. výročia 

Matice slovenskej. Matica ich vysielala 
naživo prostredníctvom sociálnej siete. 
Ich záznam nájdete na jej konte Face-
book. Účasť na jednotlivých častiach 
programu bola primeraná. Na hlavnom 
programe sa zúčastnilo takmer tisíc 
ľudí. 

(mrs)

Matičné oslavy sa začali rokovaním piateho Kongresu matíc a inštitú-
cií slovanských národov. Zúčastnili sa na ňom zástupcovia takmer 
všetkých slovanských európskych národov.

Predseda Mat ice s lovenske j  Mar ián GEŠPE R bol  host i te ľom t ro -
jdňov ých narodeninov ých osláv s lovenske j  národne j  kul túrne j 
us tanovizne .

Bustu Frant iška FUGU posvät i l  eme -
r i tný arcibiskup gréckokatol íckej 
c i rk vi Ján BABJAK .

Večerný sobotný galaprogram sa začal prejavom predsedu parlamentu 
Borisa KOLLÁRA.

ý ý
 Ostatní dvaja ústavní činitelia prezidentka Zuzana Ča-
g p g p j p p

putová a premiér Ľudovít Ódor oslavy odignorovali a neposlali na ne ani 
j p

svojich zástupcov.

Bustu kňaza, národovca a autora prvého návrhu slovenskej vlajky Františ-
ka FUGU odhalili predseda MS M. Gešper, podpredseda NR SR J. BLANÁR

y

a synovec kňaza. 

Plnej športovej hale sa prihovoril aj predsedaj Matice Marián GEŠPER.
Športová hala sa zaplnila do posledného miesta. Na martinských oslavách

j p j p j p j

sa celkom zúčastnilo vyše dve tisíc návštevníkov z celého Slovenska.

Ťahákom večereného galaprogramu bolo vystúpenie Slovenského ľu-
dového umeleckého kolektívu pod názvom SĽUK Matici, Matica SĽUK-u 
– bolo to výnimočné vystúpenie.

Partnerom osláv 160. výročia Matice boli aj Slovenské národné noviny.

Alegorický sprievod si pripomenul príchod biskupa Štefana MOYZESA do 
Martina, kedy založili Maticu slovenskú.

V rámci osláv slávnostne zasadala aj Rada zahraničných Slovákov pri Mati-
ci slovenskej pod vedením jej predseda Michala SPEVÁKA.

j ý Slovenskú i matičnú hymnu spievalo vyše tisíc návštevníkov v špor-
tovej hale. 

Piatkový program osláv začal divadelnou scénkou matičných ochotníkov, 
ktorí takto pripomenuli zakladajúce Valné zhromaždenie Matice z roku 1863.

Prišli  aj slovenskí politici. Zľava poslanec Tomáš TARABA, vedľa predseda MS 
Marián GEŠPER s manželkou, bývalá poslankyňa  Ľubica LAŠŠÁKOVÁ, prezi-

j p p , pp p , p

dent Ivan GAŠPAROVIČ a správca MS Maroš SMOLEC.
, ý p y
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Jednoznačná dominancia na lyžiach a  v  bazénoch

Významné jubileum pripomeňme 
(ne)kompetentným funkcionárom: bolo to 
11. júna 1923, keď v Bratislave založili Slo-
venský športový klub UNIVERZITA, ktorý 
v roku 1928 zmenil svoj názov na Vyso-
koškolský šport Bratislava. Jeho zaklada-
teľom bol pedagóg Ján Procházka a ten 
neskôr s lekárom MUDr. Stanislavom 
Kostlivým vytvorili dvojzáprah – podobné 
vznikli v Prahe a Brne. Spoločne sa usilo-
vali prenášať do telovýchovnej a športovej 
činnosti vedecké poznatky, teda išlo už 
o aplikáciu vedy do vyučovacieho a tré-
ningového procesu. Keď si uvedomíme, 
že niečo také sa začalo pri Dunaji usku-
točňovať už pred sto rokmi, tak si to sku-
točne zaslúži náš obdiv a uznanie. 

Podľa niektorých neofi ciálnych úda-
jov vraj pri Lekárskej fakulte UK 27. júna 
1919 založili Univerzitný klub, v ktorom 
sa venovali atletike, volejbalu, basketbalu, 
boxu, futbalu, šermu a tenisu, ale tento 
dátum odborníci na dejiny vysokoškol-
ského športu nepovažujú za jeho ofi ciálny 
zrod na Slovensku. 

   
■ VEĽA BIELYCH MIEST 
Údaje o športových aktivitách na 

slovenských vysokých školách až do roka 
1952 sú skutočne skromné. Ani dodnes 
o nich veľa nevieme. Akurát to, že každo-
ročne sa konalo akademické trojstretnutie 
Praha – Brno – Bratislava vždy v inom 
meste. Vieme tiež to, že pred sto rokmi 
sa zrodilo aj medzinárodné vysokoškol-
ské športové hnutie. V období rokov 1923 
– 1939 sa v nepravidelných intervaloch 
uskutočnilo deväť letných a šesť zimných 
Svetových študentských športových hier. 
O účasti a výsledkoch slovenských vyso-
koškolákov na nich dá sa ťažko dopátrať... 

Je preukázané, že prví naši špor-
tovci z akademického prostredia, čle-
novia VŠ Bratislava, už štartovali na OH 
1936 v Berlíne. Boli to atléti Pavol Maľa, 
rodák z Očovej, v tom čase čs. rekor-
dér v hode oštepom (63,09 m), v tom 
čase dvojnásobný majster Českoslo-
venska (1933,1934) a tretí titul získal rok 
po olympiáde. Maľa vyštudoval právo, 
akademickému športu zostal verný dve 
desaťročia (1930 – 1950) a „iba“ o tri roky 
menej si udržal pozíciu v reprezentačných 
výberoch. 

Druhým olympionikom – akade-
mikom v Berlíne – bol východniar Valér 
Barač, rodák z Malej Viesky, ktorý s atle-
tikou začínal v Košiciach. Na olympiáde 
súťažil vo vrhu guľou (14,51 m) a v hode 
diskom (42,82 m).  Výkony ani jedného 
z nich však nestačili na postup z kvalifi -
kačných súťaží.

Po druhej svetovej vojne sa medzi-
národný vysokoškolský šport ocitol na 
dvoch koľajach. Už v roku 1947 sa v Paríži 
uskutočnil prvý povojnový športový svia-
tok akademickej mládeže, ktorý usporia-
dal Medzinárodný zväz študentstva, ale 
zároveň existovala Medzinárodná federá-
cia univerzitného športu (FISU). Až v roku 
1957 na Univerzitných hrách v Paríži 
došlo k dohode medzi MZŠ a FISU. Na 
jej základe sa od roka 1959 organizujú 
v dvojročných intervaloch Svetové univer-
ziády, letné i zimné. Prvá letná sa usku-
točnila už v tom roku v talianskom Turíne, 
zimná o rok neskôr vo francúzskom Cha-
monix. Až do roka 1993 sa Českosloven-
sko počtom získaných medailí v neofi ci-
álnom hodnotení tradične umiestňovalo 
v prvej desiatke krajín. Nemalú zásluhu na 
tom mali aj slovenskí vysokoškoláci, ktorí 
súťažili najmä v lyžiarskych disciplínach – 
či už bežeckých, alebo tzv. alpských. 

■ VŠETKO PO NOVOM 
V roku 1952 vstúpil do platnosti 

zákon o povinnej výučbe telesnej výchovy 
na vysokých školách a dôsledkom toho 
bolo na každej z nich zriadenie katedry 
telesnej výchovy aj znovuzavedenie dob-
rovoľnej telesnej výchovy. Vznikajú vyso-
koškolské telovýchovné jednoty Slávia. 

Vysokoškolský šport na Slovensku má bohatú a úspešnú tradíciu, veď v júni oslávil svoju oficiálnu storočnicu. Presnejšie by však bolo treba napí-
sať – mal osláviť. Pretože tá najpovolanejšia inštitúcia, ktorá tieto oslavy mala zorganizovať – Slovenská asociácia vysokoškolského športu – na toto 
významné výročie jednoducho zabudla! 

Slovenský v ysokoškolský šp or t  oslav uje  v z ácne storo čné jubileum

Vladimír MEZENCEV – Foto: archív SNN

Orientujú sa najmä na atletiku, basketbal, 
volejbal a dokonca i na futbal. V päťdesia-
tych až sedemdesiatych rokoch minulého 
storočia boli v Bratislave veľmi obľúbené 
atletické súťaže vysokoškolákov Uni-
verzita – Technika, na ktorých tradične 
súperili najlepší, teda vrátane čs. repre-
zentantov. Všetko rýdzo v amatérskych 
podmienkach. Samozrejme, vysokoškol-
ské Slávie neskôr nemohli konkurovať 
tým telovýchovným jednotám, za kto-
rými stáli významné podniky – Slovnaft 
a CHZJD Bratislava, Východoslovenské 
železiarne a Východoslovenské strojárne 
Košice či obrovské stavebné organizácie 
(nielen) v krajských mestách. Ani tým, 
ktoré riadili ministerstvá národnej obrany 
a vnútra. Napriek tomu slávisti nechýbali 
na olympiádach – či už letných, alebo 
zimných, cenné kovy zbierali aj na univer-
ziádach, z ktorých sa vracali domov ako 
akademickí majstri sveta.

■ VRCHOLOVÝ ŠPORT
Od školského roka 1974/1975 

povinnú, fakultatívnu, rekreačnú a výkon-
nostnú telesnú výchovu doplnil aj vrcho-
lový šport so všetkým, čo k nemu vtedy 
patrilo. Teda aj s materiálnym vybavením, 
fi nančnými dávkami, tzv. kalorickým, 
mimoriadne kvalitnou zdravotnou sta-
rostlivosťou vrátane rehabilitácií. Samo-
zrejme, tieto kvalitné podmienky sa týkali 
iba tých, ktorí boli zaradení do stredísk 
vrcholového športu pri ministerstvách 
školstva Českej socialistickej republiky 
aj Slovenskej socialistickej republiky. 
Inde, najmä vo futbale a hokeji, platilo, 
že – až na výnimky – hráči mali fi ngo-
vané pracovné zaradenia, často nemuseli 
chodiť ani po výplaty, doručili im ich do 
šatní či klubovní. Na vysokých školách 
to bolo predsa len inakšie: od športov-
cov sa vyžadovalo, aby najmä úspešne 
študovali a šport bol až na druhej pozícii 
v dôležitosti. Napriek tomu od Bratislavy 
po Košice by sme v minulosti našli veľa 
úspešných športovcov, ktorí sa potom 
stali docentmi, profesormi, dekanmi či 
rektormi a vo vedeckej práci dosiahli 
aspoň také výrazné úspechy ako predtým 
v športe. Len pre zaujímavosť – prvým 
predsedom Slávie VŠT, teda na naj-
početnejšej vysokej škole v Košiciach, 
v druhom najvýznamnejšom akademic-
kom centre na Slovensku, bol vtedy odbor-
ným asistentom Alojz Pažák. Neskôr to 
dotiahol nielen na profesora, ale aj rektora! 

■ ÚSPEŠNÍ OLYMPIONICI 
Od šesťdesiatych rokov minulého 

storočia už účasť vysokoškolákov na 
olympiádach, majstrovstvách sveta 
a svetových univerziádach bola samo-
zrejmosťou. Niektorí z nich sa vracali 
domov dokonca ovenčení medailami. 
Mnohí z nich síce začínali so špor-
tom v rodných mestách a obciach, 
do miest s vysokými školami ich však 
lákalo nielen samotné štúdium, ale 
i možnosť venovať sa svojim odvet-
viam a disciplínam v niektorej zo Slávií. 
Išlo nielen o Bratislavu a Košice, ale 

najvýchodnejšie akademické mesto. 
V sedemdesiatych a osemdesiatych 
rokoch minulého storočia sa tam v TJ Slá-
via Prešov darilo basketbalistkám, účast-
níčkam najvyššej čs. súťaže. Napríklad 
ich najúspešnejšia hráčka a prešovská 
rodáčka Yveta Poláková-Paulovičová je 
držiteľkou striebornej medaily zo sveto-
vého šampionátu v roku 1971 a bronzovej 
(1975), z majstrovstiev Európy má až tri, 
z toho dve strieborné (1974,1976) a bron-
zovú (1972). Pod deravými košmi sa pred-
stavila aj na OH 1976 v Montreale, kde sa 
čs. basketbalistkám ušla tzv. zemiaková 
medaila – skončili na síce veľmi hodnot-
nom, ale nie medailovom štvrtom mieste. 

■ NESTRATILI SA V KONKURENCII
Športovcov  akademikov, ktorí sa 

nestratili v najsilnejšej svetovej konkuren-
cii na letných alebo zimných olympiádach, 
je skutočne veľa. Spomeňme aspoň tých 
naj z najlepších, ktorí vo svojich zbierkach 
trofejí majú cenné kovy z OH, zo sveto-
vých a z európskych šampionátov a zo 
svetových univerziád.

 Krasokorčuliar Karol Divín mal strie-
bornú medailu zo ZOH 1960 v Squaw Val-
ley, bol dvojnásobným majstrom Európy, 
druhý a tretí zo svetových šampionátov 
a víťazom Svetovej zimnej univerziády 
(SZU) sa stal v roku 1964. Ďalší kraso-
korčuliar Ondrej Nepela na ZOH 1972 
v Sappore dokonca triumfoval, stal sa 
teda olympijským víťazom. Bol trojná-
sobným majstrom sveta a päťnásobným 
Európy a k týmto titulom pripojil aj prven-
stvo na SZU 1970. 

Počas existencie spoločného čes-
ko-slovenského štátu slovenskí vyso-
koškoláci získavali víťazstvá i ďalšie 
medailové umiestnenia najmä na zimných 
univerziádach. Napríklad v roku 1987 na 
SZU na Štrbskom Plese ČSSR vybo-
jovala  pätnásť zlatých, z toho Slováci 
získali deväť v individuálnych súťažiach 
a na troch sa podieľali v hokeji, skokoch 
a bežeckej štafete žien. 

  
■ DLHÝ MENOSLOV
Po vzniku samostatnej SR pribudli 

víťazi olympiád i univerziád, a tak zrátanie 
ich medailí si niekedy vyžaduje veľa času. 
Trebárs plavkyňa Martina Moravcová 
má dve strieborné z OH 2000 v Sydney, 
sedemkrát sa stala majsterkou sveta, 
dvadsaťdvakrát Európy a k tomu ešte 
pridala päť zlatých z univerziád – štyri 
vyplávala v roku 1987 na Sicílii a dva 
roky predtým jednu v japonskej Fukuoke. 
Víťazmi univerziád sa stali aj naši vodní 
slalomári – držitelia troch zlatých bratia 
Pavol a Peter Hochschornerovci a Elena 
Kaliská s dvoma najcennejšími kovmi. 
A tak by sme mohli pokračovať...

 Za zmienku však stojí jeden 
kuriózny prípad: v roku 1983 na SZU 
v Sofi i zvíťazila v zjazdovom lyžovaní 
Jana Grantnerová-Šoltýsová a o tridsať 
rokov neskôr v talianskom Trentine jej 
dcéra Jana Grantnerová! 

Slovenská republika od roka 1993 
na svetových univerziádach získala 
dohromady 29 zlatých, 36 strieborných 
a 53 bronzových medailí. 

Najúspešnejší slovenskí športovci 
na svetových univerziádach: 
(zlato  striebro  bronz)
1. Peter JURKO (zjazd. lyžovanie) 
   5   1   0

2. Martina MORAVCOVÁ (plávanie) 
   5   0   0

3. Ivan BÁTORY (beh na lyžiach) 
   5   0 0

4. Ľudmila MILANOVÁ (zjazd. lyžova-
nie)  4   2   0

5. Martina SCHWARZBACHEROVÁ
(biatlon)  4   2   0

6. Alena PROCHÁZKOVÁ (beh na 
lyžiach)  4   2   0 

7. Ľubomíra BALÁŽOVÁ-IĽANOVSKÁ 
(beh na lyžiach) 3    0    0 

i Nitru, Banskú Bystricu, Prešov a Žilinu. 
Stručný zoznam tých najúspešnejších 
môžeme začať, žiaľ, už nebohou Evou 
Šuranovou-Kucmanovou. Bola prvou 
zo slovenských atlétok, ktoré vybojovali 
olympijskú medailu. Stalo sa to v roku 
1972 v Mníchove, kde v skoku do diaľky 
obsadila tretie miesto a výkonom 667 
centimetrov vytvorila nový čs. rekord. 
Na majstrovstvách Európy v roku 1974 
si vyskákala striebornú medailu. O jej 
neobyčajnej všestrannosti svedčí i to, 
že bola čs. rekordérkou v behoch na 80 
metrov, 100 metrov, 200 metrov a 100 
metrov prekážok, okrem toho v skoku 
do diaľky a päťboji. Dohromady vytvo-
rila až dvadsaťpäť čs. rekordov. Všetky 
tieto úspechy dosiahla ako členka Slávie 
SVŠT Bratislava. 

Jej oddielová kolegyňa rodáčka zo 
Zvolena Eva Lehotská-Glesková síce 
nijakú olympijskú medailu nezískala, 
aj keď štartovala až na troch olympiá-
dach, v Mníchove 1972 sa však zranená 
dostala až do fi nále a v behu na 100 met-
rov obsadila hodnotné 8. miesto. Bola 
piatou ženou na svete, ktorá zabehla 
100 metrov za 11 sekúnd (1972), dva-
krát vyrovnala svetové rekordy na 100 
metrov a 200 metrov a na svojom konte 
mala päťdesiatsedem čs. rekordov, pri-
tom majsterkou Československa sa stala 
trinásťkrát. 

Nemožno nespomenúť ani Bohu-
mila Goliana, volejbalistu Slávie UK 
Bratislava, rodáka z Moštenice (okr. 
Banská Bystrica). Mal nemalý podiel na 
zisku dvoch medailí z OH 1964 v Tokiu 
(striebro) a Mexiku o štyri roky neskôr 
(bronz). Okrem toho v bohatej zbierke 
kovov má dve zlaté zo svetových šam-
pionátov (1956, 1966), rovnaký počet 
strieborných (1960, 1962), majstrom 
Európy sa stal v roku 1958, v roku 
1967 skončilo družstvo ČSSR na dru-
hom mieste. Počas svojej trinásťročnej 
reprezentačnej kariéry odohral až tris-
topäťdesiat medzištátnych stretnutí. Po 
skončení aktívnej činnosti tento absol-
vent UK zastával významné funkcie 
v slovenskom telovýchovnom hnutí. 

Cez Sláviu SVŠT Bratislava pre-
šiel Stanislav Kropilák, narodený 
v Kremnici, vyhlásený za najlepšieho 
slovenského basketbalistu 20. storočia, 
účastník dvoch olympiád – 1976 v Mon-
treale (6. miesto) a 1980 v Moskve (9. 
miesto). Zo siedmich majstrovstiev 
Európy si domov priniesol tri medaily – 
v rokoch 1977 a 1981 bronzové a 1985 
striebornú. Päťkrát nastúpil za Výber 
Európy, v roku 1982 proti tímu USA, 
v ktorom hral aj legendárny Michael 
Jordan. I keď väčšinu týchto úspe-
chov dosiahol už ako hráč Interu Brati-
slava, do tohto kolektívu prišiel ako čs. 
reprezentant zo Slávie. Tento absol-
vent práva na UK Bratislava bol jedno 
volebné obdobie aj poslancom NR SR 
(2002 – 2006). 

Keď už sme pri basketbale, popri 
atletike najtypickejšom vysokoškolskom 
športe, spomeňme ešte aspoň naše 

Vysokoškolský klub SLÁVIA VŠT ENERGETIK KOŠICE. Stoja zľava: Igor Miklošík, Ján 
Koščo, Milan Voračka, Pavol Bindas, Ing. Jozef Pavlík (tréner), MVDr. Ivan Rozsíval, CSc. 
(asistent trénera), Juraj Žuffa, Jaroslav Hudák, Ján Kollár a Jiří Zídek. Dolu v podrepe: 

, , , g ( ), ,

Juraj Štofi ra, Jozef Koľ, Dušan Bačovčin, Ján Miščík, Igor Kubovčík a Jan Strnad. 
( ), j , , p

V našom hokeji sa stále 
niečo deje – bez ohľadu na kalen-
dár. Po rozpačitých výsledkoch 
našej reprezentácie na svetovom 
šampionáte v Lotyšsku a vo Fín-
sku zostala otvorená otázka, či jej 
trénerom zostane Craig Ramsay 
z Kanady. Zostáva! Aj napriek 
tomu, že už má sedemdesiatdva 
rokov a mnohí sú presvedčení, 
že už na dirigovanie svojich zve-
rencov zo striedačky nemá toľko 
energie, koľko by mal mať. Nuž, 
pokiaľ sa nič nestane, povedie 
mužstvo SR aj na najbližších MS 
v budúcom roku v Česku... 

Doslova šokom však bolo 
pôvodné rozhodnutie devia-
tich klubov extraligy vytvoriť si 
vlastnú Profesionálnu hokejovú 
ligu (PHL). Uzrelo svetlo sveta 
deň pred otvorením svetových 
majstrovstiev. Šampionát sa síce 
začal koncom mája, rokovania 
medzi majiteľmi klubov, sponzormi 
a vedením Slovenského zväzu 
ľadového hokeja odštartovali už 
vo februári... Nakoniec sa v júni 
podarilo nájsť kompromis, a tak 
(zatiaľ) zostáva všetko po starom, 
teda nijaké dve extraligy nebudú! 
O účasť v PHL neprejavili záujem 
Slovan Bratislava, Michalovce, 
Zvolen a nováčik z Humenného. 

Médiá i odborníci venovali 
nemalú pozornosť i tohtoroč-
nému draftu do najprestížnejšej 
klubovej súťaže na svete – NHL. 
Podľa počtu draftovaných hráčov 
sa posudzuje aj kvalita hokeja 
v tej-ktorej krajine. Do konca 
minulého roku kluby NHL drafto-
vali 179 Slovákov. V tomto roku 
pribudli ôsmi, najviac od roka 
2004. Samozrejme, najvyššiu 
hodnotu majú tí hráči, ktorí sa 
dostali do prvej desiatky v prvom 
kole. Pred rokom na prvých dvoch 
priečkach skončili Juraj Slaf-
kovský a Šimon Nemec, čo sa 
považovalo za historický úspech. 
Teraz evidujeme ďalší historický 
výsledok – v prvých dvoch kolách 
si elitné americké a kanadské 
kluby vybrali až piatich Slovákov. 
Chicago si z tridsiateho piateho 
miesta vzalo brankára Adama 
Gajana. I keď má iba devätnásť 
rokov, športový osud tohto rode-
ného Popradčana je už teraz 
zaujímavý. Na tohtoročné MS do 
dvadsať rokov v Kanade nemal 
vôbec cestovať, napokon odle-
tel ako štvrtý brankár v poradí, 
aby po skončení šampionátu ho 
vyhlásili za najlepšieho gólmana 
MS. Gajan bol teraz najvyššie 
draftovaný zo všetkých branká-
rov a v takejto štatistike pred-
behol aj také hviezdy ako Jána 
Lašáka (65. miesto v roku 1999) 
a Petra Budaja (63. miesto v roku 
2001). Ani najlepšie umiestnenie 
v drafte však vôbec nezaručuje, 
že hráč z prvej desiatky sa auto-
maticky dostane do základnej 
zostavy mužstva. Skôr sa stáva, 
že sa musí najskôr udomácniť na 
farme... 

Vladimír MEZENCEV

N A  M A R G O

Draftová 
jednotka

Od brankára Adama GAJANA si veľa 
sľubujú nielen v jeho novom zámor-
skom klube, ale zrejme bude po čase 
aj posilou slovenských reprezentač-
ných výberov.
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Vedúca rola vo svete ostane peniazom

Potentát i  a účastníc i  davos-
kých Svetových ekonomických fór 
sa už vôbec netaja svoj imi  úmys-
lami.  Hovor ia o „Ve ľkom resete“ 
a píšu knihy o tom, že t zv.  pan-
démia ochorenia COVID -19 bola 
štar térom tohto procesu. Netaja, 
že vodcovskú ro lu p ln ia pr i tom 
peniaze – ve ľmi dôleži té je s le -
dovanie ich pohybu z úč tu na 
účet .  Pr ipravuje sa preto zruše -
nie p lat ieb v hotovost i ,  lebo t ie 
sú v porovnaní s bezhotovostnými 
p latbami úplne kontro lovate ľné.

Náš par lament na jednom 
z posledných zasadaní v starom 
zložení pr i ja l  doplnenie ústavy 
o „právo na hotovosť “,  a j  keď  pr i 
pozmeňovacích návrhoch z die lne 
l iberálov tento pr incíp sa „máč ik “ 
spochybni l .  Ide o vážnu vec, Tat-
rabanka už ukazuje, ako to bude. 
Spíte v hote l i ,  zaplat íte 85 eur 
a vo výpise z úč tu z ist í te,  že ste 
„vy tvor i l i “  cez tú noc 27 k i logra-
mov CO2, č ím ste zneč is t i l i 
ž ivotné prost redie...  A keby ste 
spal i  doma, CO2 by ste netvo -
r i l i? A ďalej ,  vaša uhlíková stopa 
je síce len neč i tate ľným zlom-
kom v porovnaní so stopou, k torú 
nechávajú obrovské tanker y dová-
žajúce LNG -skvapalnený plyn 
z USA cez celý oceán, č i  v  porov-
naní s letmi l ídrov sveta na ich 
pravidelné i  nepravidelné ekosa-
mity,  a le tamto sa musí v mene 
l iberálnej  demokrac ie a s lobody. 
My však piť  p ivo a víno, jesť 
hovädzinu, používať  auto so spa-
ľovacím motorom č i  p lodiť  det i 
nemusíme. 

■  DIGITÁLNY GULAG
Už čoskoro sa hotujú banky 

natvrdo vystaviť  t zv.  soc iálny kre -
di t  – a na ňom bude náš obraz 
nič i te ľa ž ivotného prost redia. 
Budeme jesť  a kupovať  len to,  čo 
sa zmestí  „do povolenej uhlíko -
vej  stopy“,  a le aj  povinne pozerať 
a č í tať,  len aby sme nedajbože 
neupadl i  do zajat ia konšpirác ie, 
hoaxov a nebol i  „nezodpovední“ 
k sebe a iným. Naprík lad, aby sme 
nezomrel i  nezaočkovaní.  Inak 
dostaneme stopku, nebudeme 
môc ť  vyberať  v lastné peniaze 
z bankomatu (veď  by sme ich 
zase premeni l i  na „s i lnú“ uhlíkovú 
stopu),  nebudeme môc ť  vstúpiť 
do v laku, kosto la č i  do nemoc-
nice – jedným slovom ostaneme 
v domácom koncentračnom 
väzení. Bez súdu a rozsudku, na 
základe nevyhovujúcej uhlíko-
vej stopy. Chystajú nám všetkým 
nový svet bez peňažnej hotovost i, 
k torá má by ť  nahradená digitálnou 
menou centrálnych bánk (CBDC) 
ako nástroja na sledovanie ľudí, 
kontrolu ich správania a ich obme-
dzovania na báze tzv. sociálneho 
kreditu. Chystajú na nás digitálny 
gulag, ako sa to už skúša v Číne.

■  PÔŽIČKOV Ý NEVOĽNÍK
Na bránu k lopkajúc i  NWO 

(nový svetový por iadok) chce pr i -
pútať  č loveka na jedno miesto, 
ibaže tak,  aby sa necít i l  by ť  väz-
ňom. To znamená, že zábava 
príde za ním do by tu:  te levízia, 
radovánky v mobi le,  tablete... 
všade. Príde za ním aj  jedlo 
(onl ine objednávky, donášky), 
hypotéky a úver y – č lovek za n imi 
nebude môc ť  n ie len cestovať,  a le 
ani  sa sťahovať,  pretože ich bude 
splácať  ako nevo ľník do konca 
ž ivota. Nanovo sa zadrôtujú hra-
nice,  ale tak,  aby občania prot i 
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o „Veľkom resete“ a píšu knihy o tom, že tzv. pandémia ochorenia COVID-19 bola štartérom tohto procesu. Netaja, 
že vodcovskú rolu plnia pritom peniaze – veľmi dôležité je sledovanie ich pohybu z účtu na účet. Pripravuje sa 
preto zrušenie platieb v hotovosti, lebo tie sú v porovnaní s bezhotovostnými platbami úplne kontrolovateľné.

Nový svetový poriadok chce človeka ovládnuť a pripútať na jedno miesto

Marián TKÁČ – Kresba: Ľubomír KOTRHA

tomu neprotestoval i:  st rach z mig-
rantov a st rach z vírusov povedie 
ku koncu Schengenu a k vysokým 
plotom na hranic iach. Nasto lí 
sa istá podoba neofeudal izmu 
– č lovek bude mať  nízky pr í jem, 
a aby mohol ž iť  dôstojne,  bude 
s i  musieť  neustále požič iavať  – 
mesiac čo mesiac.  Nekonečné 
rek lamy na pôžičky, hypotéky, 
spotrebi te ľské úver y,  mikropô -
ž ičky, všel i jaké nové druhy pôži -
č iek:  pr vý mesiac nesplácate, 
pr vá pôžička zadarmo a tak ďalej , 
a tak podobne. Č lovek sa bude 
utápať  v pôžičkách a jeho mož-
nosť  pohybu, sťahovania alebo 
cestovania bude el iminovaná. 
Ľudia budú doslova uväznení 
v pätnásťminútových mestách, 
k toré budú môc ť  opust iť  len 
s písomným súhlasom v ládcov 
lokal i t y. 

■  TOTÁLNA KONTROLA
Náš postoj  k EÚ a k NATO by 

mal by ť  kr i t ický pod ľa pr incípu, 
čo nám t ieto spolky dal i  a čo 
vzal i ,  k čomu smerujú a č i  p ln ia 
to,  na čo vznik l i .  Mal i  by sme si 
uvedomiť,  že v ládcovia sveta ku 
koncu druhej  svetovej  vojny z is -
t i l i ,  že to nepôjde pod ľa ich pred-
stáv iba vojensky, a tak začal i 
pracovať  na p láne EÚ ako ume-
lého superštátu,  k tor ý postupne 
z l ikv iduje národné štáty.  Po 
vojne, keď  všetko utích lo 
a všetc i  s i  vydýchl i ,  že konečne 
je mier,  bol i  dosadení vo vhod-
nej  chví l i  na vhodné miesta t í to 
zákerní z loč inc i ,  aby mohl i  svoje 
š ia lené plány dokonč iť.  Vojna 
tak mohla p lynule pokračovať, 
len sa to všetko menovalo inak 
a vyzeralo to inak.  Európske 
zjednocovanie sa najskôr meno-
valo Európske hospodárske spo -
ločenstvo (EHS) a pokračovalo 
nenápadne a pomaly.  Prerást lo 
to EÚ, k torá je najväčším globa-
l izačným projek tom, a teraz sa 
chce zmeniť  v superštát ,  keď  sa 
dokonca – a j  za podpor y „nášho“ 
Grassalkovičovho paláca – pr i -
pravuje zrušenie práva veta jed-
not l ivých štátov.  Pr i tom už dosia ľ 
EÚ postupne odobrala jednot l i -
vým štátom mnohé rozhodovac ie 
právomoci a pr i jat ím Lisabonskej 
zmluvy (podpísanej  13. decem-
bra 2007 v Lisabone) prestal i 
fak t icky ex istovať  samostatné 
a suverénne európske štáty. 
A ako to teraz už jasne v idíme 
a cítime, totálne ovplyvniť a kon-

východná Európa vystúpi  z EÚ 
a zastaví túto obrovskú dotác iu, 
k torú vypláca Západu, mohla by 
by ť  dvakrát bohatš ia.  Minimálne! 
Výrazne by sa zníž i l  a j  t lak na 
emigrác iu,  čo je ďalší  spôsob, 
ako ju vysávať.  Západ prost red-
níc tvom vyšších miezd odoberá 
Východu naj lepších špec ial is tov, 
a t ým zväčšuje rozdie ly,“  uzavrel 
nosi te ľ  Nobelovej  ceny. 

■  ÚLOHA ŠTÁTU
V global ist ickej  víz i i  budúc-

nost i  n iet  miesta pre suverénne 
národy a národné štáty,  na ich 
suverénnu hospodársku a soc iál -
nu pol i t iku.  Pr vý raz r ýchlo 
a bez potrebnej  ochrannej  legis -
latívy sa to prejav i lo počas malej 
a ve ľkej pr ivat izác ie,  keď  S loven-
sko dopadlo aj  v porovnaní so 
susedmi najhorš ie v inou tandemu 
Dzur inda – Mik loš.  Pr iš l i  sme 
o všetky banky aj  všetky st rate -
gicky dôlež i té odvetv ia v oblast i 
energet iky a chémie.  Štát nemá 
tak v podstate ni jaký vplyv na 
hospodárstvo na v lastnom území. 

V záujme budúcej  ro ly štátu 
pr i  zabezpečovaní solídneho 
ž ivota občanov bude nevyhnutné 
zoštátniť  st rategické odvetv ia 
pr iemyslu (e lek t rárne, p lynáren-
ský pr iemysel,  rozvodné s iete, 
vodohospodárske podniky, a j 
S lovnaf t)  v súlade s pr ís lušnými 
ustanoveniami ústavy.  Štát musí 
vziať  na seba st rategické rozho -
dovanie v hospodárstve, ove ľa 
efek tívnejš ie využívať  pôdu, lesy 
i  vodu, osobi tne minerálnu, a na 
je j  báze budovať  kúpe ľníc tvo ako 
st rategické odvetv ie štátu.  Pod ľa 
vzoru našich susedov a v záujme 
soc iálnych istôt  naš ich budúcich 
dôchodcov bude t reba zoštátni ť, 
teda zruš iť  druhý pi l ier  dôchod-
kového poistenia.  Takýmto spô -
sobom sa vy tvor ia stabi lné zdroje 
na adekvátnu dôchodkovú pol i -
t iku,  a le aj  na posi lnenie f inanč -
ných zdrojov na ve ľké invest ičné 
projek ty,  k toré sú v súčasnost i 
k dispozíc i i  zahraničným dôchod-
kovým poisťovniam.

 
■  BANKOVÉ NÁSTROJE
S možnosťou ak tívne pôsobiť 

všetkými,  a j  menovými nástrojmi 
na rozvoj ekonomiky bude 
potrebné prehodnot iť  a j  naše 
č lenstvo v eurozóne. V súvis lost i 
s opatreniami na znižovanie inf lá -
c ie sa jasne ukázalo, že Sloven-
sku ako č lenovi  eurozóny chýba 
možnosť  uplatnenia zák ladného 
nástro ja menovej pol i t iky,  tot iž 
zák ladnej  úrokovej  sadzby na 
skrotenie vysokej  inf lác ie.  Keďže 
menovú pol i t iku obhospodaruje 
v štátoch eurozóny Európska 
centrálna banka (ECB) a v štá-
toch, kde euro nemajú,  národné 
centrálne banky, lepš ie sú na 
tom v susednom Česku, kde euro 
nemajú. Zat ia ľ  čo tot iž ČNB môže 
reagovať  na s i tuác iu na českom 
t rhu, dr ží  svoju k ľúčovú úrokovú 
sadzbu na s iedmich percentách 
už od júna minulého roku. NBS 
vstupom Slovenska do eurozóny 
(1.  januára 2009) takú právomoc 
st rat i la:  u nás p lat ia zák ladné 
úrokové sadzby, t ie určuje ECB 
a tá pr i rodzene reaguje najmä 
na potreby ve ľkých ekonomík – 
nemeckej,  f rancúzskej č i  ta l ian-
skej.  Podiel  NBS na rozhodovaní 
ECB sa odví ja od podie lu s loven-
ského HDP na európskom a je 
pr ib l ižne iba 0,7 percenta. Zák-
ladná úroková sadzba ECB bola 
na konc i  roka 2022 2,5 percenta, 
v marc i  3,5 percenta a ak tuálne 
je 3,75 percenta.  Vystúpenie 
z eurozóny sa ešte neuskutočni lo 
(Ve ľká Br i tánia euro nezaviedla), 
preto je to c i t l ivá otázka.

Nuž, nadchádzajúce vo ľby 
možno ve ľa zmenia,  a možno aj 
n ič .  Zamýš ľajme sa nad tým, čo 
by bolo lepš ie.  S lovensko v kaž-
dom prípade potrebuje suvere -
ni tu,  o k torú už takmer pr iš lo.

trolovať život Európanov, namiesto 
hospodárskej spolupráce a obcho-
dovania presadzovať satanistické 
ciele v degradácii bieleho č loveka, 
osobitne muža, na najväčšieho 
nepriateľa ľudstva. 

 
■ VEĽKÁ TRANSFORMÁCIA
Citát z utajeného dokumentu 

Trilaterálnej komisie z roku 2020: 
„Po znovuovládnutí mocenských 
pák vo Washingtone od januára 
budúceho roka (2021) budeme 
schopní úč inne znovu spojiť naše 
sily a sústrediť sa na konečné rie-
šenie nášho úhlavného protivníka, 
Putinovho Ruska. Až keď sa podarí 
zlomiť odpor v Moskve a na nie-
ktorých ďalších miestach, bude 
naše víťazstvo kompletné. Až keď 
národné štáty konečne zmiznú, 
budeme schopní úč inne napre-
dovať  vo ve ľkej t ransformácii 
ľudstva, aby sme dokonč i l i  ve ľkú 
transformáciu, k torej základy 
položi l i  naši predchodcovia, k torí 
bol i  schopní zorganizovať  nieko ľko 
ďalších zmien od francúzskej 
revolúcie vrátane oboch svetových 
vojen, k toré nás posunuli vpred do 
sveta humanity a pokroku.“ 

■  PODPLÁCANIE ELÍT
Nosi te ľ  Nobelovej  ceny za 

ekonomiku Joseph St ig l i t z ozná-
mi l ,  že východná Európa je mini -
málne dvakrát  chudobnejš ia,  než 
by bola,  keby nevstúpi la do EÚ. 
„V súčasnost i  p lat í  Západu, najmä 
Nemecku, 300 – 400 mi l iárd dolá-
rov ročne,“ vysvet l i l  vedec,  k tor ý 
predpovedal aj  kr ízu v roku 2008. 
Východnú Európu v idí  ako „kra-
j inu, k torá má by ť  ko lonizovaná 
podplácaním el i t y “  pod ľa modelu 
Rimanov. „ Západ, ale hlavne 
Nemecko, podpláca miestnu e l i tu 
cez európske fondy. El i ta pr i -
n ies la štát  do EÚ a mení č len-
stvo na absolútne náboženstvo 
vrátane represie prot i  tomu, k to 
je prot i  nej .  Eurofondy a vysoko 
p latené funkc ie v EÚ pre h ŕstku 
úradníkov sú ‚úplatkom‘ pre e l i tu. 
Na oplátku je t rh pr ís lušnej  kra-
j iny zachy tený a podojený v pro -
spech západných korporác ií.  Deje 
sa tak cez dodávky e lek t r iny, 
vody, vykurovania,  cez západný 
tovar monopol izovaný v obchod-
ných reťazcoch, cez ove ľa väčšie 
a pre miestne podnikanie nedo -
siahnute ľné rozpoč t y na rek lamu, 
market ing, cez nákup médií  atď. 
Pomer medzi fondmi a vyčerpa-
nými t rhmi je horší  ako 1 :  10. Ak 

Africký mor ošípaných 
(AMO) je choroba, ktorá posti-
huje ošípané a diviaky. Aj keď 
je pre ľudí zdravotne neškodný, 
postihuje ošípané, ktoré treba 
v celých chovoch likvidovať, 
čím má vážne sociálno-ekono-
mické následky pre postihnuté 
krajiny. V posledných rokoch 
sa rozšír i l po celom svete 
a robí problémy aj na Sloven-
sku. Keďže v súčasnosti nie 
je k dispozícii nijaký liek alebo 
vakcína, je dôležité zabrániť 
šíreniu nákazy prijatím vhod-
ných opatrení medzi občanmi, 
turistami, chovateľmi ošípaných 
aj poľovníkmi. 

V ohniskách nákazy je 
v súčasnosti známy jediný 
efektívny spôsob, ako zabrániť 
šíreniu do susedných regiónov 
a krajín – a to je hromadné 
usmr tenie ošípaných, chova-
ných na farme, a diviakov vo 
voľnej prírode. Včasná detek-
cia, prevencia a nahlásenie 
podozrivých prípadov sú preto 
rozhodujúce, ak sa má táto epi-
démia zvládnuť. To sa dá jedine 
tak, že čo najúč innejšie zabrá-
nime šíreniu nákazy. Musíme 
však dobre poznať jej príznaky. 
No a následne poctivo hlásiť 
podozrenia. Výskyt nákazy AMO 
môže mať naozaj ďalekosiahle 
následky, preto detekcia, pre-
vencia a hlásenie podozrivých 
prípadov sú kľúčové na potla-
čenie tejto smrteľnej choroby 
domácich i divo žijúcich zvierat. 
Oblasti postihnuté AMO utrpia 
značné finančné straty násled-
kom obmedzení vývozu mäsa 
a miestne lesné č innosti môžu 
by ť ovplyvnené poklesom počtu 
diviakov spôsobeným vírusom.

Pod ľa údajov špecializova-
ného webu polovnickakomora.
sk afr ický mor ošípaných  na 
území Slovenskej republiky sa 
vyskytuje v okrese Trebišov, 
Michalovce, Prešov, Bardejov, 
Gelnica, Košice-Mesto, Koši-
ce-Okolie, Revúca, Rimavská 
Sobota, Rožňava, Detva, Stará 
Ľubovňa, Sabinov, Stropkov, 
Sobrance, Spišská Nová Ves, 
Levoča, Kežmarok, Trebišov, 
Veľký Kr tíš, Vranov nad Top-
ľou, Zvolen, Lučenec, Brezno, 
Poprad, Liptovský Mikuláš, 
Ružomberok, Banská Bystr ica, 
Levice, Žiar nad Hronom, Zlaté 
Moravce. K 5. aprílu 2023 bolo 
potvrdených 4 552 prípadov 
u diviačej zveri a 43 prípadov 
v chove domácich ošípaných. 
Došlo však už aj k úprave ohro-
zených zón pre okresy Trebišov 
a Michalovce, ktoré boli dosia ľ 
zaradené ako územie s výsky-
tom afr ického moru ošípaných 
u domácich ošípaných. Boli 
však preklasif ikované na úze-
mie bez výskytu AMO u domá-
cich ošípaných, ale s výskytom 
u diviačej zveri. Takéto prekla-
sif ikovanie územia je výsled-
kom spolupráce všetkých zain-
teresovaných strán (chovateľov, 
poľovníkov, veterinárnych leká-
rov, verejnej správy, spracova-
teľov bravčového mäsa), pokia ľ 
ide o uplatňovanie nariadených 
opatrení.

V praxi to znamená úpravu 
možnosti premiestňovania oší-
paných z komerčných regis-
trovaných chovov, u ľahčenie 
obchodovania s ošípanými 
a označovanie mäsa jatočných 
ošípaných pochádzajúcich 
z týchto oblastí oválnou znač -
kou platnou pre celé územie 
EÚ.

(ib)

N A  M A R G O

Mor ošípaných 
stále straší
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Ján Kollár (* 29. 6. 1793 
Mošovce – † 24. 1. 1852 Viedeň) 
sa narodil do roľnícko-remeselníc-
kej rodiny, študoval v Mošovciach, 
Kremnici, Banskej Bystrici a napo-
kon na evanjelickom lýceu v Brati-
slave (v tom čase Prešporok). Uč il 
sa gréčtinu, latinč inu, čítal nemec-
kých klasikov, ale aj dobovú litera-
túru. Prostriedky na vzdelávanie 
získaval dávaním súkromných hodín 
v bohatších rodinách. Zo Slovenska 
odišiel za ďalším štúdiom do uni-
verzitného nemeckého mesta Jena, 
kde si osvojuje evanjelickú teoló-
giu, oboznamuje sa s nemeckým 
teologickým a f ilozof ickým mysle-
ním. Popri teológii sa tiež venuje 
prírodným vedám, dejinám a f iloló-
gii. S veľkou pravdepodobnosťou 
sa práve tu zoznámil s f ilozof iou 
osvietenstva, no najmä s f ilozof iou 
Herdera a jeho „proroctvom“ o mie-
rotvornej misii Slovanov. V Loebede 
sa spoznal s Frederikou Schmidto-

Nedávno oslávil úctyhodnú osemdesiatku muž vyberaných spôsobov so šľachtickým erbom, sonórnym 
hlasom, s anglickým humorom a pozoruhodným hereckým prejavom – herec, režisér, scenárista, peda-
góg prof. Mar t in HUBA.

Vízia zjednotených a spolupracujúcich slovanských národov – to bol sen, ktorý si želal velikán Ján KOLLÁR. Koncom 
júla to bolo dvestotridsať rokov od narodenia spisovateľa, politika, fi lozofa, básnika, jazykovedca, kňaza, zberateľa 
ľudovej slovesnosti, autora Slávy dcery a ideológa druhej vlny národného obrodenia. Matičiari z Mošoviec sa minulý 
rok zúčastnili na spomienkovej udalosti pri príležitosti stosedemdesiateho výročia Kollárovho úmrtia a navštívili aj 
miesto Kollárovho odpočinku. Obec Mošovce spojila oslavy 790. výročia prvej písomnej zmienky s 230. výročím naro-
denia Jána Kollára (29. až 30. júla 2023). Matica slovenská pripojila svoju záštitu nad týmto podujatím. 

Narodil sa dvom význam-
ným a slávnym umelcom, č lenom 
Slovenského národného divadla. 
Mama bola operná diva Mimi 
Kišoňová-Hubová, otec herec, č len 
Č inohry SND. Aj v ňom sa ozývali 
herecké vlohy, no nespoliehal sa 
na vplyv rodičov. Cestu k divákovi 
si tvrdo prešliapal sám. Odmalička 
mal blízky vzťah k literatúre a cít i l, 
že ju chce pretransformovať do 
živej, pohyblivej podoby. Prihlásil 
sa na štúdium herectva, a aj keď 
bol otec v pr ijímacej komisii, až na 
skúškach sa dozvedel, že medzi 
uchádzačmi je aj jeho syn.

 ■ NEPOHODLNÉ DIVADLO 
Po skončení štúdia na VŠMU 

mnohí očakávali, že automaticky 
dostane angažmán v Slovenskom 

národnom divadle, kde bol  otec 
r iaditeľom Č inohry, no on nastúpil  
do Východoslovenského štátneho 
divadla v Košiciach. Už počas 
prvej sezóny ho obsadili do nád-
hernej postavy Lorenzaccia. Žia ľ, 
znova ochorel, premiestňovali ho 
z jednej nemocnice do druhej, až 
sa ocitol v Brat islave. Po troch 
sezónach prešiel do Divadla poé-
zie v Brat islave, premenovaného 
na Divadlo na Korze, kde pôsobil 
do jeho zatvorenia.  Bolo šťastím, 
že sa tu stret l i  spr iaznení ľudia, 
ako boli  Vlado Strnisko, Mar t in 
Porubjak, Miloš Pietor a v tedy 
mladí herci – Pa ľko Mikulík, Stano 
Danč iak, Mar ián Labuda, r iadi -
te ľom bol Kornel Földvár i. Pr i jal i 
ho medzi seba. Zakrátko pr iš lo 
z Ministerstva kultúry tvrdé roz-
hodnut ie o zrušení divadla. Vraj 
z hygienických dôvodov. Bol i 
v tom však iné dôvody – pre vte-
dajší režim bolo Divadlo na Korze 
nepohodlné. Herci sa dostali do 

Anna SLÁVIKOVÁ – Foto: archív autorky

Lukáš PERNÝ – Foto: internet

hre, Normanom v Garderobierovi, 
Isidorom v inscenáci i Čer t ice, 
Cyranom v Rostandovej slávnej 
hre Cyrano z Bergeracu, Salier im 
v Amadeovi, Kareninom v prepise 
Tolstého románu Anna Kareninová. 
Nezabudnute ľná zostáva hlavná 
postava v monodráme Kontrabas, 
k torá mala v Štúdiu S 168 repríz. 
Hosťuje vo viacerých divadlách na 
Slovensku i v Čechách.  

Od deväťdesiatych rokov 
minulého storoč ia si  vyskúšal 
divadelné umenie aj v pozíc i i  reži -
séra – jednak v Č inohre i  Opere 
SND v Brat islave, ale aj v Štát-
nej opere v Banskej Bystr ic i,  t iež 
v rámci Letných Shakespearov-
ských slávností v Prahe. Za svoje 
divadelné majstrovstvo získal via-
cero prestížnych ocenení – Dosky, 
cenu Thálie, Kr ištá ľové krídlo, 
Cenu Alfreda Radoka, v oblast i 
f i lmu získal cenu Českého leva, na 
Ar t Fi lm Feste mu udeli l i  ocenenie 
Hercova misia a na Moste slávy 
v Trenč ianskych Teplic iach osadil i 
mosadznú plaketu s jeho menom.

Spolupracuje i  s Jókaiho 
divadlom v Komárne, s českými 
divadlami, úč inkuje v televízi i 
i  vo f i lme. Nakrút i l  viacero pozo-
ruhodných celovečerných f i lmov: 
Musíme si pomáhať,  Ší lení, Horem 
pádem, Štěstí, Kawasakiho růže, 
aj koprodukčný česko-slovenský 
f i lm Lekár umierajúceho času so 
slovenským režisérom Slavomírom 
Lutherom. 

 Celovečerný f i lm Obsluhoval 
jsem angl ického krále režiséra 
Jiř ího Menzla si odniesol nieko ľko 
ocenení. Hubovi sa ušlo prestížne 
ocenenie Český lev, hoci tu stvár-
ni l  iba ved ľajšiu postavu čašníka 
Sk ř ivánka vo fraku a v bielych 
rukavičkách. Zahral ju s elegan-
ciou a noblesou. 

Dávku noblesnosti má akosi 
pr irodzene v sebe. Ako je to s jeho 
aristokratickými koreňmi? V rodin-
nom erbe majú vtáka pelikána...

■ DAR NOBLESY
Režisér Rober t Sedláček mu 

ponúkol rolu vari najväčšej osob-
nosti českej a slovenskej politiky 
–Tomáša Garrigua Masaryka. Ako 
jeden z dôvodov uviedol, že má vraj 
Masarykove oč i. 

„Nerozhodoval som sa pre túto 
úlohu ľahko. Masaryk bol mimo-

Patrí k významnej generácii slovenských umelcov
Martin HUBA – herec so šibalským úsmevom, ale aj s vážnou tvárou

Slávil slávu slávnych Slávov

Martin HUBA pochádza z umeleckej rodiny. Narodil sa dvom významným a slávnym
umelcom, členom Slovenského národného divadla. Mama bola operná diva Mimi Kišo-
ňová-Hubová, otec herec, člen Činohry SND.

,

pozície akéhosi protestujúceho 
elementu, takmer revolučného. 
Ako Mar tin Huba spomína: „Vznikla 
úžasná spriaznenosť s divác-
kou obcou. Mali možnosť vyslo-
viť nahlas názory, ktoré pociťo-
vali mnohí v hľadisku, no nenašli 
odvahu ich povedať. Takže asi nie-
komu veľmi prekážal duch slobody, 
ktorý preskakoval z javiska na 
obecenstvo. To bol hlavný dôvod 
uzavretia divadla v roku 1971.“

      
■  PO OTCOVOM BOKU
Po zrušení Divadla na Korze 

ho na istý čas pr ichýl i la Nová 
scéna. Postupne však interpret i 
odchádzali do jednot l ivých diva-
diel. Dostal angažmán do Sloven-
ského národného divadla. Zrejme 
si vyžadovalo r iadnu dávku 
odvahy postaviť  sa na to isté 
javisko, na k torom hral jeho otec, 
v tedy už zaslúži lý umelec. 

„Otec už na zač iatku štú-
dia nebol nadšený, keď  zist i l ,  že 

chcem by ť  hercom. Bol si vedomý, 
aké úskalia toto povolanie skrýva. 
Dobre vedel, ako som na tom zdra-
votne, že ma pr i každom strese 
rozbolí žalúdok, t rápi l i  ma žalú-
dočné vredy, takže jeho obavy boli 
opodstatnené.“ No, keď  sa už syn 
prebojoval cez školu až do Národ-
ného divadla, bral ho ako kolegu, 
nie ako syna. Na tamojšom javisku 
sa stret l i  iba v dvoch t i tuloch – 
v predstavení Mesiac na dedine, 
kde mali  jeden spoločný výstup 
a ešte si popr i otcovi zahral men-
šiu postavu v Shakespearovi. 

   
■  HEREC AJ REŽISÉR
V roku 1976 sa stal č lenom 

Č inohry SND v Brat islave, kde 
pôsobí dodnes. Na tejto scéne 
zač ínal epizódnou postavou 
v predstavení Živá mŕ tvola, po nej 
nasledovala pomerne ve ľká rola 
Satanáša v Adamovi a Eve. Stvár-
ni l  tu mnohé charakterové postavy 
–  bol Tar tuf fom v rovnomennej 

rátom aj pražská Karlova univerzita. 
V roku 1852 navštevuje  bárona 
Geringera (č len Ríšskej rady) 
a hovorí o Matici slovenskej, ktorá 
by sa podľa Kollára mala  zalo-
žiť. Začína však psychicky upadať 
a choroba sa prehlbuje. Veľký duch 
sa začína lámať a onedlho zomiera. 
Vo Viedni ho pochovajú s najväč-
šími poctami. Svoj večný sen však 
sníva v Prahe na Olšanskom cinto-
ríne, kam jeho telesné ostatky pre-
viezli z Viedenského ústredného 
cintorína. V Panteóne pražského 
Národného múzea má aj bronzovú 
bustu. 

■ MONUMENTÁLNY PRÍNOS
Prínos Kollára do slovenskej 

kultúrnej stavby aj do slovenskej 
f ilozof ie a literatúry je monumen-
tálny a presahuje až do celého 

riadne rozporuplná osobnosť. Mal 
veľa nepriateľov nielen z radov 
Slovákov, ale aj v Česku. V istom 
období odtiaľ musel utiecť, tak ho 
Česi nenávideli. No potom, keď sa 
mu vďaka správnym ľuďom, ktorými 
sa obklopil a medzi ktorých patril aj 
Štefánik, podarilo vytvoriť Česko-
slovenskú republiku, zrazu ho začali 
milovať a obdivovať. Takže dlho 
prechádzal nepochopením. Všetky 
tieto jeho poryvy mysle som sčasti, 
dúfam, ako predstaviteľ tejto výraz-
nej dejinnej osobnosti vyjadril nielen 
slovami...“ zaspomínal si.

Pol  roka  bol r iadite ľom Č ino-
hry SND. I keď  mu takáto  r ia-
diaca funkcia vôbec nevyhovo-
vala, v rokoch 2005 a 2006 bola 
situácia s divadlom mimor iadne 
napätá. Bolo potrebné rozhod-
núť,  čo s nedostavanou budovou. 
Vlastne – už o nej rozhodnuté 
bolo. Mal v nej by ť  hotel, kongre-
sová hala a herne. Funkcia divadla 
mala by ť  zrušená. „Keď  som videl, 
že sa to rút i týmto smerom, pr i jal 
som funkciu r iadite ľa a usi loval 
sa zvrát iť  chorý vývoj, smerujúci 
v neprospech divadla aj celej slo -
venskej kultúry.“ 

Našťast ie sa od úradovania 
vrát i l  ku kumštu, k torý mu je naj -
bl ižší.  V súčasnost i  má v reper-
toár i osem inscenácií.  Jednou 
z nich  je aj hra Ch. Hamptona 
Popol a vášeň,  pod ľa románu  spi -
sovate ľa Sándora Máraia, k torý sa 
narodil  v Košic iach. Maestro Huba 
v nej  predstavuje generála Hen-
r icha. Udržať  pozornosť  divákov 
dlhými monológmi dve pol hodiny 
dá r iadne zabrať  a vyžaduje si od  
herca obdivuhodný výkon, za k torý 
získal aj cenu.

„Každá rola sa dá zahrať 
s noblesou,“ tvrdí Mar t in Huba, 
k torého my diváci, rovnako ako 
jeho žiaci na VŠMU, máme nes-
mierne radi pre jeho bravúrny 
herecký prejav. Pomalú  t ichú 
ar t ikuláciu, i ronický úšk ľabok, 
lusknut ie prstami č i  pochybovačné 
gesto – krúženie ukazovákom vo 
vzduchu a ľahké, takmer tanečné 
hmýrenie celým telom...

Želáme  tomuto znamenitému 
hercovi dobré zdravie, aby mohol 
naštudovať  ešte ve ľa ďalších 
pozoruhodných divadelných kreá-
cií a stvárniť  hrdinov v kvali tných 
hraných f i lmoch.

slovanského okruhu tým, že dal 
základ pre modernú slovenskú f ilo-
zof iu dejín, ako aj ideu všeslovan-
skej vzájomnosti. Kollár sa nezma-
zateľne zapísal do slovenských 
i českých kultúrnych dejín cyklickou 
skladbou Slávy dcera, ktorá obsa-
huje stopäťdesiat sonetov v troch 
spevoch. Básnik, hlavná postava, 
putuje po krajoch, kde žili Slovania, 
až po slovanské nebo a peklo.

Kollár sa popri básnickej tvorbe 
venoval aj publicistike, kultúrno-po-
litickej č innosti a vedeckej práci. 
V neposlednom rade spísal po boku 
Šafárika ľudové piesne. Paradoxne, 
vydaním zbierky Kollár zvýšil záu-
jem o slovenč inu pred štúrovskou 
reformou, proti ktorej sa neskôr 
postavil. Kollár teda v podstate pod-
nietil záujem o slovenské ľudové 
piesne.

P R O F I L

Ján KOLLÁR patrí k najvýznamnejším pred-
staviteľom slovenského kultúrneho a spolo-
čenského života z prelomu 18. a 19. storočia. 

V rodných Mošovciach pripomína význam Jána KOLLÁRA pre národný život a uvedomenie Slová-
kov jeho portrétny pamätník v nadživotnej veľkosti. 

vou, dcérou nemeckého pastora, 
ktorú vo svojich básňach nazýva 
Mínou (manželkou sa mu však stáva 
až v roku 1835; mali spolu dcéru 
Ľudmilu). 

■ VEDECKÁ KARIÉRA
Z Nemecka odišiel do metro-

poly Maďarska, kde pôsobil ako 
evanjelický farár. Kollár v Budapešti 
konfirmoval Petőf iho aj Košuta (od 
roka 2011 je tu aj pamätná tabuľa). 
Počas revolúcie pôsobí vo Viedni 
ako dôverník vlády pre otázky Slo-
venska, pričom podáva návrh na 
samosprávu Slovenska a na slo-
venské školy s českým vyučovacím 
jazykom, čo sa stalo kontroverzným 
momentom v dejinách národného 
obrodenia. Po revolúcii sa stal 
mimoriadnym profesorom slovanskej 
archeológie na univerzite vo Viedni. 
Len čo získal profesorský titul vo 
Viedni, vyznamenala ho k šesťde-
siatym narodeninám čestným dokto-
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Skutočné udalosti sú len tiene príbehov
Július Gajdoš, Požehnaný medzi ženami, nakladateľstvo Malvern, Praha 2022

Sedemdesiatjedenročný Július Gajdoš sa narodil v Humennom, vyštudoval 
liečebnú pedagogiku na Univerzite Komenského, neskôr divadelnú a rozhla-
sovú dramaturgiu na pražskej DAMU. Divadelný a fi lmový vedec a dramaturg, 
vysokoškolský pedagóg. Popri autorstve odborných textov je tiež spisovateľ.  
Jeho ostatný román má titul Požehnaný medzi ženami. 
Ako autor zdôrazňoval na besede v rodnom meste: „Skutočné udalosti sú 
len tiene príbehov,“ v ktorých vystupuje  Doméno Tatanka (Dominik Tatarka). 
Autor mal k nemu blízko aj preto, že jeho prvou manželkou bola dcéra slo-
venského spisovateľa, a aj keď román Požehnaný medzi ženami považuje 
za fi kciu, venovanie  à  Dominik, en sa mémoire hovorí ak už nie všetko tak 
mnohé. Autor ho brilantne stavia a koncipuje od prvej až po záverečnú  stranu. 
Hlavný hrdina Jura Plavsa sa vďaka  európskemu výmennému programu 
Erasmus ocitá na univerzite v Edinburghu, aby sa tu dozvedel o existencii hry 
Prerieknutie Dustu Hughesa, ktorú uviedli v Chicagu s Johnom Malkovichom.  
Hughes sa inšpiroval životnými osudmi slovenského spisovateľa Dominika 
Tatarku za normalizácie a dal mu meno Dominik Tantra. Logickým pokračo-
vaním románu je stretnutie Jura Plavsu s Dustym Hughesom, pre ktorého 
inšpiráciou na napísanie hry bola krátka správa v Chicago Tribune, kde vyšiel  
desaťriadkový nekrológ o slovenskom disidentovi, ktorému tajná polícia posie-
lala ženy, aby na neho donášali, ale ony z lásky k nemu prestali slúžiť eštebá-
kom. V ďalších častiach románu autor približuje stretnutia so spisovateľom, 
ako ich prežíva jeho hrdina Jura, ženské hrdinky a ďalší. Obyčajne za asisten-
cie všadeprítomnej ŠtB. Tlak tajných na spisovateľa silnie a on sa uzatvára do 
seba a obviňuje aj Juru z donášačstva. Záverečné kapitoly opisujú ľúbostný 
románik českej exulantky, prichádzajúcej do svojej vlasti z Francúzska, a Juru, 
ktorí hľadajú miesta, kde sa kedysi stretával hrdina so spisovateľom. K doko-
naniu oblúka chýba už len uvedenie hry Prerieknutie v divadlách, kde o túto 
tému nemajú záujem.    

Marián ŠIMKULIČ          

P E R I O D I K Á

Pastora vylovili z vody a odviezli na 
breh. Mohol to byť šťastný koniec 
príbehu. Lenže pán Shawn to nevzdal. 
Rozhodol sa svoju loď zachrániť. 
Požiadal priateľa, aby ho opäť odvie-

zol k vraku. Keď sa k nemu priblížili, 
vyskočil z člna na vrak, ten sa obrátil 
a neplavec pastor sa na druhý pokus 
defi nitívne utopil.

 S vodou je spojená aj príhoda, 
ktorá sa stala ďalšiemu adeptovi 
na zápis medzi nositeľov Darwi-
novej ceny in memoriam, tentoraz 
z Talianska. Zlodej sa na Veľko-
nočný pondelok vlámal do zavre-
tej predajne potravín. Pri tejto 

nesporne ťažkej práci vysmädol. 
V sklade našiel palety fliaš mine-
rálnej vody. Jednu fľašu vytia-
hol. Celá hora paliet sa na neho 
zrútila ako vodopád sui generis. 

Nehybné telo chudáka zlodeja 
našli zasypaného pod paletami 
na druhý deň predavači. Na tohto 
nositeľa Darwinovej ceny voda 
padla. Ďalší pán sa do vody chcel 
dostať. Holandský futbalista sa 
rozhodol na dovolenke predviesť 
svojej rodine, ako dokáže skočiť
 z útesu do mora. Rodina a fanú-
šikovia si pripravili fotoaparáty, 
začali snímať a nakrúcať. Tridsať-

ročný futbalista sa rozbehol a sko-
čil. Dopadol rovno na skaly a získal 
smutnú cenu. Ako sa pri vyšetro-
vaní nešťastnej udalosti ukázalo, 
aby dopadol do mora, musel by 

doskočiť vyše desať metrov. Sve-
tový rekord v skoku do diaľky je 
8,95 metra, slovenský rekord je 
805 centimetrov... 

Voda nedala pokoj ani ďal-
šiemu šikovníkovi z USA. Vošiel 
autom do umyvárky. Pustil ju 
a nastúpil do auta. Potom sa, nikto 
nevie prečo, rozhodol ešte počas 
umývania z auta vystúpiť. Auto 
nebolo zabrzdené, rýchlosť nebola 

zaradená. Auto sa dalo samočinne 
do pohybu a prešlo svojho maji-
teľa. Do zoznamu laureátov pri-
budlo ďalšie meno.

 Ešte nie je koniec roka a už 
sa začínajú črtať noví adepti na 
získanie Darwinovej ceny za tento 
rok. Vybrať sa na výlet k troskám 
Titanicu v ponorke celkom isto 
môže byť zaujímavé. Ale nasadnúť 
do ponorky, ktorú údajne možno 
zostrojiť zo súčiastok voľne pre-
dávaných v malopredajniach 
technického materiálu, nesvedčí 
o odvahe. Skôr o neprekonateľnej 
túžbe zapísať sa do zoznamu lau-
reátov Darwinovej ceny. Lístok za 
dvestopäťdesiattisíc dolárov sa 
ukázal byť jednosmerný. Voda nie 
vždy drží človeka nad vodou.

Milan ČASNOCHA MIKŠ

Darwinove ceny majú nových nositeľov...

Darwinove ceny za rok 2022 
boli v znamení vody. Prosím, 
neusilujte sa získať túto celosve-
tovo známu cenu. Ide o ironické 
ocenenie ľudí, ktorí sa zaslúžili 
o zlepšenie ľudského genofondu 
tým, že sa z neho vlastným pri-
činením vylúčili. Inak povedané, 
nezvládol to ani ich strážny anjel. 
V minulom roku medzi laureátmi 
bolo viacero nešťastníkov, ktorí 
sa rozhodli spojiť svoj osud 
s vodou. V zozname sa ocitol 
napríklad pán Shawn z USA. 
Tridsaťdeväťročný pastor, nepla-
vec, bez záchrannej vesty. Sadol 
do člna a vyrazil na jazero. Čln sa 
začal potápať. Ľuďom z ďalších 
lodí sa ho podarilo zachrániť. 

Koncom júna  udelila starostka Mestskej 
časti Košice – Juh Ing. Anna Súkeníková 
najvyššie vyznamenanie Márii TOMÁŠOVEJ 
za celoživotné úč inkovanie a propagovanie 
folklórneho umenia a dlhoročnú reprezentáciu 
v oblasti športu. Cenu mestskej časti Košice – 
Juh jej schválilo miestne zastupiteľstvo.

O jubilantkiných aktivitách (*1948) sa nedá uviesť všetko v jednej 
vete. Výstižné je označenie „za celoživotné účinkovanie a propagovanie 
folklórneho umenia“, i keď k tomu treba pridať aj sakrálny spev. Márii 
Tomášovej spev učaroval. Pôsobila vo Folklórnom súbore Železiar, v zbore 
Lýra, neskôr vo FS Strojár, v ukrajinskom zbore Karpaty a v ženskej 
speváckej skupine Krasňanka. Takmer tridsaťštyri rokov bola členkou 
v Katedrálnom zbore sv. Cyrila a Metoda Gréckokatolíckej cirkvi v Košiciach. 
Jej srdcovkou však ostáva ženská spevácka skupina Matičiarky. V roku 
2012 sa stala jej členkou (zároveň aj členkou Matice slovenskej a MO 
v Košiciach) a neskôr aj vedúcou tejto ŽSS, ktorá spestruje podujatia 
košických matičiarov a systematicky pracuje na uchovávaní bohatého 
piesňového dedičstva slovenského národa.  Aj druhú časť zásluh Márie 
Tomášovej  „za ... dlhoročnú reprezentáciu v oblasti športu“ treba spresniť. 
V tomto duchu ju poznajú najmä na košickom Juhu. V mladosti sa stala  
päťnásobnou majsterkou okresu Bardejov v stolnom tenise. V roku 1980 
reprezentovala Východoslovenský kraj na celoštátnej úrovni v Jihlave. 
Svoj vrúcny vzťah k športu uplatnila neskôr aj ako cvič iteľka pri TJ VSŽ 
Košice. Ešte i v súčasnosti reprezentuje mesto najmä v bowlingu, v hode 
šípkami a ďalších športoch  na medzinárodných seniorských  olympiádach. 
V roku 2013 dostala Ďakovný list primátora mesta Košice (Richarda Rašiho) za 
výrazný  osobný prínos  pre seniorské hnute v meste Košice. 

Želáme jej pevné zdravie a veľa vytrvalosti.
Anton METEŇKO

Ocenenie matičiarky

Perpetuum mobile zo vzťahu a  z farieb

Osemdesiatnik Štefan Orth, 
maliar, pedagóg, fotograf a zavše aj 
príležitostný kurátor,  si významné 
životné jubileum pripomína spôso-
bom, ktorý je tvorivým a plodným 
osobnostiam a výtvarným umelcom 
vlastný. Hneď dvoma retrospektívnymi 
výstavnými kolekciami, približujúcimi 
všetky podstatné vývojové znaky 
jeho vytrvalej šesťdesiatročnej práce 
pod spoločným príznačným názvom 
Z krajiny do krajiny. Tú osobnejšiu, 
profilovú, pochopiteľne zostavil pre 
senickú Záhorskú galériu Jána Mudro-
cha a ďalšiu časť výsledkov tvorivého 
zaujatia prezentuje v Záhorskom osve-
tovom stredisku. Obe však predstavujú 
konštanty jeho kresbového a maliar-
skeho úsilia a vytrvalé sústredenie na 
vidiecku krajinu a príťažlivosť naturál-
neho, civilizáciou minimálne deštruova-
ného sveta vôbec. 

■ MAĽBA SRDCA
Kmeňová či dvorná interpretka 

Orthovej tvorby historička umenia 
Božena Juríčková rámcuje, že „opor-
ným pilierom v (jeho) permanentnom 
zápase o dobývanie témy je bezpo-
chyby silná koncentrácia na skutoč-

Keď najstarší spolok umelcov na Slovensku Umelecká beseda slovenská (1921) uvádzala v senickej Záhorskej galérii Jána Mudrocha v roku 2019 kolektívnu 
spolkovú výstavu Artéria aj na poctu tohto svojho povojnového starostu, s istým zadosťučinením sme si všimli, že meno tohto výrazného predstaviteľa 
moderného slovenského výtvarného umenia, zakladateľa Skupiny 29. augusta a prvého rektora VŠVU, je povedľa ďalších vynikajúcich osobností, ako sú 
Mária Kráľovičová, Jana Kocianová, Pavol Braxatoris, Jaroslav Brečka, Žigmund Pálffy, Pavol Stanislav Pius, Ivan Horváth... umiestnené na „ozubenom 
koliesku“ Záhoráckej steny slávy. V prvých augustových dňoch tohto roka na ňu pribudlo meno ďalšieho dlhoročného významného člena UBS, maliara 
a pedagóga Štefana ORTHA, ktorý práve oslavuje osemdesiate narodeniny.

Na Záhorácku stenu slávy pribudlo meno maliara a  pedagóga Štefana ORTHA

Emil SEMANCO – Foto: archív autora

významový i koloristický vzťah ku kra-
jine vôbec“.  

V Orthovej interpretácii témy 
predstavuje krajina siločiary návratov 
do kraja detstva, k milovanému kúsku 
zeme v nížine rieky Moravy, kde tiché 
lenivé vody v jej ramenách zrkadlia 
pestrú siluetu lužného lesa, kde sa pre-
pletajú bujné koruny vysokých stromov 
a košatých krovísk a kde mosty a mos-

nosť. Prostý triezvy motivický arzenál, 
úzko viazaný na osobný zážitok ako 
istota v trasovisku ciest a pochybností. 
Mladosť prežitá  v prostredí jedinečnej 
dolnozáhorskej nížiny a jej borových či 
lužných lesov, vrytá hlboko do pamäti 
ako živý prameň, stáva sa akýmsi per-
petuom mobile, trvalým zdrojom fabu-
lácie a východiskom, naprieč ktorými 
maliar opakovane interpretuje svoj 

tíky vedú ponad zátoky a potok smerom 
k nám, priamo do srdca ...                       

■ OSLAVA KOLORIZMU
Za tri desaťročia bezprostredných 

kontaktov a stretnutí môžem o kra-
jinách Štefana Ortha s teoretičkou 
súhlasne konštatovať, že sú oslavou 
kolorizmu, glorifi káciou farebných hmôt 
v širokom oblúku spektrálnych hodnôt, 
hýrivo preskupujúcich sa tónov a valé-
rov na pôdoryse emotívne refl ektovanej 
predmetnej témy a jej výsostne lyrickej 
dikcie. 

Orth  neprovokuje ani nešokuje, 
neruší konvencie, ani nehľadá násilné 
paralely s pohybmi na dobovej scéne. 
Plynule, viac-menej kontinuálne, pokra-
čuje a cizeluje pomerne zavčasu, 
už v úvodnej  etape, svoj relatívne žán-
rovo i sujetovo vyprofi lovaný program. 
Jeho senzuálne krajiny z raného obdo-
bia reagujú na odkaz moderny, zatiaľ 
čo tvorba ostatných dvoch desaťročí 
refl ektuje sugestívnejšie parametre 
maľby, siaha až po prah abstrakcie. 
Svoj osobný i vizuálny vzťah k maliar-
skej identifi kácii témy nelimituje iba 
rozmermi pozorovateľa,  práve naopak, 
so stúpajúcou intenzitou preberá rolu 

aktívneho hráča. Aktívneho, vytrvalého 
a stále presvedčivejšieho. 

Vernisáži oboch jeho výstavných 
kolekcií predchádzalo slávnostné 
osadenie pamätného kolieska „Šte-
fan Orth – Výtvarník a pedagóg“ 3. 
augusta na Záhorácku stenu slávy 
Kultúrneho domu v Senici. Toto oce-
nenie umelec získal za mimoriadny 
prínos do kontextu kultúrneho života 
v meste Senica a v regióne Záhoria. 
Vyzdvihnúť treba aj jeho pevné miesto 
vo výstavných aktivitách Umeleckej 
besedy slovenskej a tiež pôsobenie na 
tvorivých pobytoch tohto spolku, kde 
sa naplno uplatňujú a vynikajú nielen 
jeho plenérové skúsenosti, ale aj jeho 
dobrosrdečné ľudské kvality. 

■ STENA SLÁVY
Ešte pár slov k nevšednej pocte, 

ktorá sa jubilantovi po zásluhe 
dostáva. Záhorácka stena slávy je 
venovaná osobnostiam, ktoré žijú 
alebo žili, pôsobili a tvorili na Záhorí, 
stali sa a sú vzorom pre mladšiu 
generáciu, vždy sa k Záhoriu hlásia, 
propagujú jeho úspechy, podieľajú sa 
na jeho rozvoji, sú uznávaní nielen na 
Slovensku, ale i v zahraničí. Poctou je 
ozubené koliesko s menom laureáta 
a profesiou, ktoré akoby s ostatnými 
vytváralo hodinový strojček... S myš-
lienkou Záhoráckej steny slávy prišli 
prezident recesistickej Záhoráckej 
sebjestačňí svojpomocňí republiky 
Pavol Nemec Lelín z Gbelov a bývalý 
primátor mesta Senica Mgr. Branislav 
Grimm. Stena slávy sa nachádza na 
Dome kultúry v Senici. 

Prvou osobnosťou, ktorej sa 
dostalo tejto pocty, bola rodáčka 
z Kútov, oddaná Záhoráčka, vyni-
kajúca herečka, národná umelkyňa 
Mária Kráľovičová. 

H U M O R E S K A

M E D A I L Ó N

Dlhoročného člena Umeleckej besedy slovenskej, maliara a výtvarného pedagóga Štefa-
na ORTHA poctili v Senici pri príležitosti jeho životného jubilea umiestnením „kolieska“ 
s jeho menom na Záhorackú stenu slávy.
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otvorila FSk Javorinka z Lubiny pod 
vedením Miloša Chudíka, nasledovala 
odborná prednáška  Kristíny Dankovej, 
pracovníčky Podjavorinského múzea 
z Nového Mesta nad Váhom. Predstavila 
aj brožúrku 100. výročie Jozefa Ľudovíta 
Holubyho, ktorá vznikla vďaka finančnej 
podpore Matice slovenskej. O ďalšej 
knihe inšpirovanej Holubym  porozprá-
val spisovateľ Jozef Tinka. Atribútmi 
Jozefa Ľudovíta Holubyho v zbierkovom 
fonde Malokarpatského múzea v Pe-
zinku previedla prítomných historička 
múzea Lucia Burdová. Prednáškové 
bloky piesňami z Bošáckej doliny spes-
trila Folklórna spevácka skupina Bosák 
z Bošáce pod vedením Slavomíra Ježka, 
ktorá  toto nádherné podujatie ukončila 
bohatým hudobným programom.

V  Lubine a  Zemianskom Podhradí spomínali na Jozefa Ľudovíta HOLUBYHO

Obce Zemianske Podhradie a Lubina v spolupráci s Trenčianskym osvetovým strediskom, Maticou slovenskou a evanjelickými duchovnými z oboch 
obcí pripravili koncom júna dvojdňové spomienkové slávnosti venované stému výročiu úmrtia Jozefa Ľudovíta HOLUBYHO (1836 – 1923), na kto-
rých sa zúčastnili predstavitelia z celého Trenčianskeho kraja i z ďalších častí Slovenska a rodinní príslušníci J. Ľ. Holubyho, ktorí ocenili, že sa 
na toto významné výročie nezabudlo.

Storočnica skonu významného etnografa a botanika
Kristína JURZOVÁ,  Žof ia HRANČOVÁ – Foto: Lukáš KUBIČ INA

Oslavy sa začali  pri rodnom dome 
J. Ľ. Holubyho v Lubine. Pokračovali pre-
hliadkou miestneho múzea v sprievode 
regionálnej historičky Oľgy Hrabovskej 
a položením kvetov na hrob Holubyho 
otca. Vence pribudli aj k pamätnej tabuli 
na Holubyho chate na Javorine. Tu sa 
uskutočnila i vernisáž detských výtvar-
ných prác z regionálnej súťaže Obrázky 
môjho kraja. Sobotný program ukončila 
botanická exkurzia na Veľkej Javorine so 
zaujímavou prednáškou docenta Pavla 
Eliáša zo Slovenskej botanickej spoloč-
nosti SAV Bratislava. 

V nedeľu 25. júna oslavy pokra-
čovali v Zemianskom Podhradí, kde 
Holuby prežil plodných štyridsaťosem 
rokov. Jeho osobnosť si účastníci uctili 
službami Božími v evanjelickom kos-

Na Pr ibinovom námestí 
sa stre t l i  s  g ra fo lógom z K ra j -
ského osvetového s t red iska 
a vyskúša l i  s i  v las tnoručne napí -
sa ť  súčasné a j  h is tor ické l i ter y. 
Na tomto námestí  ma l  in for-
mačný s tánok a j  Dom Mat ice 
s lovenskej  v  N i t re  s  k rea tívnou 
d ie lňou venovanou 1 160.  výro -
č iu  pr íchodu so lúnskych bra -
tov,  a le  na jmä s  novou in terak-

ZAČALI TRADÍCIU
Vo verejnosti pretrváva 

názor, že naše hlavné mesto 
zostáva vlažné k národným akti-
vitám a nedostatočne si všíma 
významné udalosti v dejinách 
nášho národa. Nepovšimnutý 
zostáva aj 17. júl – deň, keď 
práve v Bratislave v budove sta-
rej národnej rady bola pr i jatá 
Deklarácia o zvrchovanosti, čo 
bol prvý krok k našej štátnosti. 
Prelomiť túto bariéru sa roz-
hodli matič iar i v mestskej časti 
Dúbravka a najmä agilný osem-
desiatnik Ľubomír Scherhaufer, 
k torý sa rozhodol s  pr iate ľmi 
a matič iarmi zorganizovať 
Vatru zvrchovanosti v Líščom 
údolí. Dve desiatky matič iarov 
a fanúšikov myšlienky posilni l i 
aj č lenovia strany SOS (Spo-
ločne občania Slovenska). Po 
of iciálnych príhovoroch pokra-
čovalo posedenie pr i vatre, 
kde zneli verše Hviezdoslava, 
Smreka, Beniaka a spevokol 
z MO MS v Dúbravke Matič iar 
zaspieval nieko ľko národných 
piesní. 

SLATINSKÁ VATRA 
Aj slatinskí matič iari si 31. 

výroč ie zvrchovanosti pripo-
menuli s podporou MO SNS 
tradičnou Vatrou zvrchova-
nosti. Slávnostný večer hudbou 
a piesňami spestrila FS Slatina. 
Nechýbal tradičný šmikas, čo je 
bryndzová nátierka. Pochutili si 
na nej všetci, čo prišli podporiť 
podujatie, ktorým si pripomí-
name deň, keď vlasteneckí slo-
venskí politici vyhlásili, že Slo-
vensko je rovnocenné s inými 
štátmi a Slováci národ, ktorý 
chce žiť v samostatnej repub-
like. Vatru na záver programu 
zapálila starostka obce Mária 
Klimentová. 

  PODHRADČANSKÁ MONOGRAFIA
Kto zažil, potvrdí, že hody 

v Košeckom Podhradí na Petra 
a Pavla majú chýr, k torý ich 
predchádza široko-ďaleko. Ak 
by sme sa zis ťoval i ,  čo bolo 
zlatým kl incom tých tohto-
ročných, mnohí ich účastníci 
by bol i na vážkach – č i  to bol 
koncer t Adama Ďur icu,  alebo 
uvedenie novej obecnej mono-
graf ie. Vo ľba starostu obce 
Rastis lava Čepáka, zostavo-
vate ľa monograf ie Štefana 
Gardoňa Kaštý ľskeho a spolu-
autorov RNDr. Már ie Bizubo-
vej, Lýdie Šimkovej a ďalších 
lokálpatr iotov z tej to pôvodom 
ve ľmi interesantnej obce by 
bola jednoznačná, veď  zosta-
vi ť  publ ikáciu z reál ií  usad-
lostí Kopec, Malé Košecké 
Podhradie, Štyr i L ipy a Sokol 
a Tomani, k toré dnes tvor ia 
jeden administratívny celok, 
urč i te nebolo jednoduché. 
Dobré dielo sa podar i lo záslu-
hou všetkých zainteresova-
ných, pr ispenia predsedu TSK  
Jaroslava Bašku a t iež vďaka 
polygraf ickej účasti mar tin-
ského Alfapr intu.

KRÁĽOVNÁ V SRBSKU
V sobotu 29. júna podve-

čer kultúrno-umelecký spolok 
Branislava Nušiča zo srbského 
Laliča v spolupráci s bratislav-
ským OZ Cyrilometodiáda otvo-
rili pod patronátom Ministerstva 
kultúry SR v miestnom komu-
nitnom centre Štefánik výstavu 
Eva Kristinová – jednoducho 
kráľovná. V programe na otvo-
rení úč inkoval zbor Zvony zo 
Selenče a žiaci tamojšej základ-
nej školy. 

Pripravuje Emil SEMANCO

M A T I Č N É  D E P E Š E

Slávnosti Nitra, milá Nitra v znamení príchodu solúnskych bratov 

Odkaz misie uchovávajú Slováci v srdciach už 1 160 rokov

Maticu navštívil redaktor zámorského krajanského periodika

    Tohtoročnými slávnosťami Nitra, milá Nitra 2023 si v meste pod Zoborom pripomenuli 1 160. výročie príchodu 
solúnskych bratov Cyrila a Metoda na územie Veľkej Moravy. Trojdňové slávnosti sa od 3. júla začali putovaním 
po Cyrilo-metodskej ceste od Dražovského kostolíka k Zoborskému kláštoru cez Martinský vrch, kde účastníci 
putovania mohli navštíviť Archeopark a zastaviť sa v OC Promenada s animačnými programami. 

Hornoturčianske Jasenovo v spolupráci s Rímskokatolíckym farským úradom a Evanjelickým farským úra-
dom a. v. zo Slovenského Pravna a so všetkými organizáciami pôsobiacimi v obci pripravili v sobotu 8. júla  
oslavy  sviatku sv. Cyrila a sv. Metoda, spojené s výstupom na hradisko Vyšehrad.

Na pôde sídelnej budovy Matice slovenskej privítali jej pracovníci koncom júna Michaela Kopaniča – editora 
pensylvánskeho krajanského periodika Jednota, ktorý počas súkromného pobytu na Slovensku zaradil do 
svojho programu aj návštevu martinského centra národného kultúrneho a spoločenského života Slovákov. 

Od Dražovského kostolíka k Zoborskému kláštoru

Veľké dejinné tajomstvo Vyšehradu

Michael Kopanič predlžuje dlhovekosť Jednoty

Paulína CIVÁŇOVÁ, Dom Matice slovenskej v Nitre

Bohuslav SLEZÁK, MO MS v Mar tine

Text a foto: Zuzana PAVELCOVÁ

Podujatie otvorila v tamojšom 
kultúrnom dome starostka Jasenova 
Ivona Snováková zhodnotením  prí-
nosu vierozvestcov pre náš národ. 
Duchovný odkaz misie, ktorý si Slo-
váci uchovávajú vo svojich srdciach už 
1 160 rokov, vyzdvihli počas ekumenic-
kej bohoslužby aj katolícky kňaz Marian 

Michael Kopanič spracováva 
pre Jednotu tzv. „slovenské spra-
vodajstvo“, ktoré prekladá aj do 
anglického jazyka. Krajanský časo-
pis Jednota je t lačový orgán 40-tisí-
cového rovnomenného krajanského 
spolku First Catholic Slovak Union. 
Aktuálne vychádza s vyobrazením 
Štefana Furdeka na t itulnej strane 

Gregor a farárka ev. cirkvi Zlatica 
Karásková. Počas bohoslužieb zaznela 
modlitba Otčenáš v staroslovenčine 
v podaní katechétky Anny Varholo-
vej. Po duchovnom otvorení podujatia 
nasledoval samotný výstup na 829 met-
rov vysoký Vyšehrad, kde si účastníci 
vypočuli zaujímavú prednášku Jozefa 

Majzlana. Odhalil v nej tajomstvo 
Vyšehradu, lebo tu v roku 2015 objavil 
zabudnutý Kostol Panny Márie z roka 
1258 a vykonal všetko potrebné, aby na 
tomto mieste pokračoval ďalší archeo-
logický výskum. Na Vyšehrade zaznela 
slovenská hymna a účastníkom zahral 
harmonikár Jaroslav Marek. Po zostupe 

tole, položením vencov pri Pamätnom 
dome J. Ľ. Holubyho a Ľ. V. Riznera 
a jeho prehliadkou. Dopoludnie zavŕšil 

hudobný program detí z MŠ zo Zemian-
skeho Podhradia a žiakov Spojenej 
školy z Bošáce. Popoludňajší program 

t ívnou výs tavou Poznáš t ie to 
t váre? zameranou na 160.  výro -
č ie  vzn iku Mat ice s lovenske j . 
V D ivad le A .  Bagara sa počas 
pr vého dňa s lávnos tí  usku toč -
n i la  a j  temat ická f i la te l is t ická 
výs tava N i t ra f i la  2023 K lubu f i la -
te l is tov 52- 51 pr i  Dome Mat ice 
s lovenskej  v  N i t re  a  je j  predsedu 
M i lana Ša jga l íka pod názvom 
KONŠTANTÍN – CYRIL ,  METOD 

A EURÓPA . Záš t i tu  nad podu ja -
t ím prevza l  predseda Matice slo -
venskej Mar ián Gešper. 

Pr ibinove a Cyr i lo -metodské 
slávnosti 2023 vyvrchol i l i  5 . júla 
cyr i lo -metodskou národnou pú ťou 
na Svätoplukovom námestí za 
účasti t isícok ver iacich. Národná 
pú ť  sa konala aj za účasti Matice 
slovenskej a matič iarov zo S ľa-
žian, k torí spoločne s čestnou 
strážou vítal i  zástupy biskupov zo 
Slovenska i zahranič ia tradičným 
krojovým špalierom a obetnými 
darmi.  Dom Matice slovenskej 
v Nitre ako spoluorganizátor sláv-
ností vyslovi l v mene r iadite ľky 
Veroniky Bil icovej poďakovanie 
za tohtoročnú účasť a f inančnú 
podporu Matici slovenskej, Mestu 
Nitra, Nitr ianskej organizácii ces-
tovného ruchu a Nitr ianskemu 
samosprávnemu kraju.

do areálu obecného úradu v Jasenove 
na všetkých už čakal výborný guláš aj 
tradičné jasenovské koláče. V kultúr-
nom programe, ktorý nasledoval, sa 
predstavili malé aj staršie mažoretky, 
ako aj deti z materskej školy zo Sloven-
ského Pravna. O zábavu sa postarala 
hudobná skupina RIOS.

v 22-tisícovom náklade s mesač -
nou periodicitou s centrálnym 
mottom Za Boha a národ a môže 
sa pochváliť stotr idsiatym druhým 
rokom vychádzania na americkom 
kontinente. 

Michaela Kopaniča sprevádzali 
pr iestormi a archívom Matice slo-
venskej vedecký tajomník MS a r ia-

diteľ Archívu MS, Pavol Madura 
a r iadite ľka Krajanského múzea 
Matice slovenskej, Zuzana Pavel-
cová. Prezreli si archívne depozity, 
zbierky KM venované krajanom 
v USA a iné klenoty matičného 
archívu. Hosťa previedli  aj Alejou 
národných dejate ľov pred druhou 
budovou Matice slovenskej

Atmosféra slávnosti Nitra, milá Nitra

Účastníci výstupu na Vyšehrad si týmto  
podujatím uctili sv. Cyrila a sv. Metoda.

Redaktor krajanského periodika Jed-
nota v USA Michael KOPANIČ v pra-

j p

covnom rozhovore s riaditeľom Archí-
vu MS Pavlom MADUROM

Životná púť významného slovenského národovca, botanika a etnografa Jozefa Ľudovíta 
HOLUBYHO sa uzavrela pred sto rokmi. Na snímke je jeho rodný dom, kde sa koncom júna 
konali spomienkové slávnosti na túto osobnosť.
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12. augusta
– pred osemdesiatimi rokmi sa 

narodil pedagóg a politik Igor Cha-
mula (1943 – 2006), exposlanec NR 
SR za SNS, bývalý kultúrny atašé 
v Belehrade a zároveň člen predsed-
níctva Matice slovenskej

– pred deväťdesiatimi piatimi 
rokmi zomrel novinár v amerických 
krajanských novinách Ignác Gessay 
(1874 – 1928), spoluzakladateľ Slo-
venskej ligy v Amerike; aktívne sa 
zúčastnil na československom zahra-
ničnom odboji, signatár Pittsburskej 
dohody, významne prispel k vzniku 
Česko-Slovenska, v bratislavskej 
Petržalke je po ňom pomenovaná 
ulica

– pred pätnástimi rokmi zomrela 
herečka a astrologička Vilma Jam-
nická (1906 – 2008), k vrcholom jej 
herectva sa zaradili lyrické postavy 
v prevažne veršovaných drámach, 
v realistickom poňatí vytvorila 
výrazné kreácie matiek, starien, 
bosoriek, cigánok; vo fi lme sa uplat-
nila ako typ dedinskej ženy vyznaču-
júcej sa klebetníctvom, čudáctvom či 
uštipačnosťou

15. augusta
– pred dvestopäťdesiatimi rokmi 

sa narodil spisovateľ a evanjelický 
kňaz Juraj Rohoň (1773 – 1831), zbe-
rateľ ľudových piesní, národný buditeľ 
a evanjelický kňaz.

– pred pätnástimi rokmi zomrel 
spisovateľ a dramatik Pavel Hrúz 
(1941 – 2008), patrí k významným 
predstaviteľom mimoriadne silnej 
spisovateľskej generácie, v roku 
1998 získal literárnu Cenu Dominika 
Tatarku; vo svojich prózach sa sústre-
dil na detail, rozprávanie o zdanlivo 
bezvýznamných témach, ale i ľuďoch, 
ktorí sú mimo „veľkého“ spoločen-
ského diania

16. augusta
– pred osemdesiatimi piatimi 

rokmi zomrel rímskokatolícky kňaz, 
politik a vedúca osobnosť sloven-
ského národného hnutia Andrej 
Hlinka (1864 – 1938); po krátkom 
pôsobení v SNS sa stal spoluzakla-
dateľom novej Slovenskej ľudovej 
strany, horlivý zástanca autonómie 
Slovenska, po roku 1918 bol členom 
Slovenskej národnej rady v Martine, 
zakladateľom slovenskej kníhtla-
čiarne Lev, členom výboru Matice 
slovenskej, predsedom Spolku svä-
tého Vojtecha

20. augusta
– z noci 20. na 21. augusta pred 

päťdesiatimi piatimi rokmi vtrhlo do 
Česko-Slovenska dvestotisíc voja-
kov a päťtisíc tankov vojsk Varšav-
skej zmluvy, aby ukončili Pražskú jar 
(1968)

21. augusta
– pred osemdesiatimi rokmi 

zomrel rímskokatolícky biskup 
Marián Blaha (1869 – 1943), pápež 
Benedikt XV. v tajnom konzistó-
riu 13. novembra 1920 vymenoval 
prvých troch slovenských biskupov, 
jedným z nich bol Marián Blaha pre 
Banskobystrické biskupstvo; od 
roka 1921 bol predsedom Spolku 
sv. Vojtecha a od roku 1926 predse-
dom Matice slovenskej

23. augusta
– pred stopäťdesiatimi piatimi 

rokmi sa narodil architekt Dušan 
Jurkovič (1868 – 1947), patrí k naj-
známejším slovenským architektom; 
jeho diela tvoria základ modernej slo-
venskej architektúry, autor projektu 
mohyly na Bradle či stanice lanovky 
z Tatranskej Lomnice na Lomnický štít

Martin MITOŠINKA

V SNN č .  14 sme sa v  čase vrcho l iac ich fo lk ló rnych fest iva lov pý ta l i  na ten,  k tor ý  mnohí  pr iazn ivc i 
ľudov ých t radíc i í  považujú  na S lovensku za na jväčší  a j  z  h ľadiska danost í ,  k to ré t vor í  p rogramová 
dramaturg ia ,  počet  a  zapo jenie úč inku júc ich z  domác ich i  zo zahran ičných súborov a te l ies,  só -
l is tov,  nádherný amf i teáter  a  nemenej  pr í ťaž l ivá ku l isa podtat ranske j  pr í rody.  Správne odpovedal i 
t í  naš i  č i t a te l ia ,  že je  to  fest iva l  vo Východnej .  Spomedzi  správnych odpovedí  sme v yžreboval i 
t ýchto v ýhercov:  Norber t  Löbb,  Trenč ín;  Iveta Machajdíková,  N i t ra;  Ján Kuruc,  Stankovany.
●  Ktor í  v ysokí  duchovní  predstavi te l ia  oboch na jväčších s lovensk ých konfesi í  s tá l i  pr i 
zák ladoch Mat ice s lovenskej?  
Svoje odpovede pos ie la j te  na známe redakčné kontak t y,  k toré nájdete v  t i ráž i  t ýchto novín,  a j 
e lek t ron icky našej  admin is t rátorke Ľubic i  R iš iaňovej  do v y jden ia  ďalš ieho č ís la  SNN č .  17

Od Veľkej Moravy k dnešným 
dňom bol názov slávnostnej akadé-
mie, ktorú zorganizovali členky MO 
MS v Očovej pod záštitou vedenia 
obce. V Kultúrnom dome sa 16. júna 
zišli občania a hostia, aby sa zúčast-
nili na programe, ktorý pri príleži-
tosti 1160. výročia príchodu Cyrila 
a Metoda na územie Veľkej Moravy, 
160. výročia založenia Matice slo-
venskej a 30. výročia Slovenskej 
republiky organizátori zamerali na 
tieto významné dejinné míľniky. 

Po príhovore predsedníčky 
MO Miroslavy Rajčokovej kultúrny 
program otvoril domáci spevácky 
zbor Belius, ktorý hneď úvodnou 
piesňou navodil slávnostnú atmo-
sféru. Prechádzku históriou spraco-
vala učiteľka PaedDr. Anna Sojková 
s kolegyňou Mgr. Lenkou Fiľovou 
vo forme  vstupov obohatených  
videoprojekciou s faktografi ckými 
údajmi, čo zaujalo prítomných. 
Odbornú časť striedala kultúra 
– úryvok z Proglasu, scénky Ras-
tislav a Svätopluk v podaní žiakov 
základnej školy, piesne v podaní 
Mgr. Andrey Širokej, sólistky štátnej 
opery v Brne – rodáčky z Očovej, 
cimbalový a komorný husľový kon-
cert žiakov ZUŠ a krásne slovenské 
piesne v podaní Matičiarok. Pieseň 
Keby som bol vtáčkom v interpre-
tácii A. Širokej, recitácia básne 
Slovenská košeľa žiačkou Šarlotou 
Majerčákovou a matičná hymna Kto 
za pravdu horí zboru Belius  boli 
skutočným pohladením duše. 

Súčasťou akadémie bolo aj 
oceňovanie občanov.  Zástupca 
starostu Mgr. Ján Šimiak odovzdal 
ocenenia tým, ktorí sa zaslúžili 
o kultúrny a športový rozvoj a šíre-
nie dobrého mena obce Očová. 
Laureátmi boli Mgr. Viera Kuče-
rová, Mgr. Andrea Široká, Anton 
Budinský, Ondrej Debnár a Mgr. 
Ján Jamriška. Na záver slávnosti 
vystúpil s príhovorom prvý pod-
predseda Matice slovenskej Marek 
Hanuska, ktorý podčiarkol vý-
znam ustanovizne v súčasnosti 
a vyzdvihol jej záslužnú činnosť 
v miestnych odboroch. Vystúpenie 
ukončil zaujímavou sentenciou na 
Rúfusovu báseň: „ Boh, keď si taký 
veľký, ochraňuj naše Slovensko, 
keď je také malé... “ 

Anna PIVOLUSKOVÁ, 
MO MS Očová

Očovská 

akadémia
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Porotcovia konštato-
vali vysokú úroveň prejavu 
speváckych skupín a t iež 
kvalitný výber piesňového 
materiálu. Spomienkový 
diplom so zlatým pásmom 
si z Humenného do Paríža 
odniesli aj speváčky krajan-
ského súboru Nadeje Paríž. 
Spevácke skupiny Boso-
ročky a Hačure z Humen-
ného a Cimbor z Belej nad 
Cirochou budú 14. – 18. 
augusta tohto roku repre-
zentovať humenský región 
na medzinárodnom festivale 
Radosť na brehu mora na 
Slnečnom Brehu v Bulhar-
sku. Želáme im ve ľa umelec-
kých úspechov.

Na Mládežnícky folklórny Čer-
potok prišli mladí talentovaní Slováci 
z Česka, Chorvátska, Poľska, Rumun-
ska, zo Srbska, z Maďarska a zo Slo-
venskej republiky, aby  udržiavali 
a zveľaďovali bohatstvo slovenského 
folklóru, ako zdôraznil Adrián Miro-
slav Merka, predseda Demokratického 
zväzu Slovákov a Čechov v Rumunsku 
a poslanec v rumunskom parlamente. 
Na tohtoročnom festivale sa v tejto 
krajanskej obci v sprievode krojova-
ných súborov, na vystúpeniach, na 
ľudovej zábave a na sprievodných 
podujatiach predstavilo okolo tristo 
mladých folkloristov, ktorých si vypo-
čulo a pozrelo ďalších takmer tristo 
poslucháčov a divákov.

Medzi hosťami boli viacerí 
zástupcovia z najvyšších štátnych 
inštitúcií Rumunska, zástupcovia 
predsedu vlády Rumunska či rumun-
ského parlamentu, viacerých rumun-
ských ministerstiev, štátnej správy 
i samosprávy. Hosťami zo Sloven-
skej republiky boli veľvyslanec SR 
v Bukurešti Peter Hatiar, generálny 
honorárny konzul SR v Rumunsku 
Miroslav Jablončík, predstaviteľ 
Európskeho kresťanského politic-
kého hnutia Michal Považan a tajom-
ník Matice slovenskej pre zahra-
ničné krajanské organizácie Viliam 
Komora, ktorí sa prihovorili, podpo-
rili podujatie a miestnych Slovákov. 
V bohatom programe, ktorého tohto-
ročnou témou boli krstiny, vystúpili 
domáci Folklórny súbor Cerovina
a DFS Cerovina, čerpotocká Spevácka 
skupina Cerova. Medzi ďalšími vystu-

Text a foto: Miroslav KEREKANIČ

Text a foto: Viliam KOMORA

Zlato pre Zornicu, Bosoročky a  Hačure

Mládežnícky folklórny Čerpotok

Spomienkový diplom pre súbor Nadeje putuje aj do Paríža

Slovenské folklórne súbory z celého sveta sa stretli v Rumunsku

Vihorlatské múzeum v Humennom uskutočnilo v polovici júla vo svojom skanzene  prehliadku hudobného 
folklóru dospelých, na ktorej sa zúčastnilo päť súťažiacich kolektívov z humenského regiónu a hosťujúca 
spevácka skupina krajanského folklórneho súboru Nadeje z Paríža  vo Francúzsku. Odborná porota v zlo-
žení Miroslav Dzijak, DiS.art., Mgr. Lenka Magurová, DiS.art., a Tania Compagnon do zlatého pásma po 
súťaži zaradila trio Zornica s Michalom Sijkom, dievčenskú spevácku skupinu Bosoročky a Mužskú spe-
vácku skupinu Hačure. Strieborné pásmo priradila speváckej skupine Cimbor z Belej nad Cirochou a  spe-
váckej skupine Modranka z Modrej nad Cirochou.
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pujúcimi zo slovenských rumunských 
oblastí boli slovenskí krajania – z obce 
Boromlaku to bola Spevácka sku-
pina Srdiečko, z Bodonošu Folklórny 
súbor Lipka, z Varzaľu Folklórny 

súbor Ďatelinka a z Nadlaku Folklórny 
súbor Sálašan. Slovákov z ČR repre-
zentoval FS Púčik z Brna, zo Srbska 
FS V šírom poli hruška z Kovačice, 
z chorvátskeho Jakšića FS Matica 
slovenská „Kukučín-Kuntarić“ Jakšić, 
a z maďarského Ečeru vystúpil Ečer-
ský folklórny súbor Zelený veniec. 
Slovenský folklór prezentoval FS 
Orgonina z Vranova nad Topľou, ktorý 
zároveň zastúpil aj Maticu slovenskú 
ako jej kolektívny člen.

Organizátormi tohtoročného XVII. 
ročníka Medzinárodného folklórneho 
festivalu Mládežnícky folklórny Čer-
potok boli Demokratický zväz Slová-
kov a Čechov v Rumunsku, Úrad pre 
Slovákov žijúcich v zahraničí, Miestne 
zastupiteľstvo Siplak a Kultúrny pro-
jekt financovaný Ministerstvom kultúry 
a národnej identity Rumunska. Vďaka 
za podporu patrí aj rumunskej vláde. 

Veríme, že Slováci v zahraničí  
budú aj naďalej vykonávať takúto 
ušľachtilú, milú a bohatú kultúrnu 
a národnú činnosť a takto rozvíjať 
a obohacovať slovenský jazyk a celú 
kultúru nášho národa. Už teraz sa 
môžeme tešiť na osemnásty ročník 
tohto významného Medzinárodného 
folklórneho festivalu MLÁDEŽNÍCKY 
FOLKLÓRNY ČERPOTOK 2024.

V humenskom skanzene sa v polovici júla uskutočnila súťažná prehliadka hudobného folklóru dospelých.

Na mládežníckom folklórnom festivale v rumunskom Čerpotoku, kde žije početná slo-
venská menšina, sa zúčastnil aj súbor Orgonina z Vranova nad Topľou.

OPRAVA
Ospravedlňujeme sa čitateľom, 
že v 15. čísle v článku Vzniká 
nám jazykový anglicko-slovenský 
Babylon došlo k deformácii  veršov 
zo zbierky Cymbál a husle básnika 
Adolfa Heyduka, ktorými ospieval 
slovenčinu. Správne majú znieť:    
      
Ach ta slovenčina                                                                                         
Svatá řeč to vím                                                      
Ta jazykem věru                                                      
Není světovým

Jestli se však v nebi anděl 
Zpěvem k Bohu vděčí 
Nesmí on mu jinak spívat
Než slovenskou řečí. 

V polovici júla sa v Čerpotoku v severozápadnej oblasti Rumunska stretli na najväčšom slovenskom mládežníckom 
festivale v zahraničí Slováci a slovenské folklórne súbory z takmer celej Európy. Tento ročník bol už sedemnásty.
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